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شهردار یکی از مناطق تهران که ۲ ماه پیش 
بازداش��ت شده، به دریافت مبالغ خارج از قاعده 
اعتراف کرد. رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای اسلامی شهر تهران درباره آخرین وضعیت 
۲ ش��هردار بازداشت ش��ده، گفت: در نخستین 
ساعاتی که خبر بازداشت شهرداران مناطق ۲ و 
۸ منتشر شد، جلسه فوق العاده ای با حضور شهردار 
تهران برگزار کردیم تا آخرین خبرها و اطلاعات 

شهردار در اختیار شورا قرار گیرد. 
محمدج��واد حق ش��ناس در گفت وگ��و با 
تهران پ��رس، گفت: چندین جلس��ه به  صورت 
مجازی به عل��ت محدودیت های ویروس کرونا 
برگ��زار کردیم ک��ه در نهایت مقرر ش��د آقای 
محسن هاشمی، رئیس ش��ورای شهر تهران و 
آقای حناچی، شهردار تهران با آقای علوی، وزیر 
اطلاعات جلسه ای داشته باشند و از کم و کیف 
پرونده این ۲ شهردار مطلع شوند و بررسی کنند 

که ابعاد ماجرا چه بوده است. 
وی با اش��اره به اینکه مهم ترین مساله، آگاه 
ش��دن اعضای شورای ش��هر تهران از ابعاد این 
مساله بود، تصریح کرد: فردای آن روز جلسه با 
وزیر اطلاعات با حضور مسؤولان پرونده برگزار 
ش��د. در این جلسه با گزارش های ارائه شده به 
این نتیجه رسیدند که از بازپرس پرونده خواسته 
شود شهردار نشستی با ایشان و مقامات قضایی 
ذی صلاح پرونده داشته باشد، پس  از این دیدار 
شهردار تهران با حضور مس��ؤولان پرونده با ۲ 

شهردار بازداشت شده نیز دیدار داشت. 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اس��لامی شهر تهران گفت: پیگیری های بعدی 
حکایت از این داشت که شهردار پیگیر آخرین 
وضعیت پرونده قضایی این ۲ شهردار است. بر 
اساس مش��اهدات اولیه ای که در پرونده وجود 
دارد و گزارش��ی که ش��هردار تهران به آن ورود 
کرده اس��ت، تخلف وجود داش��ته است و یکی 
از ش��هرداران پذیرفته و اعتراف به اخذ مبالغ و 
وجوهی خارج از قاعده کرده است. وی افزود: ما 
اکنون منتظر بازرسی مقامات قضایی هستیم تا 
رسیدگی دقیق و منطبق بر قانون صورت گیرد 
که حق شهر و مردم در اولویت مورد بررسی قرار 
گیرد و همچنین ابعاد این ماجرا برای شورای شهر 
مشخص شود. حق شناس در ادامه بیان کرد: با 
توجه به اینکه انتصاب این شهردارها در ماه های 
اخیر صورت گرفته و یکی از آنها به  عنوان شهردار 
نمونه مورد تشویق قرارگرفته است، با اتفاقاتی که 
اخیرا افتاده است، همخوانی ندارد و شورای شهر 
تهران نسبت به عملکرد شهرداری نگران است. 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اس��لامی شهر تهران خاطرنش��ان کرد: اکنون 
ش��ورای شهر تهران از شهرداری این پرسش را 
دارد که آیا ش��هرداری از وضعیت این ۲ همکار 
خود اطلاع داشته است یا خیر، اگر اطلاع داشته 
است چرا ارتقا صورت گرفته و اگر اطلاع نداشته 
است نیز نشان دهنده عدم اشراف و عدم اطلاع 
از زیرمجموعه و عدم کارکرد نهادهای نظارتی آن 
است، و به نظر می رسد در بازرسی این مجموعه 
 کم کاری آشکار صورت گرفته است و شهرداری 

نسبت به این موضوع باید پاسخ دقیق دهد.

آمریکا     زبان    
ور     می فهمد ز

عضو شورای شهر تهران درباره جزئیات اتهامات 
شهرداران مناطق 2 و 8 خبر داد

 محمد مخبر در سی سخت 
 ستاد علاوه برتأمین مواد غذایی 

و اعطای کمک هزینه ساخت مسکن زلزله زدگان 
در حال تأمین کانکس مورد نیاز آنهاست

 اعتراف   شهردار 
یافت   رشوه به   در
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دیروز براساس  بند 6  قانون »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« مصوب مجلس شورای اسلامی

 بیانیه طلبکارانه وزرای خارجه 3 کشور اروپایی: توقف اجرای 
پروتکل الحاقی، اقدامی خطرناک و ناقض برجام است

از نخستین دقایق بامداد دیروز همه نظارت ها و دسترسی های 
فراپادمانی آژانس در ایران متوقف شد

ایام  انبارلوی�ی:  محمدکاظ�م 
انتخابات، ایامی است که مردم 
باید کارنامه ۴ یا ۸ ساله دولت 
را بررس��ی کنند تا ببینند آیا 
مشی ای که در دوره مسؤولیت 
در اداره کشور به کار گرفته شده 
است موفق یا ناکام بوده است؛ 
پس نوع رقابت در حقیقت بررس��ی کارنامه دولت در 

حوزه اقتصاد، سیاست و فرهنگ است. 
اما فریب یا انحراف وجود دارد و آن اینکه ذهن مردم 
را از بررسی عملکرد دولت به جایی ببرند که پرداختن 

به آن فایده ای ندارد. 
اخی��را در فض��ای مج��ازی اس��امی وزرای برخی 
کاندیداهای احتمالی منتش��ر شده است؛ در حقیقت 
قصد دارند فضا را به س��متی ببرند که چه کسانی در 
دول��ت آینده به کابینه راه خواهند یافت، در حالی که 
در شرایط کنونی پرداختن به این مسائل فایده چندانی 

برای مردم و آینده کشور ندارد. 
برخی می خواهند نقد دولت را به سمت صفر و صد 
و یا س��فید و س��یاه ببرند، در حالی که در نقد چنین 

رویک��ردی وجود ندارد. دول��ت، دولت منتخب مردم 
بوده و از س��وی رهبر حکیم انقلاب تنفیذ شده است؛ 
هم خدماتی داشته و هم صدماتی که باید خدمات را 
تجلیل کرد و صدمات را نقد تا عبرتی برای دولت های 

آینده باشد. 
اگر رئیس جمهور در مقاطعی به منتقدان اهانت کرده 
است، این دلیل نمی شود که منتقدان هم اهانت کنند که 

الحمدلله هیچ اهانتی از سوی منتقدان نداریم. 
اخیرا مقام معظم رهبری نیز نقد را جایز دانستند و 
البته بدزبانی و اهانت را جایز ندانستند، زیرا در این روش 

فایده ای برای مردم و کشور وجود ندارد. 
مثلا به اتفاقی که در راهپیمایی ۲۲ بهمن در اصفهان 
رخ داد مشکوک هستیم. اتفاقی که در اصفهان رخ داد یا 
از سوی فریب خوردگان منافقین بود یا خودشان منافق 
بودند؛ در نقد دولت »مرگ بر« و »درود بر« نداریم. باید 
بدانیم زنده باد و مرده باد در انتخابات یعنی انتخاباتی مثل 
انتخابات آمریکا، انتخاباتی مثل انتخابات سال ۸۸ ایران، 
که گروهی امنیت ملی، جمهوریت نظام و منافع ملت 

را به خطر انداختند. 
یک نفر رای آورده و رئیس جمهور قانونی کشور شده 

است، نباید اینگونه شعارها را برتابید. نه تنها این شعارها 
بلکه هر گونه بدگویی و بددهانی را نباید برتابید. 

ی��ک منتقد منصف هیچگاه زب��ان و دهان خود را 
آلوده به اهانت و تحقیر نمی کند. اما نقد مش��فقانه و 
بررسی وعده هایی که داده شده امری معقول است. به 
نظر می رس��د اصلاح طلبان افراطی فضا را طوری مهیا 
می کنند تا کارنامه دولت و ارتباط اصلاح طلبان با دولت 
و حمایت آنها از دولت بررسی نشود. اینها می خواهند 
خرابکاری های اصلاحات در دولت بررس��ی نش��ده و 
سرپوشی روی آن گذاشته شود به همین خاطر فضای 
منتهی به انتخابات 1۴00 را صفر و صدی می کنند و 

شعار زنده باد و مرده باد سر می دهند. 
منتقدان دولت این فضا را به رسمیت نمی شناسند 
و هرگز وارد آن نمی ش��وند. جمهوری اس��لامی ایران 
ی��ک نظام مردمی و الهی اس��ت که سرنوش��ت آن را 
م��ردم پای صندوق رای تعیین می کنند و نخس��تین 
خواسته ما مشارکت سطح بالاست که مشروعیت نظام 
را به نمایش خواهد گذاش��ت و در نهایت هر کسی از 
صندوق های رای بیرون آمد نماینده مردم است و باید 

مورد احترام قرار گیرد. 

او مقید به قانون اساسی و ملتزم عملی به ولایت فقیه 
است و هر زمان پای خود را از حریم قانونی درازتر کند 
با نهادهای نظارتی و بصیرت مردم مواجه خواهد شد. 

در انتخابات آینده باید به فکر مشارکت حداکثری 
باشیم و به منتخب مردم احترام بگذاریم. 

البته من به عنوان یک منتقد دولت متاسفانه مواجه 
شدم با اهانت هایی که از سوی رئیس جمهور در انتخابات 
و بعد از آن بویژه در حوزه سیاست خارجی مطرح شد. 
متاس��فانه بر اس��اس لیس��تی ک��ه از اهانت های 
رئیس جمه��ور به منتقدان تهیه ش��ده اس��ت، آقای 
روحانی بیش از 50 عبارت موهن نس��بت به منتقدان 
استفاده کرده اند اما منتقدان رئیس جمهور به هیچ وجه 
به این اهانت ها پاسخ نداده و از آن عبور کردند و این را 

یک خط انحرافی و غیراخلاقی دانستند. 
منتق��دان، انتق��ادات خ��ود را مط��رح و احت��رام 
رئیس جمهور را نیز حفظ کردند و در سایه همین نقد 
منصفانه در جامعه روشنگری عمومی ایجاد کردند؛ مردم 
فهمیدند حق با کیست و چه کسی درست می گفت. 

منتق��دان می گفتند به آمری��کا اعتماد نکنید، اگر 
تعهدی می دهید همزمان تعهدی هم بگیرید، اگر قولی 

می دهید مطمئن ش��وید آنها ه��م به قول خود عمل 
می کنند؛ متاس��فانه دولت به سخنان منتقدان توجه 
نک��رد و همه تعهدات خود را عملی کرد، در حالی که 
طرف مقابل نه تنها به تعهدات خود عمل نکرد بلکه بر 

تهدیدها و تحریم ها هم اضافه کرد. 
بعد از ای��ن همه زمان، مقامات دولت��ی آمده اند و 
می گویند برجام دستاوردی نداشته است، ما هم از اول 
همین را می گفتیم که اگر اینگونه عمل کنید به نتیجه ای 

نخواهید رسید ولی فقط و فقط توهین شنیدیم!
ما باید به آینده فکر کنیم، مجلس مصوبه ای قوی 
ب��رای احقاق حقوق ملت دارد که یک بخش بس��یار 
مهم و حیاتی آن یعنی توقف اجرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی از دیروز اجرا شد که به بدعهدی های آمریکا در 
برجام پاسخ قاطعی می دهد، دولت، ملت و مجلس همه 
یکصدا هستند تا این مصوبه اجرا شود و چندان درگیر 
اهانت های رئیس جمهور یا عده ای اندک نیس��تند. ما 
منتقدان نباید اجازه دهیم کسی به رئیس جمهور اهانت 
کند، زیرا رئیس جمهور متعلق به یک طیف خاص نیست 
و طبق قانون اساسی رئیس جمهور همه ملت ایران است 
ولو اینکه احترام بخشی از ملت را رعایت نکرده باشد. 

به حواشی انتخاباتی مشکوکیم!
یادداشت

 گفت وگوی »وطن امروز« با آیت الله سیدجمال الدین دین پرور
رئیس بنیاد بین المللی نهج البلاغه

 نگاه »وطن امروز« 
به جدیدترین سریال مسعود ده نمکی
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در شبکه های اجتماعی

تیترهای امروز

میلاد با سعادت مولی الموحدین حضرت امیرالمومنین علی علیه السلام را به عموم مسلمانان تبریک می گوییمچهارشنبه         6   اسفند  1399        12   رجب   1442           24   فوریه      2021          سال  سیزدهم             شماره 3156              8 صفحه          1000 تومان          1182 سال  و   122  روز گذشت    

 وزارت دارایی کره جنوبی از آزادسازی دارایی های بلوکه  ایران
پس از رایزنی با آمریکا خبر داد

 کمک ستاد  اجرایی  
زلزله زدگان به 

 اوفک
FATF اتاق فرمان

حساب  است تسویه 



سیاسی
انتخاباتشوراهابهصورتتمامالکترونیکبرگزارمیشود

سیداسماعیل موسوی، دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور در گفت وگویی با اشاره به اینکه ثبت نام داوطلبان شوراهای شهر و روستا از ۲۰ اسفندماه در 
فرمانداری های سراسر کشور آغاز خواهد شد، گفت: با پیشنهاد وزارت کشور و موافقت هیات نظارت، انتخابات شورای شهرهای مشهد، کرج، قم، اهواز، شیراز، تبریز، 
کرمانشاه و اصفهان به صورت تمام الکترونیک انجام می شود. وی افزود: البته کلانشهر تهران نیز جزو پیشنهادات ما بود ولی در هیات نظارت موافقت نشد.

چهارشنبه6اسفند1399
شماره3156 وطنامروز

روایتسرلشکرباقری
ازچگونگیترورشهیدسلیمانی

لشکر محمد باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
صبح دیروز در همای��ش بین المللی مطالبات حقوقی- 
بین المللی دفاع مقدس که در باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی برگزار شد، با اشاره به عملیات ترور شهید حاج قاسم 
س��لیمانی در عراق توسط نیروهای تروریست آمریکایی 
عنوان کرد: یک میهم��ان خارجی در عراق حضور پیدا 
کرده است. او حامل پیامی بوده در پاسخ به پیغام و پیام 
عربستان سعودی به دعوت نخست وزیر عراق، با هواپیمای 
غیرنظامی مسافری و یک سفر علنی مشخص داشته است 
او را مورد اصابت قرار دادند، نه با بمب معمولی، با بمبی که 
تجهیزات زرهی را با آن می زنند. این بمبی که به خودروی 
سردار سلیمانی زدند،  تا ۳۰ سانتیمتر در فولاد فرو می رود. 
این بمب را زدند تا بدن آنها را تکه تکه کنند؛ آنها چنین 
جنایتی کردند. چه کس��ی این کار را انجام داد؟ آمریکا. 
خودش اعلام کرده اس��ت. چه کسی به او کمک کرده؟ 
پایگاه های آمریکا در عربستان، قطر، امارات و بحرین که 
کمک اطلاعاتی کرده اند. هواپیما از پایگاه های نظامی در 
کویت و اردن و عراق بلند شد و این خودرو را مورد اصابت 
قرار داد. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه تمام 
این کشورها باید پاسخگو باشند، افزود: ما یک به یک به 
همه کشورها اسناد ارائه می دهیم تا نتوانند کتمان کنند 
که چگونه در این جنایت مستقیما دخالت کرده اند. وی با 
اشاره به پذیرش علنی و رسمی ترور شهید سلیمانی توسط 
دولت آمریکا گفت: آنها ابتدا گفتند ما دفاع پیش دستانه 
کرده ایم؛ سردار سلیمانی برنامه ریزی کرده بود حملات 
سنگینی را به قوای آمریکا در عراق وارد کند. همه دنیا 
گفتند: سند تان کجاست؟ زیرا برای حقوق بین الملل سند 
لازم است. آمریکا نتوانست ارائه بدهد. به فاصله یک هفته 
حرف خود را تغییر دادند و گفتند ترور سردار سلیمانی در 
پاسخ به تهاجمات مداوم وی و جمهوری اسلامی ایران به 
نیروهای آمریکایی بوده است. آن هم سند می خواهد که 

نمی توانند ارائه بدهند. 

استقبالمقاماتارشدپیشینرژیم
صهیونیستیازبازگشتآمریکابهبرجام

گروهی از مقامات ارش��د پیشین رژیم صهیونیستی 
در نامه ای به نخس��ت وزیر این رژیم، از موضع دولت جو 
بایدن برای بازگشت به توافق هسته ای حمایت کردند. به 
گزارش ایسنا به نقل از روزنامه صهیونیستی اورشلیم پست، 
گروهی از مقامات ارشد پیشین موساد، ارتش و کمیسیون 
انرژی رژیم صهیونیستی روز دوشنبه با نوشتن نامه ای 
به بنیامین نتانیاهو، نخس��ت وزیر این رژیم، از بازگشت 
احتمالی دولت آمریکا به توافق هسته ای که دولت دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور پیش��ین آمریکا از آن خارج شده 
بود، حمایت کردند. فرماندهان امنیتی رژیم صهیونیستی 
به نمایندگی ماتان ویلنای، معاون پیشین رئیس ستاد 
کارکنان ارتش این رژیم در نامه یادش��ده گفتند که »از 
اقدام آمریکا برای ترغیب ایران به پیروی آشکار از مقررات 
تعیین شده در برجام )توافق هسته ای( تا زمانی که این 
توافق شامل تعهد ایران نسبت به پایبندی به قطعنامه 
۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل شود« )در زمینه توسعه 
موشک های بالستیک( حمایت می کنند. این نامه علاوه بر 
ویلنای، توسط تامیر پاردو رئیس پیشین موساد، نیتزان 
آلون هماهنگ کننده پیش��ین عملیات های ارتش رژیم 
صهیونیس��تی، عوزی آراد رئیس پیشین شورای امنیت 
این رژیم و الی لویت معاون مدیر کل پیش��ین در امور 
سیاس��ی کمیته انرژی اتمی این رژیم امضا شده است. 
مقامات پیشین وزارت جنگ رژیم صهیونیستی از موضع 
فعلی بایدن مبنی بر عدم لغو تحریم های ایران تا زمانی 
که ایران به پایبندی به توافق هسته ای بازگردد، حمایت 
کردند. آنها در این باره گفتند که هدف اول باید وا داشتن 
ایران به پایبندی باش��د و سپس برای رسیدن به توافق 
بعدی که خلأ های برجام را پر کند، فعالیت ش��ود.  این 
نامه می افزاید: این شامل در نظر گرفتن اطلاعات جدیدی 
که از زمان برجام گردآوری شده و مشکلات دیگری که 

ایران ایجاد می کند، است. 

ایرانیکیازمحورهاینشست
عربی-انگلیسی

وزرای خارج��ه کش��ورهای عرب��ی خلیج فارس در 
نشستی با یکی از وزرای انگلیس در رابطه با ایران بحث 
و رایزنی کردند. به گزارش الخلیج آنلاین، وزرای خارجه 
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس به همراه 
نایف الحجرف، دبیرکل این شورا و جیمز کلورلی، وزیر 
انگلی��س در امور خاورمیانه و ش��مال آفریقا نشس��تی 
مجازی برگزار کردند. در این نشست در رابطه با روابط 
می��ان ۲طرف و همکاری های مش��ترک میان انگلیس 
و کشورهای عربی حاش��یه خلیج فارس در زمینه های 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی بحث و رایزنی شد. در این 
نشست همچنین در رابطه با تحولات سیاسی و امنیتی 
منطقه، مبارزه با تروریس��م و اوضاع یمن، ایران و عراق 

بحث و گفت وگو شد. 

پنتاگون:ایرانمنبعسلاح
حوثیهاییمناست

سخنگوی پنتاگون ایران را به حمایت تسلیحاتی از 
انصارالله یمن متهم کرد. جس��یکا مانولتی، سخنگوی 
پنتاگون در گفت وگو با شبکه سعودی العربیه در رابطه 
با پیشرفت تسلیحاتی انصارالله یمن گفت: حوثی ها در 
مرحله اخیر فناوری های خود را گس��ترش داده اند. وی 
مدعی ش��د که ایران از زمان های دور منبع تسلیحاتی 
حوثی ها بوده اس��ت. س��خنگوی پنتاگ��ون در ادامه به 
جزئیات این مس��اله و چگونگی حمایت تس��لیحاتی و 
موش��کی ایران از انص��ارالله نپرداخت اما تاکید کرد که 
واشنگتن همکاری هایی در رابطه با این مساله با شرکای 
منطقه ای خود دارد. به گزارش ایسنا، با وجود محاصره 
سخت هوایی، دریایی و زمینی یمن توسط عربستان و 
همپیمانانش، جمهوری اس��لامی ایران پیش از این نیز 
چندین بار به حمایت تسلیحاتی از انصارالله یمن متهم 
شده است، بدون اینکه در این ادعاها به مدرکی قابل اتکا 

استناد شده باشد. 

اخبار

گروهسیاس�ی: فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با اشاره به لزوم زبان شناسی مقاومت گفت: می دانیم 
با کسی مثل آمریکا که چیزی جز زبان زور نمی فهمد، چگونه 

باید صحبت کنیم.
سردار اسماعیل قاآنی روز گذشته در همایش بین المللی 
مطالبات حقوقی- بین المللی دفاع مقدس اظهار داشت: همه 
ما فرزندان اس��لام هستیم و اس��لام دین مقاومت است. ما 
حداقل ۱۰ بار در روز در بهترین حالات روحی و روانی رو به 
درگاه الهی می کنیم و از خداوند می خواهیم در مسیر مقاومت 
بمانیم. وی با بیان اینکه بعد از دفاع مقدس، فرزندان نبی مکرم 
اسلام، نگاه به چهاردیواری خانه خود نکردند، عنوان کرد: آنها 
کرانه های دور را نگاه و حرکت کردند و هم از خودشان مردانه 
دفاع کردند و آزاده ش��دند و عزیز زندگی کردند و هم درس 
آزادگی را با تبعیت از مکتب سالار شهیدان، به همه فرزندان 
معنوی رسول الله در سرتاسر عالم آموختند و الحق و الانصاف 

آنها هم خوب شاگردی کردند. 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران با بیان اینکه مقاومت 
کلیدواژه های��ی دارد که هرکس در ه��ر میدانی می خواهد 
ایستادگی کند، باید از آنها بخوبی استفاده کند، تاکید کرد: 
در میدان مقاومت یکی از هنرهایی که باید خوب بلد باشیم، 
تبدیل تهدید به فرصت اس��ت. اگر بر آمریکایی ها یک قوه 
عاقل��ه ای حاک��م بود،  از جنگ و جدل ک��ردن با نظام الهی 

جمهوری اس��لامی باید بر اساس قوه 
عاقله شان دست بر می داشتند، چون 
تهدیدات آنها به بهترین فرصت تبدیل 
شد. آنها جنگ را بر ما تحمیل کردند 
اما جنگ برای ما بهترین فرصت شد 
تا این نظام و انقلاب را دنیا بشناس��د. 
بنده به عنوان برادر کوچک ش��ما در 
حضور فرماندهانی که از باسابقه ترین 

فرماندهان جنگ هستند، می گویم اگر از ما بپرسند بالاترین 
دستاوردتان در جنگ چه بود، بدون تردید خواهیم گفت به 
عنوان یک نظامی، بالاترین دستاورد ما در جنگ انسان سازی 
بود و مقاومت در سرتاسر عالم انسان می سازد. سردار قاآنی 
با بیان اینکه کلیدواژه دوم زمان شناسی است، تصریح کرد: 
باید بدانیم از کجا آمدیم، کجا هستیم و کجا باید برویم. باید 
موقعیت شناس باشیم. این مملکت که برکت پیدا می کند برای 
این است که حضرات معصومین دعا کردند به حال مردانی که 

در میدان مقاومت موقعیت شناس هستند.
وی کلی��دواژه دیگر را زبان شناس��ی عنوان کرد و با بیان 

اینکه ما 4 زبان را بخوبی یاد گرفتیم، 
افزود: نخستین زبان، زبان محرومان و 
مظلومان است که بدانیم چه می گویند 
و چه می خواهند، دومی زبان صداقت 
و منطق و سومی زبان قدرت و اقتدار 
و عزت است و در نهایت با این زبان ها 
اگر نتوانیم با طرف مان صحبت کنیم، 
زبان مان،  زبان زور اس��ت. می دانیم با 
کسی مثل آمریکا که چیزی جز زبان زور نمی فهمد، چگونه باید 
صحبت کنیم. سردار قاآنی با تاکید بر اینکه همه این واژگانی 
که گفتیم باید یک عرصه نمایش داشته باشد، اظهار داشت: 
شهید سلیمانی شاگرد وارسته مکتب امام و رهبر عظیم الشأن 
انقلاب بود که بخوبی این واژگان را در وجود خودش ترجمه 
ک��رد و آنجایی که لازم بود، با اس��تفاده از زمان شناس��ی و 
زبان شناسی با دشمنش حرف زد. فرمانده نیروی قدس سپاه 
تاکید کرد: شهید سلیمانی پیش بچه های محروم و مظلوم 
جایی مثل آمرلی که مدت ها در محاصره بودند، مثل یک پدر 
برخورد می کرد و در آغوش می گرفت آنها را. او می فهمید این 

بچه و نوجوان و زن و مردی که سال ها در محاصره بوده اند، 
چه می گویند و در نقطه مقابل با قوی ترین زبان با دشمنانی 
ک��ه این اوض��اع را در منطقه ایجاد کردند، حرف می زد. وی 
گفت: بالاترین قدرت شهید سلیمانی سلاحش نبود، بالاترین 
سلاحش منطق و قدرت بیانش در بیان واقعیت با طرف مقابل 
بود. وقتی کسی حرف را با زبان منطق گوش نمی کرد، آنگاه با 
زبان خودش با او برخورد می کرد. شهید سلیمانی از روز اول 
آمدنش در میدان مبارزه به دنبال ایجاد امنیت بود، مخصوصا 
در ۱۰ س��ال گذش��ته که مستقیما مقابله با تروریست های 

گردن کلفت دنیا را بر عهده داشت.
سردار قاآنی با تاکید بر اینکه مسیر شهید سلیمانی همچنان 
باقی اس��ت، اظهار داشت: همه ما مسؤولیم، این مسیر یک 
مکتب اس��ت و این مکتب جایی است که باید پرورش دهد 
کسانی را که باید در این مسیر حرکت کنند. ما همچنان بر 
مس��یر عزت و آزادگی و حفظ مقاومت در همه زمینه ها در 
مقابل سرسخت ترین دشمنان در همه دنیا ایستاده ایم و مسیر 
مقاومت هر روز قوی تر شده است. فرمانده نیروی قدس سپاه 
گفت: رژیم صهیونیستی فکر می کند با تلاش های مذبوحانه 
می تواند مقاومت را ضعیف کند؛ اگر می توانست این کار را بکند، 
چرا الان مرتفع ترین دیوارهای بتنی را دور خود می کش��د؟ 
آمریکا هم همین طور؛ وضعیت روزی که وارد عراق و افغانستان 

شدند را با وضعیت امروز مقایسه کنید.

فرماندهنیرویقدسسپاه:

آمریکازبانزورمیفهمد

گروهسیاسی: اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی بر اساس بند 6 
قانون »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت 
ایران« از روز گذشته رسما توسط ایران متوقف شد تا تهران یک 
گام مهم و اساسی دیگر در پاسخ به بدعهدی تروئیکای اروپایی 
در برجام بر داش��ته باش��د و مسیر یکطرفه تعهدات در توافق 
هسته ای را تغییر دهد.  به گزارش »وطن امروز«، طبق ماده 6 
این قانون، دولت جمهوری اسلامی ایران موظف است در صورت 
عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای متعاهد از جمله کشورهای 
۱+4 )آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه( در قبال ایران و 
عادی نشدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل موانع صادرات 
و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشت کامل 
و سریع ارز منابع حاصل از فروش، ۲ ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون در مجلس شورای اسلامی، نظارت های فراتر از پادمان 
از جمله اجرای داوطلبانه سند )پروتکل( الحاقی را متوقف کند. 
با این وجود پس از آنکه کاظم غریب آبادی، س��فیر و  نماینده 
دائم جمهوری اسلامی ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
دوشنبه شب از توقف دسترسی های تکمیلی آژانس از نیمه شب 
دوشنبه خبر داد، محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه هم در 
توئیتی اعلام کرد اج��رای داوطلبانه پروتکل الحاقی از پنجم 
اسفندماه )سه شنبه( متوقف شد. ظریف در توئیت خود ضمن 
اشاره به توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی از پنجم اسفندماه، 
چرایی این اقدام را هم بیان کرد. رئیس دستگاه سیاست خارجی 
در این باره نوشت: بر اساس الزام قانون، اجرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی را متوقف کردیم. این اقدام کاملا در انطباق با بند ۳6 
برجام است، زیرا رئیس جمهور آمریکا هنوز نقض از سوی این 
کشور را متوقف نکرده و تروئیکای اروپایی هم همچنان در انجام 
تعهدات ش��ان کوتاهی می کنند. در توئیت دوشنبه شب کاظم 
غریب آبادی هم آمده: در راستای اجرای مصوبه مجلس درباره 
توقف نظارت های فراپادمانی و اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی، 
همه دسترسی های تکمیلی آژانس از نیمه شب امشب متوقف 
می شود. وی افزود: از ساعت ۱۲ امشب )روز دوشنبه( چیزی به 
نام تعهدات فراتر از پادمان نداریم. غریب آبادی همچنین گفت: 

دستورات لازم به تاسیسات هسته ای صادر شده است.
همچنین دولت هم دوشنبه شب در بیانیه ای اعلام کرد خود 
را موظف به اجرای قوانین کشور و ازجمله قانون »اقدام راهبردی 
ب��رای لغ��و تحریم ها و صیانت از منافع مل��ت ایران« )مصوب 
مجل��س( می داند. در این بیانیه آمده: کلیه اقدامات لازم را بر 
اساس آیین نامه مصوب خود و حتی سریع تر از زمان تعیین شده 
توسط مجلس شورای اسلامی انجام داده و توقف اجرای اقدامات 
داوطلبانه فراتر از پروتکل الحاقی از تاریخ ۵ اسفندماه ۱۳۹۹ را 
در تاریخ ۲۷ بهمن ۱۳۹۹ )۱۵ فوریه ۲۰۲۱( رس��ما به اطلاع 
آژانس بین المللی انرژی اتمی رس��انده و از تاریخ ۵ اسفندماه 

عملیاتی خواهد شد.
اقداماتدرچارچوبمصوبهمجلسبهاطلاعهمهرسیده ■

محمدجواد ظریف روز سه شنبه در حاشیه همایش بین المللی 
مطالبات حقوقی و بین المللی دفاع مقدس در جمع خبرنگاران 
درب��اره توقف اجرای داوطلبان��ه پروتکل الحاقی و نظارت های 
فراپادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: این قانون 

از امروز اجرا شده است. از ۲۷ بهمن به صورت رسمی به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اعلام کردیم که از صبح پنجم اسفندماه 
قانون در این باره اجرا خواهد شد و به همین دلیل اجرای این 
قانون از امروز آغاز و عملیاتی شده است. وی درباره سفر رافائل 
گروس��ی، مدیرکل آژانس به تهران نیز خاطرنشان کرد: آقای 
گروس��ی به ایران آمد تا ترتیباتی را ب��رای اطمینان از اجرای 
قانون داشته باشیم و در این ترتیبات با ایشان به توافق رسیدیم.

وزی��ر امور خارجه درباره توافقات حاصله با گروس��ی بیان 
کرد: اصل ترتیبات این است نوارهایی که از برنامه های ما ضبط 
می شوند - که هیچ گاه به صورت زنده به آژانس ارائه نمی شد، 
بلکه روزانه و هفتگی ارائه می شد - در ایران نگهداری می شود و 
در اختیار آژانس قرار داده نمی شود. ظریف در عین حال یادآور 

شد: البته اجرای پادمان ادامه می یابد.
رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنش��ان کرد: پادمان تعهد 
جمهوری اسلامی ایران است و قانون مجلس هم اجازه اجرای 
فراتر از پادمان را نمی دهد و این بدان معناست که همکاری ما با 
آژانس ادامه پیدا می کند. به این معنا نیست که همکاری ایران با 
آژانس متوقف می شود. قانون مجلس نیز چنین چیزی را نخواسته 

است. وی با بیان اینکه همکاری ایران با آژانس ادامه می یابد، 
یادآور شد: اما این همکاری فراتر از قرارداد پادمان نخواهد رفت 

و در این چارچوب همکاری خواهیم کرد.
اروپاحتییکیازتعهداتخودرااجرانکرد ■

وزیر امور خارجه با بیان اینکه با کشورهای مختلف۱+4 یعنی 
روسیه، چین و ۳ کشور اروپایی و اتحادیه اروپایی و همین طور با 
سایر کشورها از ماه ها قبل گفت وگو داشتیم، گفت: البته بحث 
کاهش تعهدات ایران در چارچوب ماده ۳6 برجام، ۲ س��ال و 
خرده ای است که بعد از اقدام آمریکا در خروج از برجام شروع 
شده و این بحث مرتب ما در جلسات۱+4 و ایران و گفت وگوهای 
دوجانبه بوده است. ظریف خاطرنشان کرد: بحث اقداماتی که 
توس��ط مجلس در همان چارچوب مصوب شد به اطلاع همه 
رسیده است و گفته ایم به محض اینکه آنها تعهدات خودشان 
را اج��را کنند، ه��م اروپا و هم آمریکا، به خاطر اینکه اروپا هم 
تعهدات خودش را برخ��لاف آنچه می  گویند، اجرا نکردند، ما 
هم تعهدات مان را از سر می گیریم.وی با بیان اینکه در برجام 
صرف امضای یک کاغذ در خود برجام هم کافی نیست، اظهار 
داش��ت: م��اده ۲ ضمیمه ۲ و ماده ۵ ضمیم��ه ۲ به آثار اقدام 

برمی گردد. یعنی اگ��ر چیزی را اروپایی ها امضا کردند و همه 
ش��رکت های اروپایی از ایران رفتند و هیچ حمایتی اروپایی ها 
از شرکت های ش��ان در مقابل تحریم های آمریکا نکردند، آنها 
نقض عهد کرده اند. لذا این تبلیغاتی که مرتب اروپایی ها تکرار 
می کنند که ما همه تعهدات مان را اجرا کردیم، اما به طور حتم 
تعهدات شان را در برجام اجرا نکردند. وزیر امور خارجه با بیان 
اینکه اروپایی ها علاوه بر برجام ۱۱ تعهد در ۲ جلسه در سال 
۱۳۹۷ دادند، یادآور ش��د: آنها این تعهدات را نیز اجرا نکردند، 

حتی یکی از تعهدات را.
واکنش3کشوراروپاییبهتوقفاجرایپروتکلالحاقی ■

»دومینیک راب« وزیر خارجه انگلیس، »هایکو ماس« وزیر 
خارجه آلمان و »ژان ایو لودریان« وزیر خارجه فرانسه به عنوان 
۳ کشور اروپایی حاضر در برجام بیانیه  ای مشترک درباره توقف 

اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی صادر کردند. 
متن کامل این بیانیه به این شرح است: ما، وزیران خارجه 
فرانسه، آلمان و پادشاهی متحده عمیقا از اینکه ایران از امروز 
اجرای پروتکل الحاقی و تدابیر شفافیت س��از خود ذیل برنامه 
جام��ع اقدام مش��ترک را به حالت تعلیق درآورد، متأس��فیم. 
اقدامات ایران در حکم نقض بیشتر تعهداتش ذیل برجام است 
و نظارت های پادمانی توسط آژانس بین المللی انرژی اتمی را به 
طرز محسوسی کاهش می دهد.  ۳ کشور اروپایی از لحاظ اهمیت 
دادن به ماهیت خطرناک این تصمیم همسو هستند. این اقدام، 
دسترسی آژانس اتمی به سایت ها و اطلاعات پادمانی مرتبط را به 
طرز محسوسی کاهش خواهد داد. اقدام مذکور همچنین توانایی 
آژانس اتمی برای راس��تی آزمایی و نظارت بر برنامه هسته ای 
ایران و فعالیت های مرتبط هسته ای را محدود خواهد کرد.  ما 
از تلاش های ادامه دار مدیرکل آژانس اتمی و دبیرخانه آژانس 
در زمینه نظارت و راستی آزمایی  تعهدات هسته ای ایران تقدیر 
کرده و کاملا حمایت می کنیم. ما حصول تفاهم دوجانبه موقت 
میان آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران که امکان دسترسی 
ب��ه برخی اطلاعات معین را برای ۳ ماه حفظ می کند، مدنظر 
داری��م.  از ایران می خواهیم تمام اقداماتی را که باعث کاهش 
شفافیت می شود به عقب برگردانده و همکاری های کامل و بموقع 
را با آژانس اتمی به عمل آورد. هدف ما همچنان حفظ برجام و 
حمایت از تلاش های جاری دیپلماتیک برای رسیدن به راه حل 
مذاکره محوری است که امکان بازگشت ایران و آمریکا به رعایت 

کامل تعهدات برجامی شان را فراهم می کند. 
همچنین »رافائل گروس��ی« مدیر کل آژانس بین المللی 
ان��رژی اتمی روز سه ش��نبه درباره توافق موقت ب��ا ایران در 
نشس��تی درباره جلوگیری از حملات با تس��لیحات کش��تار 
جمعی گفت: »بدون توافق اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با ایران،  بازرسی ها از ایران بدان معنا بود که ایران می توانست 
گام هایی بردارد که قابل بازیابی یا بازگشت پذیر نباشد«. مدیر 
کل آژانس بین المللی انرژی اتمی اضافه کرد: »این توافق به 
م��ا اجازه می دهد به نظارت و ثبت تمام فعالیت های کلیدی 
و نه همه آن، که در این دوره روی می دهد بپردازیم«. رافائل 
گروسی افزود: »این توافقی سیاسی یا قانونی نیست، این یک 

تفاهم و نه یک توافق رسمی است«.
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گروهسیاسی: ماجرای دارایی های بلوکه  ایران در کره جنوبی 
که در ۲ سال گذشته بارها مورد بحث و مناقشه قرار گرفته 
بود، براساس مشاهدات و برخی اخبار در آخرین مراحل خود 
ق��رار دارد. به گزارش »وطن امروز«، پرونده بدهی بیش از ۷ 
میلیارد دلاری کره جنوبی به ایران که دولت این کشور به بهانه 
تحریم های آمریکا از پرداخت آن استنکاف می کند، پس از 
توقیف نفتکش کره ای در آب های خلیج فارس به علت رعایت 
نکردن قوانین زیست محیطی بار دیگر مورد توجه قرار گرفت 
تا جایی که یک هفته پس از این حادثه هیأتی به نمایندگی از 
دولت این کشور برای مذاکره پیرامون چگونگی پرداخت این 
بدهی قدیمی وارد کشورمان شد. دی ماه سال جاری بود که 
یک نفتکش کره ای به نام  HANKUK CHEMIکه حامل ۷ 
هزار و ۲۰۰ تن اتانول بود، پس از آنکه از عربستان به سمت 

بندر فجیره امارات در حرکت بود، توسط ایران توقیف شد. 
در این میان روز دوشنبه بود که خبر برگزاری جلسه ای 
میان رئیس بانک مرکزی جمهوری اسلامی و سفیر کره جنوبی 
در تهران منتش��ر ش��د. در این جلس��ه توافقات لازم درباره 
انتقال منابع به مقاصد م��ورد نظر انجام و تصمیمات بانک 
مرکزی درباره حجم منابع مورد انتقال و بانک های مقصد به 
طرف کره ای اعلام شد. سفیر کره جنوبی در ایران اعلام کرد: 

این کش��ور آماده انجام همه 
اقدام��ات لازم برای اس��تفاده 
از تم��ام منابع بانکی ایران در 
کره جنوب��ی اس��ت و در این 
باره هیچ سقف و محدودیتی 
وجود ندارد. عبدالناصر همتی، 
رئی��س بانک مرک��زی ایران 
نیز ضمن اس��تقبال از تغییر 
رویکرد کره جنوبی گفت: اگر 

چه جمهوری اس��لامی ای��ران از تغییر رویکرد کش��ورها و 
افزایش همکاری ها استقبال می کند اما پیگیری های حقوقی 
این بانک به منظور مطالبه خسارات ناشی از عدم همکاری 
بانک های کره ای در سال های اخیر به قوت خود باقی خواهد 
بود و طرف کره ای باید تلاش زیادی انجام دهد تا این سابقه 

منفی از بین برود. 
با این حال روز گذشته وزارت خارجه کره جنوبی در بیانیه ای 
از آزادس��ازی دارایی های مسدود شده ایران بعد از رایزنی با 
آمریکا خبر داد. به نوشته خبرگزاری یونهاپ کره جنوبی، این 
بیانیه بعد از آن صادر ش��ده که ایران اعلام کرد با سئول بر 
سر نحوه انتقال و استفاده از منابع مالی مسدودشده خود به 

توافق دست یافته است. یونهاپ 
نوش��ته ای��ران در هفته های 
گذش��ته از س��ئول خواسته 
۷ میلیارد دلار دارایی های این 
کشور که به دلیل تحریم های 
آمریکا در ۲ بانک کره جنوبی 
مسدود شده است، آزاد شود. 
در بیانی��ه وزارت خارجه کره 
جنوبی بدون اشاره به جزئیات 
بیشتر آمده است: »دولت ما درباره روش های استفاده از این 
دارایی ه��ا با ایران گفت وگو و طرف ایرانی رضایت خودش را 
درباره پیشنهادهای مطرح شده از طرف ما ابراز کرد«. در ادامه 
این بیانیه آمده است: »رفع انسداد این دارایی ها از طریق رایزنی 
با کش��ورهای مرتبط از جمله ایالات متحده صورت خواهد 
گرفت«. چند هفته قبل تر یک مقام وزارت خارجه کره جنوبی 
گفته بود گفت وگوها با آمریکا برای پرداخت بدهی ایران به 
سازمان ملل از طریق اموال بلوکه  ایران به مراحل نهایی رسیده 
است. چند ماه قبل اتاق بازرگانی ایران رقم این پول را که در ۲ 
بانک کره جنوبی نگهداری می شود ۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار اعلام کرده بود، البته خبرگزاری یونهاپ هم چندی پیش 

مجموع بدهی کره جنوبی به ایران را ۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار اعلام کرده بود. 

تابس��تان امسال پس از ارسال محموله دارویی و پزشکی 
۵۰۰ هزار دلاری کره جنوبی به کشورمان بود که سیدعباس 
موسوی، سخنگوی وقت وزارت امور خارجه در واکنش به این 
اتفاق گفته بود: به اندازه کافی از کره جنوبی وعده شنیده ایم؛ 
بنابراین فقط منتظر اقدامات ملموس و برجسته هستیم. وی 
با تاکید بر اینکه کسی در ایران منتظر محموله نیم میلیون یا 
۲ میلیون دلاری نیست، اظهار داشته بود: امیدواریم مقامات 
کره ای حجم منابع مالی مردم ایران در این کشور و عدم هیچ 

منع قانونی برای تجارت با ایران را به یاد داشته باشند. 
با این حال، پرسشی که این روزها بیش از هر زمان دیگر 
مطرح می شود پیرامون میزان جدی بودن وعده های سئول 
است؛ وعده هایی که به نظر می آید پس از توقیف نفتکش این 
کشور در آب های خلیج فارس بیشتر رنگ و بوی واقعیت به 
خود گرفته است. تغییر مشهود ادبیات مسؤولان کره جنوبی در 
ماه های اخیر در حالی است که مقامات این کشور چند هفته 
پیش از توقیف نفتک��ش HANKUK CHEMIدر اظهاراتی 
عجیب ادعای دریافت هزینه نگه��داری دارایی های ایران را 

مطرح کرده بودند! 

وزارتداراییکرهجنوبیازآزادسازیداراییهایبلوکهایرانپسازرایزنیباآمریکاخبرداد

است تسویهحسابنزد



گروه اقتصادی: روند سیاست گذاری وزارت خزانه داری آمریکا 
نشان می دهد آمریکا برای بستن راه های فرار از تحریم های 
خود، نظارت هوشمند و همه جانبه مالی را به رویه مشخص 
در بانک ها و موسسات مالی تبدیل کرده و در این چارچوب، 
استانداردهای FATF نقش مهمی ایفا می کند. در گزارشی 
 )BPI( که چندی پیش موسس��ه سیاس��ت بانکی آمریکا
منتشر کرد، به صراحت اجرای سازوکارهای شناسایی مالی 
ب��ه عنوان راهکاری برای کارآمدتر کردن تحریم های آمریکا 

معرفی شده است. 
طی هفته های اخیر، بحث ها و اظهارنظر های مختلفی درباره 
پذیرش و تصویب تمام الزامات مورد نظر کارگروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( دوباره به شکل پررنگی مطرح شده است. مرور 
محتواهای منتش��ر شده در رسانه ها نشان می دهد طی این 
مدت، خط رسانه ای خاصی در تلاش برای تصویب و اجرای 
تمام استانداردهای مورد نظر FATF ایجاد شده است. این 
خط که به طور خاص توسط دستگاه رسانه ای دولت و جریان 
سیاس��ی نزدیک به دولت دنبال می شود، سعی دارد اجرای 
استانداردهای FATF را راه نجات کشور از مشکلات نقل و 
انتقالات مالی وانمود کرده و کشور را ناچار از پذیرش آن نشان 
دهد. این در حالی است که بررسی دقیق استانداردهای این 
کارگروه نشان می دهد اجرای کامل این الزامات، مسیر دور زدن 
تحریم ها را آشکار و اثرگذاری تحریم ها را دوچندان می کند. 
 )BPI( در همین رابطه چندی پیش موسسه سیاست بانکی
گزارشی در رابطه با اثرگذاری تحریم ها منتشر کرد. اعضای 
موسسه سیاست بانکی شامل چندین بانک بزرگ بین المللی 

هستند که در ایالات متحده فعالیت می کنند. 
سیاس�ت های جدید وزارت خزانه داری آمریکا در رابطه  ■

با تحریم ها
این موسسه سال 2020 گزارشی با عنوان »اصلاح رژیم 
تنظیم گری تحریم ها: چگونه رویکرد هوشمند »ریسک پایه« 
می تواند تحریم ها را کارآمدتر کند؟« منتشر کرده است. این 
گزارش به نحوه اعمال تحریم ها در موسسات مالی و انطباق 
آنها با تحریم های آمریکا بر اساس رویکرد ریسک پایه )ریسک 
مبنا( وزارت خزانه داری آمریکا پرداخته است. این گزارش در 
مقدمه می گوید: »موسسات مالی نقشی محوری در اجرای 
رژیم تحریم های ایالات متحده ایفا کرده و می کنند و از این 
طریق در پیشبرد منافع سیاسی در تحریم ها نقش دارند. از 
آنجا که تعداد تحریم های ایالات متحده طی 2 دهه گذشته 
افزایش یافته است، موسسات مالی با توسعه، اجرا، آزمایش 
و بهبود برنامه های انطباق با تحریم ها و متناسب سازی این 
برنامه ها به انتظارات تنظیمات روزافزون و پیچیده برنامه های 
تحریمی پاسخ دهند«. مهم ترین محور این گزارش، تاکید بر 
اجرای رویکرد ریسک پایه در وزارت خزانه داری، الزامات آن، 
گسترش این رویکرد در بین بانک های دنیا و رفع موانع اجرای 
این رویکرد برای اجرای تحریم ها و تامین منافع آمریکاست. 

رویکرد ریسک پایه برای اجرای دقیق تر تحریم ■
رویکرد ریس��ک پایه، رویکرد جدی��د وزارت خزانه داری 
آمری��کا برای اجرای تحریم های این کش��ور ب��ا بازدهی بالا 
توسط خود بانک هاست. این رویکرد که توسط اداره کنترل 
دارایی خزانه داری آمریکا موس��وم به اوفک )OFAC( ارائه 
شده است تاکید دارد که هر اقدامی در موسسات مالی دنیا 
برای انطباق با تحریم های آمریکا باید حداقل 5 مولفه شامل 
مدیریت، ارزیابی ریسک، کنترل داخلی، آزمایش و حسابرسی 
و آموزش داشته باشد. این مولفه ها همگی باعث اشراف بیشتر 
وزارت خزانه داری آمریکا بر اطلاعات نقل و انتقالات مالی در 

سراس��ر جهان می شود. همان طور که این رویکرد مشخص 
می کند، موسسه سیاست بانکی آمریکا اعلام می کند رویکرد 
ریسک پایه در نظر دارد تا بانک ها و موسسات مالی با اجرای 
دستورالعمل های گفته شده با سیاست های تحریمی آمریکا 
هماهنگ ش��وند. موسسه سیاست بانکی آمریکا تاکید دارد 
ساختار اجرای تحریم ها باید به گونه ای به روز شود که بانک ها 
بتوانند با نوآوری و هزینه کمتر این سیاست ها را اجرا کنند. 
علاوه بر این، رویکرد ریس��ک پایه تاکید دارد که انطباق با 
تحریم ها به رویه مش��خص بانک ها و موسسات مالی تبدیل 
شود. نکته دیگری که گزارش موسسه سیاست بانکی آمریکا 
تاکید دارد این است که موسسات مالی دنیا به علت نیاز به 
حساب کارگزاری دلار در آمریکا به مرور به این رویکرد روی 
می آورند. موسسه سیاست بانکی در نهایت نیز تاکید می کند 
که این رویک��رد باید با همکاری گروه »Wolfsberg« که 
مجموعه ای متش��کل از مهم ترین بانک های دنیا هستند در 

تمام دنیا اجرا شود. 
■ FATF تطابق رویکرد ریسک پایه با الزامات

موسسه سیاست بانکی، یکی از موسسات فعال در زمینه 
مبارزه با پولشویی است و تاکید دارد که انطباق با تحریم های 
آمریکا می تواند از پولشویی جلوگیری کند. از همین منظر 
الزامات رویکرد ریس��ک پایه به الزامات FATF ش��باهت 
 FATF زیادی دارد و در واقع توسعه خواسته ها و توصیه های
است. به طور مثال درباره ارزیابی ریسک، علاوه بر شناسایی 
 )KYC( مشتری خود را بشناس ،)CDD( دقیق مشتری
و جمع آوری اطلاعات مشتریان که مورد توجه برنامه اقدام 
FATF برای ایران است، تاکید دارد که گروه های مختلف 
مشتری و آخرین وضعیت ادغام و ترکیب شرکت ها را نیز 
بررس��ی کنند تا ریسک شرکت ها مشخص شود و سلسله 
مش��تریان، ارتباطات بین آنها و ذی نفع ه��ا به طور کامل 
مشخص ش��وند. یا دقیقا متناس��ب با خواست FATF و 
اکشن پلن ایران، که خواهان دادن امتیاز مستقل به مدیران 
برای اجرای سیاس��ت های ضدپولشویی و تبادل اطلاعات 
اس��ت، خواهان دادن امتیاز مستقل به مدیران برای اجرای 
سیاس��ت های انطباق با تحریم هاست. علاوه بر این از همه 
موسس��ات می خواهد تا برای روبه رو نشدن با جریمه های 
آمریکا منابع متناسبی را برای انطباق با تحریم ها تخصیص 
دهند. بنابراین موسس��ه سیاست  بانکی تاکید دارد بانک ها 
به صورت س��اختاری و با اختیارات حداکثری این اقدامات 
را انجام دهند تا هم تحریم های آمریکا اجرایی ش��ود و هم 
بانک ها شامل جریمه های آمریکا یا محرومیت از نظام مالی 

دلار نشوند. 
■ FATF سابقه توسعه سیاست های تحریمی آمریکا به

 FATF علاوه بر اینکه رویکرد ریس��ک پایه، با الزامات
مطابقت دارد و درواقع این الزامات را توسعه می دهد، تاکید 

دارد ک��ه این رویکرد به صورت نهادی در نظام بانکی دنیا 
اجرا ش��ود. موسسه سیاست  بانکی نیز تاکید می کند باید 
س��اختارهای نظام مالی آمریکا به گونه ای برای اجرای این 
دستورالعمل اوفک تجهیز شوند تا موسسات مالی دنیا بتوانند 
این رویکرد را برای انطباق با تحریم ها اجرا کنند. اوفک نیز 
تاکید می کند موسسات بانکی که از تحریم های آمریکا تخلف 
می کنن��د باید تعهد دهند که این رویکرد را اجرا می کنند. 
بنابراین همان طور که رویکرد ریسک پایه و گزارش موسسه 
سیاس��ت بانکی تاکید می کند، وزارت خزانه داری آمریکا و 
موسسات مرتبط با این موضوع تاکید دارند که این رویکرد 
در نظام بانکی دنیا اجرا شود. به طور مثال این رویکرد تاکید 
دارد که نظام بانکی دنیا به طور خودکار نهادهای تحریمی را 

شناخته و از دادن خدمات به آنها جلوگیری کند. 
سابقه اقدامات آمریکا نشان می دهد که خزانه داری این 
کشور برای اجرای سیاست های تحریمی خود و انطباق هر 
چه بیشتر نظام بانکی دنیا با تحریم های آمریکا، از ظرفیت 
نهادها و گروه های بین المللی استفاده می کند. به طور مثال 
استوارت لوی، نخستین مسؤول معاونت تروریسم و اطلاعات 
مالی وزارت خزانه داری آمریکا )که اتاق جنگ اقتصادی این 
وزارتخانه اس��ت(، سال 2008 در اظهارنامه خود به کمیته 
مالی س��نا وقتی اقدامات اتاق جنگ اقتصادی برای اعمال 

تحریم ها را توضیح می دهد، یکی از اقدامات مهم برای مقابله 
 FATF مالی با دشمنان آمریکا را توسعه دستورالعمل های
بیان می کند. لوی در این اظهارنامه که در واقع تقسیم کار 
اتاق جنگ اقتصادی خزانه داری آمریکاست اینگونه عنوان 
می کند: این اتاق جنگ 4 وظیفه دارد که هر وظیفه، بر عهده 
بخش��ی از ساختار اداری یا قانونی این کشور است. وظیفه 
شناسایی اقدامات غیرقانونی بازیگران مالی بر عهده 2 اداره 
کنترل دارایی های خارجی )اوفک( و ش��بکه اجرای جرایم 
مالی وزارت خزانه داری آمریکاست. همچنین وظیفه توسعه 
استانداردهای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم بر 
عهده FATF اس��ت. علاوه بر این اجرای اقدامات در برابر 
تهدیدات، ذیل قانون پاتریوت آمریکا انجام می گیرد و وظیفه 
ارتباط با بخش خصوصی دنیا برای اجرای خواسته های آمریکا 
نیز بر اساس جایگاه هر نهاد، بین ارکان مختلف خزانه داری 
آمریکا تقسیم شده است. ]اس��توارت لوی، آوریل 2008، 

کمیته مالی سنای آمریکا[
نقش FATF در اجرای برنامه های اتاق جنگ اقتصادی  ■

آمریکا
سال 2011 نیز دنیل گلاسر، دستیار وقت تامین مالی 
تروریسم آمریکا وقتی گزارشی از اقدامات خود در اعمال 
تحریم ها علی��ه جریانات مالی مقابل آمریکا ارائه می دهد 
مج��ددا به FATF به عنوان یک نهاد داخلی آمریکا نگاه 
می کن��د و می گوید در این نه��اد فرآیندی طراحی کرده 
اس��ت که بر اساس آن، کش��ورهایی در لیست سیاه قرار 
می گیرند و این کش��ورها وادار می ش��وند ت��ا برنامه اقدام 
مورد نظر FATF را اجرا کنند؛ اقدامی که علیه ایران نیز 
اعمال شده است. ]دنیل گلاسر، 13 اکتبر 2011، کمیته 
روابط خارجی سنا[ مارشال بیلینگزلی، عضو ارشد وزارت 
خزان��ه داری آمریکا نیز در اظهاراتی صریحا تصویب لوایح 
مرتبط با FATF را یکی از راه های حفظ فش��ار بر ایران 
عن��وان می کند و این موضوع را راه جلوگیری از دور زدن 

تحریم ها توسط ایران اعلام می کند. 

 سبد معیشت خانوار کارگری
 40 درصد افزایش یافت

فرامرز توفیقی، نماین��ده کارگران در کمیته تخصصی 
تعیین س��بد معیشت گفت: خوشبختانه بعد از برگزاری 6 
جلسه کمیته تخصصی دستمزد ذیل شورای عالی کار، سبد 
مع��اش خانوار کارگری به میزان 68 میلیون و 950 هزار و 
596 ریال به صورت ماهانه تعیین شد که این رقم به امضای 
هر 3 ضلع نمایندگان کارگری، کارفرمایی و دولت در کمیته 

تخصصی مزد رسید. 

 تخصیص ۲00 میلیون یورو 
برای توسعه صادرات به آفریقا

فرزاد پیلتن، مدیر کل دفتر عربی و آفریقای سازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: در چارچوب برنامه های دولت جمهوری 
اسلامی ایران برای حمایت از صادرکنندگان کالا و خدمات 
به بازارهای جدید صادراتی، با پیگیری های سازمان توسعه 
تجارت ایران در چارچوب کمیسیون اقتصادی ستاد آفریقا، 
اعط��ای خط اعتباری 200 میلیون یورویی به کش��ورهای 
آفریقایی از محل 2 میلیارد دلار تسهیلات صادراتی مصوب در 
صندوق توسعه ملی، در هیات مدیره این صندوق تصویب شد. 

رکورد تاریخی در مکانیزاسیون 
کشاورزی

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی گفت: در سال 
جهش تولید در یک حرکت جهادی با حمایت وزیر جهاد 
کش��اورزی، 4000 دستگاه تراکتور دیگر در سال جاری به 
صورت پیش فروش در اختیار کشاورزان قرار خواهد گرفت. 
وی تصریح کرد: با این تعداد، در مجموع 2۷000 دس��تگاه 
تراکتور به ناوگان ماشینی کشاورزی اضافه می شود که یک 
رکورد تاریخی در این بخش به حساب می آید. کامبیز عباسی 
اظهار کرد: بر این اساس، ضریب مکانیزاسیون کشاورزی در 
سال جاری به 2/1 اسب بخار بر هکتار می رسد که بیش از 

تحقق برنامه خواهد بود. 

 دریافت مالیات 10 درصدی از پزشکان
در سال آینده

نمایندگان مجل��س در مصوبه ای، همه مراکز درمانی را 
مکلف کردند 10 درصد از حق الزحمه یا حق العمل پزشکی 
پزشکان را به عنوان علی الحساب مالیات کسر کنند. بر همین 
اساس، همه مراکز درمانی اعم از دولتی، خصوصی، وابسته 
به نهادهای عمومی، نیروهای مسلح، خیریه ها و شرکت های 
دولتی مکلفند 10 درصد از حق الزحمه یا حق العمل پزشکی 
پزشکان را که به موجب دریافت وجه صورتحساب های ارسالی 
به بیمه ها یا نقداً از طرف بیمار پرداخت می ش��ود به عنوان 
علی الحساب مالیات کسر کنند و به نام پزشک مربوط تا پایان 
48 ماه بعد از وصول مبلغ صورتحساب به حساب سازمان 

امور مالیاتی کشور واریز کنند. 

 توزیع میوه های تنظیم بازار
 از اواسط اسفند

معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت با اش��اره به اینکه 
میوه های تنظیم بازار از اواسط اسفند عرضه می شود، افزود: 
این اقدام تا حدودی قیمت ها را تعدیل می کند. عباس قبادی 
همچنین افزایش قیمت میوه به دلیل خرید های تنظیم بازاری 
را شایعه خواند و گفت: خرید های تنظیم بازاری سیب و پرتقال 
2 ماه قبل انجام شده و ارتباطی به گرانی های اخیر ندارد. وی 
افزود: میزان ذخیره س��ازی سیب و پرتقال حدود 30 تا 40 
هزار تن است که به نسبت یک میلیون تن سیب و پرتقال 
تولیدی کشور رقم قابل ملاحظه ای نیست. وی با تاکید مجدد 
بر اینکه علت اصلی افزایش قیمت های اخیر میوه، صادرات 
آنهاس��ت، افزود: میوه ها در اختیار بخش خصوصی است و 
حاکمیت نمی تواند خیلی در بحث قیمت گذاری دخالت کند. 

 وزارت صمت صادرات سیب
 در مقابل واردات موز را نپذیرفت

جلال محمودزاده، نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، 
منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی، درباره 
واردات موز در قبال صادرات س��یب، گفت: در نشست هایی 
که با وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
داشتیم، از آنها درخواست کردیم در قبال واردات موز، سیب 
صادر کنند. نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکنون صادرات 
سیب در مقابل واردات موز را نپذیرفته است، ادامه داد: با توجه 
به افزایش چشمگیر قیمت موز در بازار، اقدام دولت در راستای 
واردات آزادانه موز قابل قبول است اما پس از متعادل شدن بازار 
باید به صادرات محصولات کشاورزی توجه بیشتری صورت 
بگیرد. وی افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در صورت 
تعادل قیمت موز در بازار باید به دستورالعمل خود در زمینه 
صادرات سیب در قبال واردات موز بازگردد. وی افزود: در حال 
حاضر بخش زیادی از محصول سیب باغداران کشور که بیش 
از نیاز بازار داخلی بوده، در سردخانه ها نگهداری می شود و 

روی دست کشاورزان مانده است. 

اخبار

اقتصادی
بورس همچنان بر مدار نزول

شاخص کل بورس دیروز با 2۷19 واحد کاهش به رقم یک میلیون و 211 هزار واحد رسید و 
شاخص کل با معیار هم وزن هم با 99۷ واحد کاهش رقم 435 هزار و 96 واحد را ثبت کرد. 

همچنین در این بازار ۷64 هزار معامله به ارزش 66 هزار و 136 میلیارد ریال انجام شد. 

چهارشنبه 6 اسفند 1399
وطن امروز     شماره 3156

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو   با  »وطن امروز«: عضو  فراکسیون دیپلماسی بین المللی مجلس در گفت وگو  با »وطن امروز«:

FATF مشکل اصلی تحریم است، نه FATF بهانه ای برای توجیه ناکارآمدی جریان های سیاسی شده است
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
نی��ز در گفت وگو با »وطن ام��روز« در واکنش به برخی 
فضاسازی های اخیر مبنی بر افزایش هزینه تراکنش های 
بانک��ی بین المللی در صورت اجرا نش��دن تمام الزامات 
FATF گفت: اجرا نشدن تمام الزامات  FATF افزایش 
هزینه تراکنش های بانکی را به دنبال ندارد و چنین ادعایی 

غیرکارشناسی و حتی دروغ است.
مهدی طغیانی با انتق��اد از برخی ادعاها درباره 
تبعات اجرا نش��دن الزامات FATF اظهار داشت: 
متاس��فانه در داخ��ل عده ای ب��ا غربی ها همصدا 
ش��ده اند و وانم��ود می کنن��د اگر ای��ران به این 

کنوانسیون نپیوندد، دیگر نمی تواند با 
دنیا ارتباط مالی و بانکی داشته باشد 
و هزینه تراکنش های بانکی برای 
فعالیت های اقتصادی بین المللی 

بعض��ا ت��ا 30 درص��د افزایش می یابد ک��ه در حقیقت 
اینچنین نیست.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه دلیل مشکلات کنونی کشور در حوزه مالی 
و بانکی بین المللی، تحریم های ثانویه آمریکاست، گفت: 
علت اصلی مش��کلات بانکی و مال��ی ایران، تحریم های 
ثانویه آمریکاست. در صورت عدم لغو تحریم های ثانویه 
آمری��کا، ایران اگر به FATF بپیوندد و حتی در 
لیست سفید آن هم باشد، باز هم  تحریم بانکی 

برقرار است.
طغیان��ی در پای��ان تصریح کرد: مش��کلات 
مرب��وط به حواله های بانکی و انتقال پول 
ب��ه بانک های خارجی هیچ ارتباطی به 
FATF ن��دارد. مطرح کردن چنین 
صحبت هایی بهانه و بی اساس است.

عضو فراکسیون دیپلماس��ی بین المللی در گفت وگو با 
»وطن امروز« گفت: متاسفانه یکی از مشکلات اساسی که در 
تحلیل معاهدات بین المللی با آن مواجهیم، این است که در 
پذیرش این تعهدات، اعمال سلیقه و دیدگاه های صرفا سیاسی 
حاکم و تعیین کننده می شود.  احمد راستینه ادامه داد: آنچه 
امروز درباره FATF در اظهار نظرهای مختلف بیان می شود 

بیش از آنکه جنبه حقوقی داشته باشد، جنبه سیاسی دارد. 
جریان های سیاسی معمولا تلاش می کنند ناکارآمدی 
و ضعف خود در حل مسائل درونی کشور را به برخی 
معاهدات و توافقات کاملا داوطلبانه نس��بت دهند. 

وی در ادامه تصریح کرد: متاسفانه شاهدیم 
 FATF به دروغ گفته می ش��ود اگ��ر به
نپیوندیم، دیگر نمی توانیم با دنیا ارتباط 
مالی و بانکی داشته باشیم. این در حالی 
است که در دنیا کشورهای بسیاری هستند 

که نه تحت پوشش FATF قرار دارند و نه آن را پذیرفته اند و 
هیچ مشکلی در تراکنش آنها به وجود نیامده است. راستینه با 
بیان اینکه نپیوستن به FATF هزینه تراکنش های بانکی را 
افزایش نمی دهد، گفت: جریان های سیاسی بیش از آنکه با 
خاستگاه و نگاه خود معاهدات حقوقی و بین المللی را تفسیر 
کنند، باید منفعت و صلاح کش��ور را در نظر گیرند. وی در 
ادامه افزود: متاس��فانه پالس های مثبتی از درون کشور به 
جریان سلطه داده می شود تا بتوانند با بی ثبات سازی و 
شرطی  جلوه دادن اقتصاد، جریان سلطه را در اعمال 
فش��ار و تحریم  نس��بت به ملت مظلوم ایران تقویت 
کنن��د. این جریان ها به دروغ می گویند در صورت 
نپیوستن به FATF هزینه نقل و انتقالات 
پولی و حواله های بانکی بیش از 30 درصد 
افزایش پی��دا خواهد کرد که در حقیقت 

اینچنین نیست.

    پذیرش الزامات FATF همان خودتحریمی است     
همان طور که گفته شد، آمریکا به دنبال توسعه ابزار حکمرانی اقتصادی خود و انطباق نظام بانکی دنیا با تحریم های 
آمریکاست. تجربه نیز نشان می دهد آمریکا برای توسعه سیاست های خود از ابزارها و نهادهای بین المللی استفاده می کند. 
از آنجا که رویکرد ریسک پایه به توصیه های FATF شباهت دارد و آنها را توسعه می دهد، گروه ویژه اقدام مالی یکی از 
نهادهایی است که می تواند اجرای این رویکرد را تقویت کند تا تحریم های آمریکا با قوت بیشتری در نظام مالی دنیا اجرا 
شود، بویژه که تجربه این موضوع نیز در سیاست گذاری آمریکا وجود دارد. این رویکرد تاکید دارد تحریم ها به صورت 
هوشمند و دقیق اجرا شود و حتی برطرف شدن بخشی از تحریم ها مانع از اجرای سایر بخش های تحریمی نشود، بنابراین 

پذیرش الزامات FATF به معنی اجرای خواست آمریکا در اجرای رویکرد تحریمی خود است.

»وطن امروز« از هم راستایی استانداردهای FATF  با سیاست های تحریمی آمریکا گزارش می دهد

FATF اتاق فرمان ، او



 کاهش ۱۸ درجه ای دمای هوا 
در برخی نقاط کشور

مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی، 
از کاه��ش محس��وس دمای ه��وا بین ۸ ت��ا ۱۸ درجه 
س��انتی گراد در بیشتر نقاط کشور خبر داد و گفت: طی 
پنجشنبه )۷ اسفندماه( در تهران بارش برف و باران خواهیم 
داش��ت. صادق ضیاییان در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
اینکه از عصر سه شنبه 5 اسفند با ریزش هوای سرد بارش 
پراکنده برف و باران در گیلان و مازندران آغاز شده است و 
چهارشنبه )امروز ۶ اسفند( بر شدت بارش  در این استان ها 
افزوده می شود، گفت: گستره این بارش ها مناطقی از جمله 
اردبیل، گلستان، خراسان شمالی، شمال خراسان رضوی و 
ارتفاعات البرز در سمنان و شرق تهران را فرا می گیرد. وی 
ادامه داد: بتدریج از بعد ازظهر چهارشنبه در خوزستان، 
بوشهر، چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، فارس، 
هرمزگان، لرستان، ایلام و جنوب و نوار غربی اصفهان نیز 
بارش پراکنده ب��اران، گاهی همراه با رعد و برق و وزش 
باد ش��دید و در ارتفاعات زاگرس مرکزی بارش برف رخ 
می دهد. ضیاییان با بیان اینکه روز پنجشنبه با گسترش 
فعالیت سامانه های شمالی و جنوبی در بیشتر مناطق کشور 
 جز مناطق جنوبی، جنوب شرقی و شرق هرمزگان شاهد 
بارش خواهیم بود، گفت: روز شنبه ۹ اسفند در دامنه های 
زاگرس مرکزی و جنوبی و مناطقی از جنوب  شرق بارش 

باران و برف دور از انتظار نیست. 

 پاکسازی ۱۲۱ نقطه و محله پایتخت 
از وجود اراذل و اوباش

فرمانده انتظام��ی تهران بزرگ از دس��تگیری ۲۱۹ 
تن از اراذل و اوباش پایتخت خبر داد. س��ردار حس��ین 
رحیمی در اجرای هش��تمین مرحل��ه از طرح »اقتدار« 
پلیس امنی��ت که به برخورد با اراذل و اوباش اختصاص 
دارد، گفت: همکاران من در پلیس امنیت تهران بزرگ، با 
۱۲۹ حکم قضایی هشتمین مرحله از طرح اقتدار را که 
مربوط به دستگیری اراذل و اوباش است به مرحله اجرا 
درآورده و با حضور در مخفیگاه آنان که شامل قهوه خانه ها، 
سفره خانه ها، باشگاه های بدنسازی، پارک ها و... می شود 
۲۱۹ نفر از این افراد را دستگیر کردند. وی با بیان اینکه 
5۹ نفر از دستگیرش��دگان جزو اراذل و اوباش سطح دار 
بودند، گفت: عمده این افراد در جرائمی نظیر تخریب و 
شرارت و درگیری شرکت داشتند. رحیمی با بیان اینکه 
هشتمین مرحله از طرح اقتدار در ۱۲۱ محله و نقطه به 
مرحله اجرا درآمد، گفت: ده ها مورد قهوه  خانه، سفره  خانه، 
باشگاه بدنسازی، پارک، بوستان و... پاکسازی شد و این 
طرح در محلاتی نظیر تهرانپارس، ستارخان، عبدل آباد، 
نازی آباد، خزانه، نارمک، اتابک، شهرک ولیعصر، فلاح و... 

به مرحله اجرا درآمد. 

 افزایش ۲ ساعته فعالیت 
مراکز تعویض پلاک از روز شنبه

رئیس مرکز شماره گذاری پلیس راهور ناجا از افرایش 
۲ س��اعته زمان فعالی��ت تمام مراک��ز تعویض پلاک و 
ش��ماره گذاری از ش��نبه ۹ اسفند تا پایان سال خبر داد. 
س��رهنگ علی محمدی در گفت وگو با فارس از افزایش 
۲ س��اعته زمان فعالیت مراکز تعویض پلاک خبر داد و 
اظهار داشت: با توجه به افزایش تقاضا و مراجعه افراد به 
مراکز ش��ماره گذاری در روزهای پایانی اسفند و تسهیل 
در امر خدمت رسانی، مقرر شد زمان فعالیت تمام مراکز 
شماره گذاری و تعویض پلاک در سراسر کشور از روز شنبه 

۹ اسفند ۲ ساعت افزایش یابد. 
وی گفت: بر این اساس زمان کاری مراکز تعویض پلاک 
از روز ش��نبه تا چهارشنبه ۷ تا ۱۶ و روز پنجشنبه ۷ تا 

۱۴ خواهد بود. 

توانمند سازی مددجویان کمیته امداد 
با وام صندوق قرض الحسنه ولایت

رئیس کمیته امداد با تاکید بر نقش مردم در کمک 
ب��ه همنوعان گفت: در ح��ال حاضر ۲ میلیون و ۴5۰ 
هزار خانواده تحت پوشش قرار دارند. مرتضی بختیاری 
اعلام کرد: ۲ میلیون و ۴5۰ هزار خانواده تحت پوشش 
کمیته امداد قرار دارند که 5۳ درصد از این خانواده ها 
روستایی هستند و مستمری ماهانه دریافت می کنند. 
یکی از اقدامات کمیته امداد راه اندازی مراکز نیکوکاری 
با رویکرد مسجدمحوری و محله محوری در روستا ها و 
شهر هاست که با استفاده از ظرفیت مردم به نیازمندان 
آن منطقه و محله کمک می شود و از زمان راه اندازی 
این مراکز اقدامات مؤثری برای امدادرسانی به نیازمندان 
انجام شده است. وی در ادامه گفت: بسیاری از افراد در 
گذشته از مددجویان کمیته امداد بودند اما با دریافت 
تسهیلات از صندوق قرض الحسنه امداد ولایت توانستند 
از چرخه حمایتی کمیته امداد خارج شوند و به عنوان 
ی��ک فرد نیکوکار و حتی کارآفری��ن در حال فعالیت 
هس��تند که نمونه های فراوانی از این دست در کمیته 

امداد وجود دارد. 

 اجازه مختصر سفر های نوروزی 
داده شد

مع��اون گردش��گری وزارت میراث فرهنگ��ی درباره 
س��فرهای نوروزی بیان کرد: اج��ازه مختصری را برای 
سفرهای نوروزی مشروط به رعایت پروتکل ها گرفته ایم. 
آقای مونسان هم برای سفرهای نوروز به صورت محدود 
و کنترل ش��ده به س��تاد کرونا قول داده است تا فعالان 
گردش��گری از درآمدهای گردش��گری بهره مند شوند. 
ولی تیموری در مراسم افتتاحیه نمایشگاه گردشگری  و 
صنایع دستی تهران با اشاره به توقف سفرهای بین المللی 
با شیوع ویروس کرونا، اظهار کرد: در همین یک سال با 
حفظ آمادگی، همه خلأها را پوشش دادیم. اسنادی در 
سطح ملی، منطقه ای، استان ها و روستاها آماده کردیم 
و خدمات و محصولات را متنوع و استاندارد کردیم؛ الان 
به روزترین خدمات گردش��گری دنیا را داریم. وی افزود: 
نمایش��گاه گردشگری در ۴ سالن برپا شده که همراه با 
آن، صنایع دستی نیز ارائه شده است تا آغازی دوباره برای 

گردشگری و سفرهای نوروزی باشد. 

اخبار

اجتماعی
تداوم منع تردد شبانه در سراسر کشور

معاون اجتماعی پلیس راهور ناجا تاکید کرد محدودیت های ترافیکی اعمال شده پیرامون کرونا همچنان ادامه دارد. سرهنگ عین الله 
جهانی در گفت وگو با ایسنا اظهارکرد: محدودیت تردد شبانه در تمام شهرهای کشور اعم از شهرهای دارای وضعیت قرمز، نارنجی، زرد و 
آبی همچنان وجود دارد و تمام خودروهای فاقد مجوز که از ساعت ۲۱ تا ۳ بامداد اقدام به تردد کنند جریمه خواهند شد. 
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اس�دالله خسروی: نسخه پیچی ضعیف دولت در اجرای طرح 
حذف ناگهانی دفترچه های درمان و نسخه نویسی الکترونیک، 
این روزها داد همه را درآورده است.  به گزارش »وطن امروز«، 
طرح حذف دفترچه های درمانی و دریافت خدمات با کارت ملی 
در حوزه بهداشت و درمان که از اول ماه جاری در سراسر کشور 
کلید خورده است، به دلیل تکمیل نبودن زیرساخت های این 
طرح، همه را رنجور و سرگردان کرده است. از تشکیل صفوف 
فشرده مقابل داروخانه ها به علت زمانبر بودن احرازهویت، ثبت 
دارو و دستور مصرف آن در این روزهای کرونایی تا عدم پذیرش 
برخی مراکز درمانی و پزشکان نسبت به ویزیت بیماران با کارت 
ملی، قطعی اینترنت، متصل نبودن برخی داروخانه ها به  آی پی 
سازمان تامین اجتماعی و همراهی ضعیف مراکز تصویربرداری و 
آزمایشگاهی، نارضایتی هایی را ایجاد کرده که رنج درمان را بر درد 
بیمار اضافه کرده است.  هر چند طرح نسخه نویسی الکترونیکی با 
هدف حذف دفترچه های کاغذی بیمه و کاهش هزینه و تسهیل 
در ارائه خدمات درمانی از سال های پیش مدنظر بود ولی از سال 
گذشته به صورت پایلوت در برخی استان ها شکل عملیاتی به 
خود گرفت تا در اجرای سراسری مشکلی طرح را تهدید نکند 
اما با گذش��ت 5 روز از اجرای آن، اکنون مشاهده می شود که 
این طرح کامل نیس��ت. کارشناسان بهداشت اما اجرای طرح 
ح��ذف دفترچه های درمانی را به دلیل صرفه جویی در هزینه 
تولید و تهیه کاغذ، تکمیل پرونده الکترونیکی سلامت، تسریع 
در خدمات و حرکت در مسیر توسعه شبکه بهداشت و درمان 
به صورت الکترونیکی طرحی خوب و ضرورتی اجتناب ناپذیر 
عنوان می کنند اما معتقدند تا بس��ترهای این طرح بدرستی 
تکمیل نشود، اجرای آن دردسرساز خواهد بود و اکنون که کشور 
درگیر شیوع ویروس کروناست، اجرای زودهنگام چنین طرح 
خوب اما ناتمامی بی تردید تبعات منفی ای را به دنبال خواهد 
داشت. چند روز قبل از اجرای طرح حذف دفترچه های درمانی، 
»وطن امروز« گفت وگویی با یکی از مسؤولان وزارت بهداشت که 
خواست نامش فاش نشود، درباره روند تکمیل زیرساخت های 
نسخه نویسی الکترونیکی انجام داد که وی گفت: حذف دفترچه و 
راه اندازی سیستم نسخه نویسی الکترونیکی پروژه کوچکی نیست، 
بلکه یک پروسه است و تکمیل نهایی آن به زمان بیشتری نیاز 
دارد. وی با بیان اینکه حدود ۹۰ درصد این پروسه تاکنون طی 
شده است، افزود: رئیس جمهور تاکید دارد که این طرح قبل از 
آغاز سال جدید تکمیل و راه اندازی شود اما از آنجایی که طرح 
نسخه نویسی الکترونیکی به شکل تمام و کمال راه اندازی نشده 
است، این احتمال وجود دارد که با حذف دفترچه های درمانی، 

مشکلاتی ایجاد شود.  
اعتراف به ناقص بودن طرح ■

 طبق گفته ش��هرام غفاری، مدیر کل درمان غیرمستقیم 
سازمان تامین اجتماعی، در حال حاضر زیرساخت ها  برای اجرای 
طرح حذف دفترچه بیمه تأمین اجتماعی فراهم است اما کامل و 

بی عیب و نقص نیست و این طرح در تمام کشور شکل اجرایی 
به خود نگرفته است به طوری که استان اصفهان در اجرای طرح 
حذف دفترچه های درمانی به  دلایلی با سازمان تامین اجتماعی 
همکاری لازم را انجام نداده و طی این چند روز، بیمه شدگان 
تامین اجتماعی در این استان اذیت شده اند. بنا به گفته وی، 
در صورتی که بیمه شدگان با مشکلاتی در رابطه با طرح حذف 
دفترچه بیمه مواجه شوند، می توانند به ناظران اسناد پزشکی 

مستقر در بیمارستان های دولتی و دانشگاهی مراجعه کنند یا 
می توانند از طریق سامانه ۱۴۲۰ که به  صورت شبانه روزی فعال 

است، مشکلات خود را مطرح کنند. 
مقاومت بسیاری از پزشکان در برابر نسخه نویسی الکترونیک! ■

زیر ساخت های نسخه نویسی الکترونیکی در همه داروخانه ها 
تکمیل نیست. نایب رئیس انجمن داروسازان تهران با انتقاد از 
یکپارچه نبودن سامانه های سازمان های بیمه گر برای اجرای 

نس��خه الکترونیک، گفت: بس��یاری از پزش��کان در اجرای 
نسخه نویسی الکترونیک همکاری نمی کنند! دکتر بهمن صبور 
با اشاره به مشکلات اجرای نسخه الکترونیک در داروخانه ها، 
اظهار کرد: قرار بود پرونده الکترونیک سلامت در قالب سامانه 
»س��پاس« به طور همه جانبه استقرار یابد تا ۱۷ بیمه به این 
سامانه متصل و اطلاعات در آن ثبت شود اما پرونده الکترونیک 
سلامت به طور کامل اجرا نشده و سامانه ها جزیره ای شده اند. 
وی افزود: بیمه تأمین اجتماعی و بیمه سلامت، هرکدام یک 
نرم افزار مجزا دارند، سامانه تی تک نیز در داروخانه ها وجود دارد، 
بیمه های مکمل نیز در داروخانه ها نیاز به سامانه جداگانه دارند 
و وقتی در داروخانه می خواهیم یک نسخه را وارد سیستم کنیم، 
زمان زیادی صرف می ش��ود. صبور با بیان اینکه سامانه های 
الکترونیکی باید باعث سهولت کار شوند اما متأسفانه در کشور ما 
سامانه، کار داروخانه ها و مردم را سخت تر کرده است، به تسنیم 
گفت: دفترچه های کاغذی حذف شده اند اما پرونده الکترونیک 
س��لامت به طور کامل اجرا نشده اس��ت؛ پرونده الکترونیک 
سلامت اجزای مختلفی دارد که نخستین رکن آن، پزشکان 
هس��تند؛ پزشک باید در پرونده الکترونیک سلامت نسخه را 
ثبت کند و این نسخه می تواند در تمام داروخانه های آنلاین 
پذیرش شود تا دارو به بیمار تحویل داده شود.  در کشور ما 
هنوز همه پزشکان زیر بار نسخه نویسی الکترونیک نرفته اند؛ 
بیمه ها به داروخانه ها گفته اند که اگر پزش��ک نسخه کاغذی 
تحویل بیمار می دهد، این نسخه باید در داروخانه تبدیل به 
نسخه الکترونیک شود! نایب رئیس انجمن داروسازان تهران 
با بیان اینکه تبدیل نس��خه کاغذی به الکترونیک مشکلات 
بسیاری برای داروخانه ها و بیماران ایجاد می کند، خاطرنشان 
کرد: برخی پزش��کان نسخه را بدخط می نویسند؛ اگر نسخه 
اشتباه خوانده شود و داروی اشتباه به بیمار تحویل داده شود، 
می تواند خطرات بسیاری برای بیماران داشته باشد و مشکلات 
حقوقی زیادی برای داروخانه ها پیش خواهد آورد. صبور با بیان 
اینکه باید پرسنل داروخانه آموزش ببینند و تعداد سیستم ها 
و کامپیوتره��ای داروخانه ها افزایش یاب��د تا ارائه خدمت به 
بیماران با سرعت بیشتری انجام شود، خاطرنشان کرد: وقتی 
نسخه پیچی الکترونیک در داروخانه اجرا می شود باید نسخه 
هر بیمار دریافت و بررس��ی شود و سپس نسخه بیمار بعدی 
بررس��ی شود؛ این امر زمانبر است بنابراین مردم باید نسبت 
به این مس��اله توجه کنند، از سوی دیگر تعداد سیستم های 
موجود در داروخانه ها باید افزایش یابد تا امر خدمت رس��انی 
به بیماران با سرعت بیشتری انجام شود اما هیچ یک از این 
هزینه های داروخانه ها دیده نش��ده است. نایب رئیس انجمن 
داروسازان افزود: بسیاری از پزشکان در اجرای نسخه نویسی 
الکترونیک همکاری نمی کنند. بیمه ها هرکدام برای خود یک 
سامانه تعریف کرده اند و سامانه یکپارچه ای که همه بیمه ها به 

آن متصل باشند، وجود ندارد!

تکمیل نبودن زیرساخت های نسخه نویسی الکترونیک، مردم را سرگردان و مشکلات را در دوران کرونا دوچندان کرده است

رنج درمان
رئیس کمیته مبارزه با کرونای مجلس در گفت وگو با »وطن امروز«: زیرساخت های طرح نسخه نویسی الکترونیک باید کامل می شد، بعد آن را اجرا می کردند

رضا نصیری: م��وارد مراجعه به مراکز 
درمان��ی و بستری ش��دگان کرونایی 
در کش��ور، روز به روز بیش��تر می ش��ود و این زنگ خطری 
اس��ت که مبادا م��وج چهارم کرونا کش��ور را در برگیرد. به 
گزارش»وطن امروز«، کرونای انگلیس��ی که قدرت بالایی در 
سرایت و کشندگی دارد، در خیلی از استان ها مشاهده شده 
است. کارشناس��ان بهداشت معتقدند چنانچه پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری های اجتماعی بیش از پیش رعایت 
نشود باید منتظر موج جدید این بیماری در کشور باشیم. در 
همین باره معاون کل وزارت بهداشت، با هشدار درباره موج 
چهارم کرونا، گفت: موارد بستری »کووید-۱۹« سیر صعودی 
دارد و افزایش موارد س��رپایی با کمی تأخیر موجب افزایش 
موارد بستری و مرگ و میر می شود. ایرج حریرچی افزود: اوضاع 
به نظر ما بسیار نگران کننده و هشدار آمیز است، هر چند هنوز 
وارد پیک چهارم نشده ایم اما با مشاهده موارد وسیع ویروس 
انگلیس��ی و ورود آن به کشور از مبادی مختلف، نشانه های 
اولیه پیک چهارم ظاهر شده است. وی با بیان اینکه ویروس 
انگلیسی بسیار مس��ری تر و کشنده تر است و جوانان را هم 
درگیر می کند، ادامه داد: در خوزستان زدن ماسک به زیر 5 
درصد رسیده است و رؤسای بیمارستان ها درخواست کرده اند 
در این استان قرنطینه کامل تر انجام شود اما محدودیت هایی 
که باید اعمال شود از نظر ما مناسب اجرا و رعایت نمی شود. 
معاون کل وزارت بهداشت گفت: الان در عراق محدودیت های 
شدیدی اعمال می شود و ۴ روز هفته مردم حق خارج کردن 
خودرو از خانه را ندارند و اگر ماسک نزنند چیزی حدود 5۰۰ 
هزار تومان جریمه می شوند. وی گفت: در ۳ استان مازندران، 
گلستان و گیلان به رغم کنترل بیماری اما موارد بستری و 
مرگ و  میر هنوز بالای متوسط کشوری است. حریرچی افزود: 
درباره ممنوعیت سفرهای نوروزی پیشنهاداتی شده اما هنوز 
تصمیمی گرفته نشده که باید چند روزی صبر کنیم تا ببینیم 

وضعیت ویروس انگلیسی و رعایت پروتکل ها چه می شود.
ممنوعیت برگزاری هرگونه مراسم بهارانه ■

استاندار تهران از افزایش مبتلایان زیر ۲۰ سال در استان 
تهران خبر داد و گفت: برگزاری هرگونه مراسم بهارانه، تجمعات 
و نمایشگاه های نوروزی ممنوع است و باید از هرگونه تجمع 
پرهیز شود. به گزارش فارس، انوشیروان محسنی  بندپی در 
جلسه ستاد استانی مبارزه با بیماری کرونا، اظهار داشت: با 
توجه به افزایش روند مراجعان س��رپایی، قطع به یقین باید 
در نظارت و اجرای درست و بموقع این مصوبات ستاد ملی 
کرونا در ابعاد مختلف نهایت تلاش خود را به کار گیریم. وی 
خاطرنشان کرد: میزان ابتلای افراد زیر ۲۰ سال به این بیماری 
در ی��ک ماه اخی��ر از 5/۲ درصد به ۹/۱ درصد افزایش یافته 
است و در این شرایط باید همه پروتکل ها و دستورالعمل های 
ستاد ملی با جدیت پیگیری شود. استاندار تهران با اشاره به 
عدم همکاری مسافران پروازهای خارجی برای انجام تست 
پی سی آر و قرنطینه شدن، از پیشنهاد لغو پروازهای خارجی 
اروپایی به س��تاد ملی کرونا خب��ر داد. وی درباره پروازهای 
خارجی افزود: متاسفانه افرادی که از خارج کشور وارد می شوند 
همکاری های لازم را جهت انجام تست پی سی آر و قرنطینه 

شدن انجام نمی دهند؛ پیشنهاد استانداری تهران به ستاد ملی 
کرون��ا لغو و توقف ۲ الی ۳ هفته ای تمام پروازهای خارجی 
اروپایی به ایران است. استاندار تهران خاطرنشان کرد: کسانی 
که با علم به بیماری خود در جامعه حضور پیدا می کنند و 
موجب آلودگی افراد دیگر می شوند تنها ۲۰۰ تومان جریمه 
می شوندکه از دیگر پیشنهادات ما به ستاد ملی کرونا افزایش 

جریمه این گونه افراد است. 
9۱ فوتی جدید کرونا در کشور ■

شمار جان باختگان بیماری »کووید-۱۹« در کشور مدتی 
اس��ت با شیب ملایم، افزایشی شده است. سخنگوی وزارت 
بهداش��ت دیروز از شناس��ایی ۸ هزار و ۳۳۰ مبتلای جدید 
»کووید-۱۹« در کشور طی ۲۴ ساعت خبر داد. سیماسادات 
لاری گفت: از ظهر روز دوشنبه تا ظهر سه شنبه و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی ۸ هزار و ۳۳۰ بیمار جدید مبتلا 
به »کووید-۱۹« در کش��ور شناسایی شدند که ۷۸۲ نفر از 
آنها بستری شدند. وی افزود: مجموع بیماران »کووید-۱۹« 
در کشور به یک میلیون و 5۹۰ هزار و ۶۰5 نفر رسید. لاری 
گفت: متاسفانه طی این مدت زمان ۹۱ بیمار »کووید-۱۹« 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری 

به 5۹ هزار و ۶۶۳ نفر رسید. به گفته وی، خوشبختانه تاکنون 
یک میلیون و ۳5۸ هزار و 5۴۱ نفر از بیماران بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. لاری ادامه داد: ۳ هزار و ۶۹۶ 
نفر از بیماران مبتلا به »کووید-۱۹« در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. سخنگوی وزارت 
بهداش��ت گف��ت: در حال حاضر ۱۱ شهرس��تان قرمز، 5۲ 
شهرس��تان نارنجی، ۲۱۷ شهرستان زرد و ۱۶۸ شهرستان 
آبی هستند. به گفته وی، شهرهای آبادان، اهواز، بندر ماهشهر، 
خرمشهر، دزفول، دشت آزادگان، رامهرمز، شادگان، شوشتر، 

کارون و هویزه در وضعیت قرمز قرار دارند.
خطر بیشتر کرونا برای کودکان و افراد بالای ۷۰ سال ■

فرمانده ستاد عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلانشهر 
تهران با بیان اینکه با توجه به شباهت علائم بالینی، افتراق نوع 
جهش یافته ویروس »کووید-۱۹« از نوع کلاسیک آن بسیار 
دشوار است، گفت: رعایت پروتکل های بهداشتی کماکان در 
پیشگیری و کنترل بیماری کرونا و حتی واریانت های جدید 
آن نقش موثری دارد. علیرضا زالی با اش��اره به بروز ۳ مورد 
مرگ ناشی از ویروس جهش یافته جدید در هفته های اخیر 
در تهران، بازتوزیع س��نی مبتلایان تهرانی را نکته مهمی از 
نظر آسیب پذیری گروه های سنی عنوان کرد. به گفته زالی، 
در استان تهران آمار مبتلایان و میزان بستری گروه های سنی 
زیر ۱۰ سال از حدود ۰/۹ درصد در اسفند ۹۸ به ۱۱ درصد 
در بهمن ماه ۹۹ رسیده است و در گروه سنی بالای ۸۰ سال 
از ۷/۴ درصد به ۱۲ درصد و در گروه سنی بین ۸۰-۷۰ سال 
نیز از ۱۱ درصد به ۱۴ درصد افزایش یافته است. وی با اشاره 
به تغییرات بازتوزیع سنی مبتلایان تاکید کرد: ۲ گروه سنی 
زیر ۱۰ س��ال و بالای ۷۰ سال در این تغییر بازتوزیع سنی 
بیماری جزو گروه های پرخطر تلقی می شوند و این دو طیف 
سنی بویژه افراد بالای ۷۰ سال نیازمند رعایت پروتکل های 

بهداشتی با قاطعیت بیشتری هستند. 

نشانه هایی از پیک چهارم کرونا مشاهده شده است

ونای انگلیسی قاتل کودکان و افراد بالای 70 سال  کر
بهداشت

آمار مبتلایان،  درگذشتگان، بستری شدگان و بهبودیافتگان کرونا
تعداد بهبودیافتگانمیزان بستری روزانهتعداد فوتی هاتعداد مبتلایانروز

3۷93۱۷45۷469۱4 اسفند

4۸۲63۸9۷4۱6599 اسفند

5۸33۰9۱۷۸۲۷۱5۱ اسفند

    حذف دفترچه ها نباید مردم را به دردسر بیندازد   
رئیس کمیته مبارزه با کرونای مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با »وطن امروز« درباره ضعف های زیرساختی طرح نسخه نویسی 
الکترونیک و وضعیت ارائه خدمات درمانی به مردم، گفت: قبل از اجرای طرح حذف دفترچه های درمانی، کمیسیون بهداشت مجلس 
با دعوت از مصطفی سالاری، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی خواستار توضیح درباره چگونگی اجرای طرح شد که وی اعلام 
کرد تمام امکانات و نیازهای ضروری برای اجرای این طرح در کشور فراهم و هماهنگی های لازم با مراکز درمانی و بیمارستانی و 
داروخانه ها انجام شده است و مشکلی، عملیاتی شدن طرح را تهدید نمی کند. یحیی ابراهیمی افزود: هر چند اقدامات قابل توجهی 
در این زمینه انجام شده اما گویا هنوز تمام زیرساخت های طرح کامل نشده است، البته چون این طرح در ابتدای اجراست معمولا 
به دور از اشکال نیست، بنابراین اجرای آن مشکلاتی را برای مردم و برخی مراکز درمانی به وجود آورده است که این ایرادات باید 
در اسرع وقت برطرف شود. وی با بیان اینکه طرح حذف دفترچه های درمانی و الکترونیکی شدن خدمات درمانی اقدامی درست 
در راستای ارتقای نظام سلامت است، اظهار داشت: در دنیای پیشرفته امروز ورود به این موضوع ضرورتی اجتناب ناپذیر است اما 
باید طرح به گونه ای شکل عملیاتی به خود گیرد که مردم و جامعه پزشکی را به دردسر نیندازد و اهداف مدنظر در طرح همچون 
صرفه جویی در وقت و هزینه ها نمود عملی به خود گیرد. رئیس کمیته مبارزه با کرونای مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: البته 
این طرح، طرحی گسترده و پیچیده  است، چرا که در اقصی نقاط کشور باید چنین خدمتی به نحو شایسته به مردم ارائه شود. 

وی در ادامه گفت: زیر ساخت های طرح نسخه نویسی الکترونیکی باید کامل می شد، بعد آن را اجرا می کردند.

»کانکس های بیشتری در اختیار زلزله زدگان سی سختی 
قرار می گیرد«؛ این خبری بود که دیروز رئیس ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام در بازدید از مناطق زلزله زده در بین مردم 
اعلام کرد. محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی حضرت امام 
گفت: برای هر خانه ای که در پی زلزله سی س��خت نیاز به 
تعمیر دارد، اعتباری در اختیار بنیاد مسکن قرار می گیرد. 
به گزارش »وطن امروز«، هزینه ساخت و مرمت واحدهای 
مسکونی، ذهن زلزله زدگان سی سختی را درگیر کرده است 
که در این ش��رایط نامس��اعد و گرانی ها چگونه می توانند 
خانه های خود را بازسازی کنند، البته ستاد اجرایی حضرت 
امام ۱۰ میلیون تومان به اعتبارات بنیاد مسکن برای کسانی 
که خانه های آنها کاملا تخریب شده است، اضافه می کند و 
5۹۰۰ خانه روستایی را تحت پوشش بیمه قرار داده است. 
رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام که دیروز به شهر 

زلزله زده سی سخت سفر کرده 
ب��ود، در بازدید از خانه  ویران 
ش��ده یک خان��واده دارای ۲ 
معلول با بیان اینکه خانه این 
خانواده باید در س��ریع ترین 
زمان ممکن و بدون دریافت 
هزینه ساخته ش��ود، گفت: 
همین امش��ب کانکسی در 
اختیار این خانواده سی سختی 

قرار دهید و سریعا  خانه آ  نها ساخته شود. 
ایجاد 3 هزار شغل در کهگیلویه و بویراحمد ■

رئیس س��تاد اجرایی فرمان حض��رت امام همچنین با 
اشاره به ایجاد ۳ هزار شغل در استان کهگیلویه وبویراحمد 
گفت: اشتغال، محور مهم سفر به این استان است. مخبر در 

بازدید از منازل شهر زلزله زده 
سی سخت اظهار کرد: ستاد 
اجرایی فرم��ان حضرت امام 
ب��ه ازای هر خان��ه ای که به 
طور کامل تخریب ش��ده ۱۰ 
میلیون تومان به اعتبارات در 
نظر گرفته توسط بنیاد مسکن 
اضافه می کند. رئیس س��تاد 
اجرایی فرمان امام گفت: قرار 
شد برای هر خانه ای که نیاز به تعمیر داشته باشد  اعتباری 

در اختیار بنیاد مسکن قرار داده شود. 
وی با بیان اینکه گروه های جهادی ای که در سی سخت 
مشغول هستند هم اعتبار دریافت می کنند، افزود: تعدادی 
کانکس ارس��ال ش��ده، تعدادی نیز ارس��ال خواهد شد و 

همچنین اگر نیاز به کانکس بیشتری باشد تامین خواهیم 
کرد. مخبر ادامه داد: خانواده هایی که ۲ معلول و بیش��تر 
دارند و خانه های آنها تخریب شده، ستاد اجرایی خانه های 

آنها را خواهد ساخت. 
وی اضافه کرد: کار مهم دیگری که در سی سخت دنبال 
می کنیم بحث اشتغال است. در حوزه اشتغال خرد از یکهزار 
طرح که با اعتبار ۱۳۰ میلیارد طی ۲ سال اجرا شده و ۳ هزار 
فرصت شغلی ایجاد خواهد کرد رونمایی خواهیم کرد. رئیس 
ستاد اجرایی فرمان امام عنوان کرد: همچنین در سفر به 
استان کهگیلویه و بویراحمد وضعیت کارخانه قند را بررسی 
می کنی��م، چرا که راه اندازی این کارخانه جزو اولویت های 
س��تاد است. وی با اش��اره به بررسی وضعیت کارخانه آب 
معدنی سی سخت نیز گفت: محور اصلی ما به سی سخت 

مساله اشتغال است.

 محمد مخبر در سی سخت
ستاد علاوه برتأمین مواد غذایی و اعطای کمک هزینه ساخت مسکن زلزله زدگان در حال تأمین کانکس مورد نیاز آنهاست

ستاد خدمت به زلزله زدگان
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تشکیلشد؟
م��ن از ابتدای دوران طلبگی با کتاب ش��ریف نهج البلاغه 
انس داشتم و کم وبیش مطالعه و مداقه می کردم و در عبارات 
و خطبه ها و نامه ها و حکمت ها، تدبر و تفکر می کردم. درباره 
بنیاد نهج البلاغه اما باید عرض کنم تشکیل این بنیاد با خیر و 
برکت متصل به امر الهی و اشاره ای از طرف خود مولا علی)ع( 
بود. من در اوایل خدمت علامه امینی رسیدم و از ایشان پرسیدم 
شما چطور به فکر تالیف کتاب الغدیر افتادید؟ ایشان گفتند ما 
سال ها نجف درس می خواندیم و درس می دادیم و در محضر 
امیرالمومنی��ن)ع( بودیم. روزی به حرم مطهر رفتم و خدمت 
حضرت عرضه داشتم آقا ما سال هاست در خدمت شماییم و 
مشغول تحصیل و تدریس هستیم، اگر امکان دارد یک کاری 
که مرضی رضای خودتان هس��ت را به ما محول کنید. علامه 
امینی گفتند وقتی از حرم آمدم بیرون فکر تالیف کتاب الغدیر به 
ذهن بنده خطور کرد. بنده نیز به تاسی از علامه امینی به ذهنم 
خطور کرد که چقدر خوب است حضرت امیر کاری را هم به ما 
محول کنند و لیاقت خدمتی را به محضر ایشان داشته باشم. 
این نیت را من کردم. روزی س��ال ۵۳ در اتاقی نشسته بودم و 
همین طور بدون فکر و مطالعه با خودکاری که در دست داشتم 
روی کاغذ نوشتم بنیاد نهج البلاغه. دنبال این ایده را گرفتم و در 
این رابطه شهید مطهری و شهید بهشتی هم کمک های بسزایی 
کردند. تا اینکه سال ۶۰ کار جدی شد و ما درصدد برگزاری یک 
کنگره به نام کنگره هزاره نهج البلاغه برآمدیم. در واقع تشکیل 
بنیاد نهج البلاغه به عنایت الهی بود و دعای بنده مستجاب شد. 
بهنقششهیدمطهریوشهیدبهشتیدرتشکیلاینبنیاد
اش�ارهفرمودید،اگرامکاندارددراینزمینهبیشترتوضیح

بفرمایید.
مرحوم شهید مطهری و مرحوم شهید بهشتی در این زمینه 
واقعا بسیار مشوق و حامی بودند. حتی شهید بهشتی کمک مالی 
هم به بنیاد می کرد. شهید مطهری یک بار یکی از آقایان را که 
در خیابان دیده بود به ایشان گفته بود فلانی یک بنیادی برای 
نهج البلاغه ایجاد کرده است، شما او را کمک کنید. به هر حال این 
۲ بزرگوار این تاییدات و توجهات را نسبت به ما و فعالیت های ما 
داشتند و همیشه پشتیبان و دلگرمی ای برای کارهای ما بودند. 
عنایتوتوجهامامخمینیومقاممعظمرهبرینسبتبه

اینبنیادوفعالیتهایآندرطولسالهایپسازانقلابچه
میزانبودهاست؟

اولا باید بگویم که مرحوم امام خمینی)ره( در وصیتنامه شان 
به اهمیت و جایگاه نهج البلاغه اشاره کرده اند و جملات بسیار 
جالبی در این زمینه دارند. ثانیا وقتی س��ال ۶۰ ما تصمیم به 
برگزاری کنگره هزاره نهج البلاغه گرفتیم، نگران این مساله بودیم 
که به دلیل شرایط خاص آن سال و مسائل جنگ تحمیلی و 
ترور های گروهک های مختلف، امام استقبالی از برگزاری این 
کنگره نکنند. از طرفی فکر کردیم که برگزاری این کنگره بدون 
پیام امام جلوه و صورت خوبی ندارد، لذا رفتیم خدمت حضرت 
امام. وقتی این مساله را با امام مطرح کردیم ایشان بدون معطلی 
و بدون اینکه مس��اله جنگ و ترورها را مطرح کنند، فرمودند 

من ب��رای این کنگره پی��ام می دهم. یک 
هفت��ه مانده بود به آغاز کنگره و ما درگیر 
تامین مقدمات کنگره بودیم که با توجه به 
ناآرامی های آن زمان و اطمینان بیشتر دوباره 
خدمت حضرت امام رسیدم و ایشان بدون 
درنگ گفتن��د برگزار کنید و من هم پیام 
می دهم. امام پیام جانانه ای به کنگره ارسال 
فرمودند و در قسمتی از این پیام خطاب به 

حضار در این کنگره فرمودند: 
»اینک امید آن است که شما دانشمندان 
و متفکران متعهد که در کنگره ارجمند هزاره 
نهج البلاغه گرد هم آمدید، ابعاد عرفانی و 
فلس��فی و اخلاقی و تربیتی و اجتماعی و 
نظامی و فرهنگی و دیگر بعدها را به مقدار 
میسور بیان فرمایید و این کتاب بزرگ را به 

جوامع بشری معرفی نموده و عرضه دارید که این متاعی است 
که مشتری آن انسان ها و مغزهای نورانی است«.

این پیام نورانی امام ما را تشویق و ترغیب کرد که این کار 
را ادامه دهیم که بحمدالله تا ۱۷ کنگره این کار را ادامه دادیم. 
این پیام امام و تشویق های ایشان نشان از این دارد که چقدر 
ایشان به نهج البلاغه اعتقاد و عنایت داشتند. مقام معظم رهبری 
نیز از همان آغاز مش��وق ما بودند و حتی با وجود مسؤولیت 
سنگینی که داشتند در ۳ کنگره ما در دهه ۶۰ شرکت کردند. 
در کنگره اول که س��ال ۶۰ برگزار ش��د ایشان تحت عنوان 
حکومت در نهج البلاغه سخنرانی علمی فوق العاده ای کردند. 
در کنگره چهارم که سال ۶۳ برگزار شد ایشان تحت عنوان 

نگاهی به ویژگی های دوران زمامداری علی)ع( نیز سخنرانی 
جالبی داش��تند. همچنین در کنگره پنجم که سال ۶۴ و در 
حسینیه ارشاد برگزار شد، شرکت کرده و تحت عنوان لزوم 
گسترش تعلیمات نهج البلاغه در جهان اسلام به ایراد سخنرانی 
پرداختند. ایشان با عشق و علاقه ای خاص تشریف می آوردند 
و ما و مردم را نسبت به مطالعه و فعالیت پیرامون نهج البلاغه  

تشویق می کردند. 
بنیادنهجالبلاغهدرفضایبینالمللوارتباطباس�ایرفرق
وادیانفعالیتهاییجهتنشرآموزههاینهجالبلاغهداشته
است.بازخوردوواکنشغیرشیعیانوغیرمسلماناندرمواجهه
باتعالیمنهجالبلاغهوشخصیتامیرالمومنینچگونهبودهاست؟
ما در این کنگره هایی که برگزار می ش��د از شخصیت های 
مختلف در کش��ور های مختلف با عقاید و 
مذاهب متن��وع دعوت می کردیم. عجیب 
بود که در این ۱۷ کنگره که از اهل سنت و 
مسیحیت و سایر فرق و ادیان دعوت می شد، 
یک نفر به ما اعتراض نکرد که ش��ما بین 
مذاهب اختلاف افکنی می کنید، بلکه همه 
استقبال می کردند و این کنگره ها خیلی موثر 
بود. یکی از دانشمندان پاکستانی که از اهل 
تسنن بود بعد از برگزاری یکی از کنگره ها 
آمد پیش من و گفت می خواهم چند دقیقه 
با شما صحبت کنم. گفتم بفرمایید. گفت 
من از امروز دیگر سنی نیستم، این کنگره و 
این مطالب به قدری جالب بود که من تحت 
تاثیر قرار گرفتم. هر دفعه که غیرشیعیان را 
به کنگره دعوت می کردیم، اینها از کلمات 
حضرت در نهج البلاغه  تعجب می کردند و با اشتیاق مطالب را 
پیگیری می کردند. یادم هست یک سال، ۱۳ رجب در یکی از 
دانشگاه های هند مراسم داشتیم. مراسمی باشکوه در یک سالن 
سخنرانی بسیار بزرگ که شاید ۲ یا ۳ برابر سالن حسینیه ارشاد 
بود، برگزار ش��د. در آن جلس��ه باعظمت تمام مذاهب و ادیان 
مختلف مثل مس��یحی، هندو و... ش��رکت کرده بودند طوری 
که تمام صندلی ها پر شده بود و عده ای ایستاده به سخنان و 
کلمات حضرت امیر در نهج البلاغه گوش می دادند و این برای 
ما بسیار جالب بود. سخنان و کلمات حضرت امیر برای هر ملت 
و مذهبی بسیار جذاب است و گویا شفای دردهای خودشان را 

در این کلمات پیدا می کنند. 

یکیازعاش�قانغیرمس�لماننهجالبلاغهوش�خصیت
امیرالمومنین،جرججرداقمسیحیاست.آیاباایشاننیزدر

رابطهبابرگزاریکنگرههاارتباطومراودهایداشتید؟
ما جرج جرداق را برای همه کنگره ها دعوت می کردیم ولی 
ایشان به دلیل اینکه نمی توانست سوار هواپیما شود، امکان حضور 
در کنگره ها را پیدا نکرد اما حدود ۱۰ سال پیش که تشریف 
آورد ایران، در وزارت امور خارجه ملاقاتی با ایشان داشتیم. در 
آن جلسه مشهود بود که ایشان واقعا عاشق امیر المومنین است. 
اعتقاد زیاد ایشان به امام علی در سخنان شان مشخص بود و 

سخنان امام، ایشان را مجذوب خودش کرده بود. 
همانگونهکهمس�تحضریدکتابش�ریفنهجالبلاغهبعد
ازقرآنکریم،اصلیترینکتابمبناییدرانقلاباس�لامیو
جمهوریاس�لامیاس�ت.آیابهنظرشمانهجالبلاغهجایگاه
حقیقیخودشرادرحکمرانیوجامعهماداردیاماباجایگاهی

کهشأناینکتابعظیمباشدفاصلهداریم؟
ابتدا باید عرض شود در قدم اول پس از انقلاب، نهج البلاغه 
از غربتی که پیش از انقلاب داشت درآمد و در حوزه و دانشگاه 
بیش��تر از قبل به این کتاب عظیم توجه می ش��ود. هر س��ال 
تعدادی کتاب و صد ها مقاله در زمینه نهج البلاغه  نگاش��ته و 
منتشر می شود. ما در برنامه جایزه جهانی کتاب نهج البلاغه در 
بین صدها کتاب بهترین ها را معرفی می کنیم. بعد از انقلاب با 
تلاش هایی که شد نهج البلاغه در مدار فرهنگی کشور قرار گرفت 
اما این مرحله اول بود و ما نباید در این مرحله متوقف بمانیم. الان 
در کشور ما جمهوری اسلامی و حکومت اسلامی تشکیل شده 
است و نهج البلاغه در بین منابع دینی ما در اوج هست، چرا که 
در زمان امام صادر شده است. ما باید در نهج البلاغه دقیق شویم 
و دستورات و فرمان های امام علی)ع( باید در چرخه قانون گذاری 
و اجرا وارد شود و این راهی ندارد جز اینکه نهج البلاغه  در قالب 
طرح و لایحه در مجلس قانون گذاری ما مطرح شود. بویژه مرکز 
پژوهش های مجلس باید روی این فرامین کار کند، برای مثال 
امام علی در زمینه مالیات طرح و برنامه دارند. اینها باید روی این 
فرامین و دستورات کار کنند و آنها را تبدیل به لایحه و قانون 
کنند و دولت آن را اجرا کند. اگر ما بعد از تش��کیل حکومت 
اسلامی نهج البلاغه را وارد مجلس، دولت و قوه  قضائیه نکنیم، 
هرکاری بکنیم کاری است ناقص و ناتمام. اگر به مرحله اجرای 
نهج البلاغه در جامعه و حکومت نرسیم در واقع به هدف اصلی 
نرسیده ایم و در نیمه راه مانده ایم. امیدوارم دولت و مجلس و سایر 
نهاد های نظام هم وظایف خودشان را در این زمینه انجام دهند.

دستوراتوفرمانهایامامعلی)ع(
بایددرچرخهقانونگذاریواجرا
واردشودواینراهینداردجزاینکه
نهجالبلاغهدرقالبطرحولایحهدر
مجلسقانونگذاریمامطرحشود.
بویژهمرکزپژوهشهایمجلسباید
رویاینفرامینکارکند،برایمثال
ام�امعلیدرزمینهمالیاتطرحو
برنامهدارند.اگرمابعدازتشکیل
حکوم�تاس�لامینهجالبلاغهرا
واردمجل�س،دولتوقوهقضائیه
نکنیم،هرکاریبکنیمکاریاست

ناقصوناتمام

خوانشیازدستوراتامیرالمؤمنین
درعهدنامهمالکاشتر

مترقیترینمنشورحکمرانی
م��رور و بازخوان��ی نامه حکومتی حض��رت امیر به 
مالک اش��تر در عصری که بشر طعم مدل های مختلف 
حکمرانی غیراس��لامی را چش��یده اس��ت و تشنه یک 
حکمرانی به سبک و شیوه امیرالمومنین است، به نظر 
لازم و ضروری می آید. به جرأت می توان گفت بیشترین 
توجه به حقوق مردم و کرامت انسان ها و مردم سالاری 
حقیق��ی را می توان در این منش��ور حکومتی یافت. به 
عبارت دیگر عهدنامه مالک اشتر را می توان مترقی ترین 

منشور حکمرانی نامید.
عهدنامه مالک اشتر به صندوقچه ای مملو از مروارید 
گرانبه��ا می ماند که انتخاب چن��د مروارید از آن همه، 
کار بسیار دشواری  است. به هر طریق و با هر سلیقه ای 
این انتخاب انجام ش��ود، باز حسرت عدم انتخاب سایر 
مروارید ه��ا قل��ب انتخابگر را ف��را می گی��رد. اما چاره 
چیس��ت که محدودیت دست انسان را می بندد و راهی 
جز اش��اره ای کوتاه به فراز هایی از این گنجنامه اخلاق 

حکومتی بر ما نمی گشاید.
بامردممهربانباشچراکهیامسلمانندیاانسان! ■

محصور کردن این نامه به شعیان و حتی مسلمانان 
ظلمی است بزرگ در حق امیرالمومنین، چرا که حضرت 
شیوه راستین حکمرانی انسانی را تعلیم می دهند. آنجا 
که می فرمایند: »]ای مالک![ مهربانی با رعیت و دوست 
داشتن و لطف ورزیدن به ایشان را شعار قلبت قرار داده 
و با تاکید به تو س��فارش می کنم که همچون درنده ای 
خونخوار مباش که خوردن گوش��ت ایش��ان را غنیمت 
ش��ماری که براستی آنان ۲ دس��ته اند: یا در دین برادر 
تواند یا انس��انی هستند از جهت خلقت همانند تو، که 
ممکن است پایشان بلغزد و خطایی از آنها سر بزند و به 

عمد یا اشتباه، عملی ناصحیح مرتکب شوند«.
تسلطیبرمردمنداری ■

امیر مومنان در جای جای این نامه به مالک اش��تر 
هش��دار می دهند به واس��طه قدرت و مس��ؤولیتی که 
نصیبش می شود، وهم برتری و تفوق و تسلط بر مردم 
را به خود راه ندهد و پیوس��ته خ��دا را که از همه برتر 
است در نظر داشته باشد: »به تو سفارش می کنم پیش 
خود مگو که امور این مردم به من سپرده شده و تسلط 

دارم، فرمانروا هس��تم و هم��ه از من فرمان می برند که 
براس��تی این گمان های باطل، موجب فتنه ای در دل و 
فس��ادی در دین و نزدیک ک��ردن دگرگوني ها و زوال 
نعمت می شود و چون چیرگی و قدرتی که داری، تکبر 
و خودپسندی در تو ایجاد کند و خود را بزرگ پنداشتی، 
پس در چنین حالی در عظمت ملک خداوندی که بالاتر 

از تو است، بیندیش«.
ستمبهمردم،جنگباخداست ■

حضرت در تعبیری ش��گرف و قابل تامل مالک را از 
س��تم به بندگان خدا بر حذر می دارند و او را به رعایت 
عدالت در بین مردم امر می کنند: »انصاف را رعایت کن 
و جانب عدل را فرو مگذار، که براستی اگر چنین نکنی، 
س��تم کرده ای و هر که به بندگان خدا س��تم روا دارد، 
گذشته از مردم، خدا نیز خصم و طرف دعوای او است و 
هر کس که خدا خصم او باشد، حجت و دلیل او را باطل 
و بی اثر می کند و همچون کسی است که با خدا در حال 
جنگ است. تا آن زمان که از اعمال خود دست بر دارد 
و توبه کند و ]بدان که[ هیچ چیزی مانند به پا داشتن 
ظلم، نعمت خدا را نسبت به انسان دگرگون نمی کند«.

مردمستوندینهستند ■
وصی پیامبر عظیم الشأن اسلام رضایت و خشنودی 
توده های مردم را بر خشنودی خواص ترجیح می دهند 
و مال��ک را به توج��ه و تکیه بر توده های مردم به جای 
خواص و افراد سرشناس ترغیب می کنند: »ناخشنودی 
و دشمنی عامه، اثر خشنودی خواص را از میان می برد 
و براستی ناخش��نودی و دشمنی خواص، در حالی که 
عامه مردم راضی باش��ند، به چیزی شمرده نمی شود و 

اثری ندارد.
 م��ردم مانن��د خواص نیس��تند. ]خ��واص[ هنگام 
آرام��ش و زمان صلح خرج ش��ان از همه بیش��تر و در 
موقع ناآرامی و جنگ یاری و کمک ش��ان از همه کمتر 
اس��ت، بیشتر از همه مردم مخالف عدل و انصافند و از 
آن کراهت دارند، نس��بت به خواسته های خود، بیش از 
هر کس با ش��دت اصرار و ابرام می کنند و هنگامی که 
درخواست ش��ان بر آورده شود یا عطایی به آنها شود، از 
همه کس ناسپاس ترند و چون از انجام آنچه خواسته اند، 
خودداری ش��ود، کندترین مردمند از جهت قبول عذر، 
و در ناملایمات و سختي ها، ضعیف ترین و ناشکیباترین 

مردم هستند.
 ]و ام��ا عام��ه مردم[ همانا س��تون دی��ن و جامعه 
مسلمانان و آماده برای نبرد با دشمنان عامه امت اسلام 
هستند، بنابراین باید توجه و میل تو با ایشان بوده باشد 

و به سخنان آنان گوش فرا داری«.
حقگویانمنتقدرانزدیکوچاپلوسانرادورنگهدار ■

س��رور امیران عالم، بر خلاف عرف سیاسی جهان و 
سیره سیاس��تمداران عالم توصیه ای بی نظیر به مالک 
می کنند: »باید برگزیده ترین ایشان )اطرافیان( در نزد 
تو آن کس باش��د که س��خن حق را که به مذاق ها تلخ 
می آید، بیشتر از دیگران به تو بگوید و نیز کسی باشد که 
در کاری که از تو سر می زند، از آن کارهایی که خداوند 
از دوستانش زشت می شمارد، کمتر تو را یاری دهد. به 
پاکدامنان و راستگویان بسیار نزدیک شو، آنگاه ایشان 
را عادت ده که در صدد چاپلوسی تو بر نیایند و تو را با 
بیان کارهایی که نکرده ای، به دروغ خشنود نکنند، که 
براس��تی چاپلوسی زیاد و پی درپی، تکبر و خودخواهی 
در انسان پدیدار می کند و غرور را به او نزدیک می کند«.

نگاه
گفتوگوی»وطنامروز«باآیتاللهسیدجمالالدیندینپرور،رئیسبنیادبینالمللینهجالبلاغهبهمناسبتسالروزمیلادامیرالمؤمنینعلیعلیهالسلام

نهج البلاغه را قانون کنیم
اشکان صدیق

روزنامه نگار

همان طور که بزرگان انقلاب اسلامی اذعان کرده اند، مبنای 
فکری و اندیش��ه ای نهضت اسلامی ایران پس از قرآن کریم 
مبتنی بر کتاب شریف نهج البلاغه است؛ کتابی که در سالیان 
قبل و بعد انقلاب به عنوان مانیفست حکومت اسلامی پیوسته 
در بیان و قلم اندیشمندان نهضت معرفی شده و می شود و 
به جزئی جدایی ناپذیر از گفتمان اجتماعی مردم در پیشبرد 
انقلاب اسلامی بدل شده است. این کتاب عظیم الشأن در بیان 
امامین انقلاب اسلامی نیز دارای جایگاهی برجسته است که 

به اختصار خواهد آمد. 
ام��ام خمین��ی اواخر عمر شریف ش��ان و در بخش��ی از 
وصیتنام��ه الهی- سیاسی ش��ان به بیان اهمی��ت و جایگاه 
نهج البلاغ��ه پرداخته اند: »ما مفتخریم که کتاب نهج البلاغه  
که بعد از قرآن، بزرگ ترین دستور زندگی مادی و معنوی و 
بالاترین کتاب رهایی بخش بشر است و دستورات معنوی و 
حکومتی آن بالاترین راه نجات است، از امام معصوم ماست«. 
همچنین ایشان در پیامی به کنگره هزاره نهج البلاغه در سال 
۶۰ می فرمایند: »کتاب نهج البلاغه که نازله روح اوست، براي 
تعلیم و تربیت ما خفتگان در بستر منیت و در حجاب خود و 
خودخواهي خود معجوني است براي شفا و مرهمي است براي 
دردهاي فردي و اجتماعي و مجموعه اي است داراي ابعادي 
به اندازه یک انسان و یک جامعه بزرگ انساني از زمان صدور 
آن تا هر چه تاریخ به پیش رود و هر چه جامعه ها به وجود 
آید و دولت ها و ملت ها متحقق ش��وند و هر قدر متفکران و 
فیلسوفان و محققان بیایند و در آن غور کنند و غرق شوند«.

مق��ام معظم رهبری نیز چه پی��ش از انقلاب و چه پس از 
انقلاب توجه و عنایتی خاص به این کتاب ش��گرف داشته اند 

و درس های متعدد ایش��ان درباره نهج البلاغ��ه در دهه ۵۰ و 
همچنین حضور و سخنرانی سه باره ایشان در کنگره بین المللی 
نهج البلاغه در دوران ریاست جمهوری، گواه این مدعاست. ایشان 
در جلسه شرح نهج البلاغه در سال ۵۲ از کم توجهی به این کتاب 
شکوه می کنند و می فرمایند: »غالب مسلمانان شیعه مذهب از 
نهج البلاغه بی اطلاع و بی خبرند  و این کتاب گیرشان نمی آید؛ 
متن کتاب چرا اما معنای کتاب نه. متن کتاب در کتاب فروشی ها 
پر است اما معنای کتاب و لب این معانی و این حقایق بسیار 
عالی و جالب که در این کتاب شریف هست، گیر غالب مردم 

ما نمی آید. متاس��فانه روی این مساله تبلیغ نشده، ]در حالی 
ک��ه[ روی کتاب های درج��ه ۲ و درجه ۳ و درجه ۴ این همه 
تبلیغ ]می شود[ و اگر به یک کتاب درجه ۲ و ۳ مثلا کمترین 
بی اعتنایی از طرف بعضی شود، شاید عده ای مثلا در حد کفر 

تلقی کنند اما ]نسبت به[ این کتاب شریف نه«.
ایشان در پنجمین کنگره بین المللی نهج البلاغه که سال 
۶۴ برگزار شد، با بیانی دردمندانه به فاصله فهم و عمل جامعه 
با نهج البلاغه و مهجوریت این کتاب شریف اشاره فرمودند: ما 
زمان بسیاری را با عدم ارتباط با نهج البلاغه گذرانده ایم. باید 

امروز با فرصت هایی که هس��ت، آن نقایص را جبران کنیم. 
البته کسانی که در زمینه نهج البلاغه کار کرده اند کم نیستند، 
چه در ایران و چه در بعضی دیگر از کش��ورهای اسلامی اما 
کارهای اصولی و اساسی که بتواند مدرسه  نهج البلاغه را در کل 
فضای جهان اسلام گسترش بدهد، همچنان باقی است. واقعا 
نهج البلاغه گنجینه عظیمی است که به این سادگی، حتی به 
موجودی آن نمی شود دسترسی پیدا کرد، یعنی آن را فهمید. 
بعد از اینکه چنین موجودی را ش��ناختیم، نوبت کار اصلی 
یعنی بهره برداری اس��ت. ما هنوز موجودی نهج البلاغه را هم 
نمی دانیم، البته بسیاری از منابع غنی اسلامی همین وضعیت 
را دارند اما نهج البلاغه با رتبه و پایه والایی که دارد در حقیقت 
یک استثناست و باید به صورت یک گنجینه استثنایی با آن 
برخورد کرد. وقتی تأمل می کنم، می بینم آرزویی که داشته ایم 
و داریم، این است که جامعه ما با این کتاب عزیز، الفت و انس 
پیدا کند. من درباره توجهی که ما باید به نهج البلاغه پیدا کنیم، 
می خواهم هشدار بدهم. ما این توجه را امروزه کم داریم، مثل 
اینکه نمی دانیم چه گنجینه معرفت بی پایانی در این کتاب 
هست، یا هنوز برای مردم ما، حتی برای محققان ما، اهمیت 
دستیابی به منبع عظیم این کتاب بی نظیر به طور کامل کشف 
نشده است. ما می توانیم پایه های اعتقاد کامل و جامع به اسلام 
را در این کتاب پیدا کنیم. این کتاب وقتی در کنار قرآن قرار 
بگیرد، یقینا تالی قرآن است. یعنی ما دیگر کتابی نداریم که 
دارای این حد از اعتبار و جامعیت و قدمت باشد. همان طور 
که مسلمان ها خودشان را موظف می دانند با قرآن انس پیدا 
کنند و ندانستن قرآن را برای خود نقص می شمارند، ندانستن 

نهج البلاغه هم باید نقص به حساب آید.



آغاز اردوی تیم  ملی فوتبال
از ۳ فروردین

اردوی تیم ملی فوتبال ایران از سوم فروردین ماه برای 
بازی با س��وریه آغاز می ش��ود و لژیونرها هم در این اردو 

حضور خواهند یافت. 
سید امیرمهدی علوی، سخنگوی فدراسیون فوتبال 
درباره تش��کیل اردوی تیم  ملی در س��ال آینده به رادیو 
تهران گفت: اردوی تیم  ملی از ۳ فروردین ۱۴۰۰ به مدت 
یک هفته برقرار خواهد بود. در نخستین بازی سال جدید 
هم روز ۱۰ فروردین با سوریه بازی می کنیم. سوریه روز 
۸ فروردین به تهران سفر می کند تا مهیای بازی با تیم 
 ملی کشورمان شود. برنامه های مربوط به تمرینات و اعلام 

فهرست جدید تیم  ملی هم اطلاع رسانی می شود. 
وی در پاس��خ به این سوال که آیا بازی دیگری برای 
تیم  ملی پیش بینی شده است؟ تاکید کرد: در حال حاضر 
بازی با سوریه قطعی است و اگر تغییری ایجاد شود، اعلام 
خواهد ش��د. در کمترین زمان ممکن هماهنگی بازی با 
سوریه صورت گرفت. ان شاءالله ملی  پوشان لژیونر هم در 
اس��رع وقت و با توجه به برنامه زمان بندی به اردوی تیم  

ملی اضافه می شوند. 
علوی درباره زمان اعلام میزبانان لیگ قهرمانان آسیا هم 
تاکید کرد: ما هم منتظر اعلام رسمی هستیم. در موعد 
مقرر درخواست میزبانی باشگاه های ما اعلام شد. اخباری 
در رس��انه های خارج از کشور مطرح بوده است و منتظر 

اعلام AFC هستیم. 
سخنگوی فدراس��یون فوتبال در پاسخ به این سوال 
که آیا ممکن اس��ت همانند اردوی گذش��ته تیم ملی، 
بعضی لژیونرها به دعوت حضور در اردوی این تیم پاسخ 
منفی بدهند؟ گفت: به صورت طبیعی بر اساس فهرست 
اسکوچیچ مکاتبات برای حضور لژیونر، انجام خواهد شد. 
امیدواریم ظرفیت کامل این عزیزان را در اردوی تیم  ملی 

داشته باشیم. 

پیشنهاد فدراسیون کشتی به کمیته 
ملی المپیک برای ساخت تندیس

فدراسیون کشتی طی نامه ای به کمیته ملی المپیک، 
۵ نفر از چهره های شاخص کشتی را برای ساخت تندیس 

و جا گذاری آن در موزه این کمیته معرفی کرد. 
ب��ه گزارش روابط عمومی فدراس��یون کش��تی، این 
فدراس��یون ضمن قدردانی از همت و حرکت ارزشمند 
کمیته ملی المپیک نس��بت به گش��ایش تالار مشاهیر 
ورزش ایران و رونمایی از تندیس قهرمانان و افتخارآفرینان 
ورزش کشور، نام ۵ نفر از چهره های شاخص کشتی را برای 

ساخت تندیس به این کمیته معرفی کرد. 
بر این اس��اس کیوم��رث ابوالملوکی ملق��ب به پدر 
کشتی نوین ایران، حبیب الله بلور سرمربی اسبق تیم ملی 
کشتی ایران در رقابت های جهانی و المپیک، سیدمحمد 
خادم حقیقت رئیس اسبق فدراسیون کشتی و از چهره های 
پرتلاش و مؤثر کش��تی کشور، حاج محمدرضا طالقانی 
رئیس اسبق فدراسیون کشتی و از چهره های پرتلاش و 
مؤثر کشتی کشور و محمد بنا سرمربی تیم  ملی کشتی 
فرنگی و بهترین مربی جهان چهره های شاخص کشتی 

ایران معرفی شده به کمیته ملی المپیک هستند. 
همچنین روند س��اخت تندیس منصور برزگر دارنده 
مدال طلای جهان و نقره المپیک و سرمربی اسبق تیم 

 ملی کشتی آزاد نیز در حال اجراست. 

تجمع تعدادی از هواداران استقلال 
مقابل مجلس و شعار علیه وزیر 

تعدادی از هواداران اس��تقلال مقابل ساختمان مجلس 
ش��ورای اسلامی تجمع و علیه س��رمربی و مدیران باشگاه 

استقلال شعار دادند. 
به گزارش ایسنا، تعدادی از هواداران استقلال دیروز مقابل 
ساختمان مجلس شورای اسلامی در میدان بهارستان جمع 
ش��دند و اعتراض خود را نسبت به مسائل مختلف پیرامون 
باش��گاه اعلام کردند. هواداران استقلال در این تجمع علیه 
محمود فکری، س��رمربی آبی پوشان و مدیران باشگاه شعار 
دادند. معترضان به عملکرد مدیران باشگاه استقلال، وزارت 
ورزش و سرمربی استقلال اعتراض و شعارهایی را نیز علیه 
وزیر ارتباطات سردادند. آنها در شعارهای خود تغییر مدیرعامل 

و برکناری محمود فکری را خواستار شدند. 
در این بین چند درگیری میان ۲ طیف حامیان و منتقدان 
محم��ود فکری نیز رخ داد. یکی از نمایندگان فراکس��یون 
ورزش مجلس نیز برای مدتی در جمع معترضان حاضر و با 
آنها گفت وگو کرد. پیش از این باشگاه استقلال نیز با انتشار 
بیانیه ای در صفحه رسمی خود نسبت به حضور هواداران در 
این تجمع هشدار داده بود. باشگاه استقلال در این اطلاعیه 
آورده بود: »هوادار به هوش باش. در روزهای اخیر در برخی 
رس��انه های مجازی خب��ری مبنی بر تجمع مقابل مجلس 
شورای اسلامی منتشر شده که باشگاه استقلال به این وسیله 
به هواداران دلس��وز و عاشق خود اعلام می کند این تجمع 
غیرقانونی است. باشگاه استقلال از هواداران خود می خواهد 
ضمن خویش��تنداری، از هرگونه اقدامی که منجر به برهم 

خوردن آرامش مجموعه تیم می شود، خودداری کنند«.

اخبار

ورزشی
تاتنهام به مورینیو 12 روز مهلت داد

ژوزه مورینیو به نظر می رسد کم کم به در خروج تیم لندنی نزدیک می شود. در این ارتباط روزنامه دیلی تلگراف گزارشی منتشر کرد که به ۲ نکته مهم اشاره 
داشت؛ نخست اینکه مدیران باشگاه به آقای خاص مهلت ۱۲ روزه داده اند و اگر در این فرصت نتواند تحولی ایجاد کند، باید به فکر بستن چمدانش باشد. 
نکته دوم در صورت عزل مربی پرتغالی، گزینه شماره یک تاتنهام برای جانشینی یولیان ناگلز من، سرمربی جوان و جویای نام لایپزیش خواهد بود. 

در شرایطی که علیرضا بیرانوند دروازه بان 
ایرانی تیم آنتورپ آس��یب دیده است، 
»ژان بوت��ز« رقیب فرانس��وی بیرانوند دوران مصدومیتش 
را پش��ت سر گذاش��ت. ماجرای دروازه تیم فوتبال آنتورپ 
در این فصل در نوع خودش عجیب و غریب اس��ت. حضور 
علیرضا بیرانوند، دروازه بان تیم  ملی ایران در آنتورپ باعث 
شد توجهات به خط دروازه آنتورپ بیشتر شود و در نهایت 
چند ماه پرحاشیه را در پی داشت. شاید ریشه تمام ماجراهای 
دروازه آنتورپ به دیر اضافه شدن بیرانوند برگردد. بیرانوند 
چند ماه پیش از پایان لیگ نوزدهم، با تیم آنتورپ قرارداد 
امضا کرد اما در س��فر به بلژیک و اضافه شدن به تمرینات 
آنتورپ تعلل کرد. این مشکل به دلیل شیوع ویروس کرونا 
و بسته بودن مرزها شدت گرفت و باعث شد آنتورپ »ژان 

بوتز« دروازه بان فرانسوی را جذب کند.
نیمکت نشینی چندماهه بیرانوند ■

سفر دیرهنگام بیرانوند به آنتورپ بزرگ ترین ضربه را به 
این دروازه بان ایرانی زد. بیرانوند در شرایطی که فکر می کرد 
دروازه بان اول آنتورپ خواهد بود، به بلژیک رفت اما هفته ها 
از شروع تمرینات آنتورپ گذشته و »ایوان لکو« سرمربی وقت 
آنتورپ انتخاب خودش را کرده بود. از نظر او، بوتز با وجود اینکه 
از نظر تجربه در سطح پایین تری نسبت به بیرانوند قرار داشت، 
دروازه بان اول بود و همین موضوع نیمکت نشینی چندماهه 

دروازه بان تیم  ملی ایران را 
در پی داشت. 

بیرانوند قربانی اختلاف  ■
سرمربی آنتورپ با مدیران 

باشگاه
نخستین بازی بیرانوند 
در تیم آنت��ورپ، در دیدار 
این تیم با تاتنهام در لیگ 
اروپا رقم خورد. آن مسابقه 
با باخت آنت��ورپ به پایان 

رسید اما بیرانوند عملکرد بدی نداشت. ایوان لکو بعد از آن 
مسابقه، بیرانوند را در لیگ بلژیک مقابل کلاب بروژ هم بازی 
داد که آن مسابقه هم برای بیرانوند گران تمام شد. آنتورپ 
شکس��ت خورد و سرمربی این تیم از بازی دادن به بیرانوند 
اظهار پشیمانی کرد. بعضی از رسانه های بلژیک در آن مقطع 
زمانی خبر دادند لکو با مدیران باشگاه آنتورپ برای بازی دادن 
به بیرانوند به اختلاف خورده است، چرا که این سرمربی کروات 

علاقه ای به استفاده از دروازه بان ایرانی نداشته است. 
2 اتفاق ویژه برای بیرانوند ■

آنتورپ با حضور ایوان لکو شرایط خوبی در جدول لیگ 
بلژیک داش��ت اما در میانه لیگ، پیشنهاد باشگاه شانگهای 
چی��ن به لکو رس��ید و این مربی آنت��ورپ را ترک کرد. این 

نخس��تین اتفاقی بود که 
بیرانوند را به بیش��تر بازی 
کردن دلگرم کرد. بعد از آن 
و در میانه های دی ماه بود 
که ژان بوتز هم در تمرین 
آنتورپ دچار آسیب دیدگی 
ش��د. همه چیز برای بازی 
کردن بیرانوند فراهم شده 
بود و او فرصت خوبی برای 
نش��ان دادن توانایی هایش 

داشت اما... 
دروازه بان ایران انتظارات را برآورده کرد؟ ■

بیرانوند بعد از مصدومیت بوتز، بدون رقیب شد. هرچند 
باشگاه آنتورپ در ادامه اقدام به جذب »دی ولف« دروازه بان 
تیم یوپن به صورت قرضی ک��رد، اما بیرانوند دروازه بان اول 
»فرانک فرکوترن« سرمربی جدید آنتورپ بود. وی در مسابقات 
ژوپیر لیگ بلژیک از دروازه آنتورپ محافظت کرد اما عملکردش 
افت و خیز داشت و همواره انتقاد رسانه های بلژیک را بعد از 
باخت و گل خوردن هایش در پی داشت. بدترین اتفاق هفته 
گذشته در بازی با گلاسکو رنجرز در لیگ قهرمانان اروپا رخ 
داد که بیرانوند در خروج خود نتوانست توپ را کامل مهار کند 

و با اشتباه او، آنتورپ گل خورد. 

مصدومیت بیرانوند و تشدید آسیب دیدگی ■
در بازی با رنجرز، بیرانوند دچار آس��یب دیدگی ش��د. او 
بع��د از پایان بازی آزمایش MRI داد و اعتراف کرد که این 
مصدومیت ناش��ی از یک درد کهنه است. بیرانوند چند روز 
استراحت کرد و مجددا چند شب گذشته در دیدار آنتورپ 
مقابل سنت ترویدن در لیگ بلژیک درون دروازه قرار گرفت. 
با این حال او در دقیقه ۳۵ به دلیل تشدید آسیب دیدگی اش 
تعویض شد و احتمالا چند هفته از میادین دور باشد. بیرانوند 
در ای��ن فصل در مجموع ۱۲ ب��ازی برای آنتورپ انجام داده 
است )۲ بازی در لیگ اروپا و ۱۰ بازی در لیگ بلژیک(. او از 
مجموع ۱۰۱۲ دقیقه بازی، ۱۵ گل دریافت کرده که ۴ گل 

در لیگ اروپا بوده است. 
جای بیرانوند و بوتز عوض شد ■

مصدومیت بیرانوند خبر بسیار بدی برای هواداران آنتورپ 
است و این تیم احتمالا باید با دروازه بان سوم خود یعنی دی 
ولف به مصاف گلاسکو رنجرز برود اما روزنامه HLN بلژیک 
خبر امیدوارکننده ای را منتشر کرده است. این روزنامه اعلام 
کرد ژان بوتز دوران مصدومیت را پش��ت س��ر گذاشته و در 
تمرینات آنتورپ حاضر خواهد ش��د. به نوشته این روزنامه، 
احتمالا بیرانوند به مدت طولانی تری قادر به بازی نباش��د و 
در صورت فراهم بودن شرایط، بوتز روز دوشنبه هفته بعد در 

لیگ بلژیک درون دروازه قرار می گیرد.

گزارش

آرمین زمانی: مهدی طارمی این روزها ستاره بی بدیل باشگاه 
پورتو است اما نباید فراموش کنیم مهاجم ایرانی برای رسیدن 
به جایگاه فعلی اش روزهای سختی را سپری کرد. این روزها 
فوتبال پرتغال و پورتو روی کاکل یک ایرانی می چرخد؛ بازیکنی 
که در همان دقیقه نخست بازی مقابل یوونتوس دروازه حریف 
نامدار ایتالیایی پورتو را باز کرد تا زمینه ساز پیروزی ۲ بر یک 
تیمش ش��ود اما نباید یادمان برود ستاره این روزهای پورتو 
همان مهاجمی است که تا چند ماه پیش دستمایه شوخی ها 
و انتقادات فضای مجازی بود. مهدی طارمی همان مهاجمی 
اس��ت که می گفتند برای گل زدن باید نقطه کرنر را نش��انه 
 بگیرد. همان اس��ت که هواداران الغراف��ه به خاطر موقعیت

از دست دادن هایش کلافه شده بودند و در کمپینی از سران 
باشگاه خواسته بودند مهاجم ایرانی را بفروشند. هیچ کس در 
فوتبال ایران نمی تواند انکار کند مهدی طارمی در سال های 
اخیر همیشه انتقادات زیادی را شنیده و سختی های زیادی 
را تحمل کرده اس��ت اما با وجود تمام این انتقادات، طارمی 
در ۲۸ س��الگی ستاره پورتو است. مهدی طارمی تنها با یک 
ترفند توانست به این حجم از موفقیت برسد: نشنیدن انتقادات؛ 

تمرین، تمرین و تمرین. 
داس��تان طارمی داس��تان همان ۲ قورباغه ای اس��ت که 
در چال��ه ای افتادند و در حالی ک��ه برای بیرون آمدن تلاش 
می کردند، از سایر قورباغه ها می شنیدند که بهتر است تسلیم 
شوند. یک قورباغه گوش داد و تسلیم شد و قورباغه دیگر آنقدر 
تلاش کرد که بیرون آمد. در نهایت معلوم شد قورباغه دوم کر 

بوده و صدای سایر قورباغه ها را نمی شنیده!
داستان جام جهانی و آن شوت لعنتی ■

حذف تیم  ملی از جام جهانی را هیچ کدام ما یادمان نرفته 
اس��ت. در حالی که در ثانیه های آخر می توانستیم به مرحله 
بعد صعود کنیم، طارمی شوت آخر بازی مقابل پرتغال را به 
بیرون زد و تبدیل ش��د به سیبل انتقادات. هواداران حذف از 
جام جهانی را گردنش انداختند و طارمی صبورانه هیچ نگفت. 
فشارهایی که بعد از حذف جام جهانی روی ملی پوشان آمد، 
دیوانه وار بود، این فش��ارها به قدری ش��دت داشت که سردار 
آزمون تاب نیاورد و تصمیم گرفت از تیم  ملی کنار برود. حالا 
اگر این فشار انتقادات را صد برابر کنیم، می رسیم به فشاری 
که طارمی آن روزها تحمل کرد اما او به خودش ایمان داشت. 

داستان ترک الغرافه و رفتن به پرتغال ■
نزدیکان مهدی طارمی در آن سال ها می گفتند این مهاجم 
تنها یک هدف دارد: بازی در اروپا. طارمی در الغرافه پول خوبی 
می گرفت و با وجود انتقاداتی که از س��وی هواداران می شنید 
اما س��ران این باش��گاه به او اطمینان داشتند و می خواستند 
قراردادش را تمدید کنند. طارمی اما اهداف بزرگ تری در سر 
داش��ت. طارمی در حالی به پول قطری ها نه گفت که س��ران 
ریو آوه باور نمی کردند بتوانند با چنین مبلغ کمی یک ستاره 
جذب کنند. ریو آوه ای ها به قدری از خرید طارمی خوش��حال 
بودند که در مراسم معارفه این مهاجم او را »مروارید ایرانی« 
نامیدند که با رقمی بسیار پایین جذب شده است. مهدی طارمی 
در حالی برای پیشرفت چشمش را روی پول های آنچنانی بست 
که بسیاری از فوتبالیست های کشورمان ترجیح می دهند به 
جای تحمل سختی های بازی در اروپا و گرفتن مبالغی به مراتب 
کمتر، در لیگ های حاش��یه خلیج فارس با فشار کمتر و پول 
بیشتر بازی کنند. نکته جالب ترک الغرافه از سوی طارمی را اما 
جایی دیگر جست وجو کنید، آنجا که از ستاره ایرانی پرسیدند 
چرا الغرافه را ترک کردی و پاسخ داد نمی گذاشتند بعد از پایان 

تمرین، اضافی بمانم و بیشتر تمرین کنم!
داستان ریو آوه و مهاجمی که کابوس مدافعان لیگ پرتغال  ■

شد
حال مهدی در ریوآوه است؛ تیمی کوچک در لیگ پرتغال. 
منتقدانش همچنان فعال هستند. می گفتند نرفت، نرفت حالا 
هم ببینید کجا رفته اس��ت. طارمی اما همچنان کر است و 
نمی شنود. مهدی برای درخشش به زمان زیادی نیاز ندارد، 
در هم��ان چند بازی اول پنالتی گرفتن ها و گل های مهدی 
ش��روع می ش��ود. کابوس بازی مقابل طارمی را سباستین 
کواتس، مدافع اس��پورتینگ که س��ابقه بازی در لیورپول را 
ه��م در کارنام��ه دارد بهتر از هر کس��ی می داند. مهدی در 
ب��ازی مقابل اس��پورتینگ هر کار می خواه��د با این مدافع 
می کند تا کواتس بعد از پنالتی دادن، کارت قرمز بگیرد و از 
زمین اخراج ش��ود. طارمی همچنان می درخشد و در حالی 
که هنوز نیم فصل نشده، بزرگان پرتغال همگی برای خرید 
او صف کشیده اند. کار به ملاقات های شبانه مدیران باشگاه ها 
کشیده است. سران ۳ تیم بزرگ پرتغال دارند به آب و آتش 
می زنند تا مهاجم ایرانی را در تیم ش��ان داشته باشند. پسر 

نوجوانی که از بوش��هر با یک بغل رویا به تهران آمده بود تا 
در تیم پایتخت نشین بازی کند، همان پسری که دستمایه 
خنده هواداران خودی و حریف شده بود، حالا تمام بزرگان 

پرتغال را خواهان خود می بیند. 
پورتو و پسرک بوشهری؛ درخشش ادامه دارد ■

پورتو تیمی است که در نبرد بزرگان برای جذب طارمی بر 
بنفیکا و اسپورتینگ پیروز می شود. پسرک اهل بوشهر چند 
بازی اول را روی نیمکت می نش��یند. منتقدان باز پیدای شان 
شده. می گفتند: بیا، رفت پورتو روی نیمکت بنشیند. طارمی 
ام��ا حالا متحدانی در قلب اروپا دارد. هواداران پورتو در حال 
دیوانه کردن مربی باشگاه شان هستند. می گویند چرا بهترین 
مهاجم و آقای گل فصل پیش پرتغال را خریدی و روی نیمکت 
گذاش��ته ای؟ به قدری نام طارمی در پورتو صدا زده می شود 
که مربی پورتو مجبور می شود در یک کنفرانس خبری دلایل 
ب��ازی نکردن طارمی را توضیح ده��د و بگوید بزودی به این 
مهاجم بازی خواهد رس��ید. طارمی این بار هم زمان زیادی 
نمی خواهد. در همان بازی های نصفه و نیمه که به عنوان یار 
تعویضی به میدان می آید، نشان می دهد درخشش در ریو آوه 

اتفاقی نبوده است. 
و حالا سکوت منتقدان ■

حالا مهدی طارمی پنجمین بازیکن ایرانی اس��ت که در 
لیگ قهرمانان گلزنی کرده اس��ت. دیگر کس��ی او را مسخره 
نمی کند. هیچ کس نمی گوید کرنر را نشانه  بگیر تا گل بزنی. 
مهدی طارمی این روزها افتخار فوتبال ایران است؛ مهاجمی 
که هواداران پورتو چشم های شان را به ساق هایش بسته اند و 
حالا ما هوادارانی که منتظریم در بازی های سخت پیش روی 
ای��ران در مقدماتی جام جهانی همان مهدی گلزن را ببینیم. 
تعارف که نداریم، وضع ایران در مسابقات انتخابی جام جهانی 
چندان خوب نیست و برای صعود نیاز به قهرمان دارد. اگر چه 
همیشه منتظر درخشش سردار، کریم، جهانبخش و... در تیم  
ملی هستیم اما این بار روی مهدی طارمی حساب ویژه ای باز 
کرده ایم. همان مهاجمی که با رویای بازی در اروپا در کودکی 
در کوچه پس کوچه های بوشهر فوتبال بازی می کرد و حالا 
مزد کر بودنش را گرفته اس��ت. مزد تمام تلاش هایی که در 
این سال ها کرد تا ثابت کند یک ستاره است و حالا دارد در 

رویایش زندگی می کند.

به بهانه درخشش مهدی طارمی که آن همه انتقاد را
 به هیچ انگاشت

نشنید و درخشید

چهارشنبه 6 اسفند 1۳99
وطن امروز     شماره ۳156

؟! چه شد که طارمی پنالتی را نزد
مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو در حالی 
که می توانست دهمین گل خود را در لیگ پرتغال برای 
این تیم به ثمر برساند، ضربه پنالتی بازی با ماریتیمو را 

به هم تیمی خود واگذار کرد. 
در یکی از دیدارهای هفته بیستم لیگ فوتبال پرتغال، 
دوشنبه شب تیم پورتو به مصاف ماریتیمو رفت و با نتیجه 
2 بر یک به پیروزی رسید. بازی تا دقایق اضافه، با نتیجه 
تساوی یک - یک دنبال می شد اما پنالتی دقیقه 9۰+۳ 

برای پورتو باعث پیروزی این تیم شد. 
اتفاق عجیب در این مس�ابقه اقدام مهدی طارمی و 
»اوتای�وو« هم تیمی او در زدن ضربه پنالتی بود. مهدی 
طارم�ی بازیکنی بود که ابتدا قص�د زدن این پنالتی را 

داشت اما در نهایت آن را به اوتایوو واگذار کرد. 
روزنامه »ojogo« ساعاتی بعد از این مسابقه اعلام 
ک�رد یک س�وء  تفاهم باعث ش�د طارمی پنالت�ی را به 

هم تیمی اش بدهد. 
این روزنامه نوشت: »طارمی در حال آماده کردن خود 
برای زدن ضربه پنالتی بود. سرجیو کونسیسائو )سرمربی 
پورتو( با فریاد بلند به اوتایوو گفت: »به توپ دوم توجه 
کن«. این هافبک تیم پورتو پیام سرمربی را خوب متوجه 
نشد و از بازیکن ایرانی خواست توپ را به او بدهد؛ هرچند 
هم تیمی های مهدی توپ را به او برای پنالتی داده بودند 

اما او سرانجام منصرف شد«.
طبق ادعای روزنامه پرتغالی، در واقع سرمربی پورتو 
از اوتایوو خواسته بود اگر پنالتی طارمی گل نشد و توپ 
به جریان بازی برگشت، مراقب و هوشیار باشد تا از آن 
استفاده کند اما هافبک برزیلی پورتو با برداشت اشتباه 

از پیام سرمربی، پنالتی را از طارمی گرفت. 
دروازه بان ماریتیمو در بازی با پورتو، امیر عابدزاده بود. 
عابدزاده با تصور اینکه ضربه پنالتی بازیکن پورتو وسط 
دروازه است، واکنشی نشان نداد ولی اوتایوو توپ را به 

سمت راست عابدزاده زد. 
مه�دی طارمی در حال حاضر در لیگ پرتغال 9 گل 
به ثمر رسانده است و با بهترین گلزن لیگ )گونکالوس 
از اسپورتینگ با 1۴ گل(، 5 گل فاصله دارد. در صورتی 
ک�ه طارمی پنالتی می زد و آن را به گل تبدیل می کرد، 
در لی�گ پرتغال 1۰ گُله می ش�د و فاصله اش با بازیکن 

اسپورتینگ کمتر می شد.

جای بیرانوند و دروازه بان فرانسوی آنتورپ عوض شد

بدشانسی مرد شماره یک



گ�روه بین المل�ل: مقاوم��ت یم��ن در 2 هفته گذش��ته طی 
رش��ته  عملیات های ایذایی و گسترده در مناطق غربی، شرقی 
و جنوبی استان مأرب توانسته است دستاوردهای چشمگیری 
در این جبهه ها داشته باشد، تا جایی که به اذعان منابع محلی، 
نیروه��ای مقاومت با حضور در 10 کیلومتری ش��هر مأرب و 
محاصره حداکثری این ش��هر، فاصله نزدیکی تا پایان دادن به 
اشغال این شهر تاریخی و به کنترل درآوردن این استان راهبردی 
دارن��د. در این بین اما علاوه بر قدرت نظامی، ابتکار عملی که 
انصارالله یمن در اقناع و انعقاد توافق با سران قبایل این استان 
داشت، سبب شد پیشروی  نیروهای مقاومت در این استان سرعت 
بیشتری نسبت به قبل بگیرد؛ موضوعی که به عنوان یک پیروزی 
معنوی و موثر در بلندمدت برای تثبیت دولت نجات ملی یمن 

نیز قابل ملاحظه است.
تغییرات معادلات سیاسی - نظامی در یمن با ابتکار مقاومت ■

به گزارش »وطن امروز«، روند تحولات در اس��تان مأرب یمن 
طی هفته های گذشته سرعت قابل توجهی گرفته و مقاومت یمن 
در سلسله  عملیات های موثر در جبهه های مختلف مأرب توانسته 
است با تسلط بر پایگاه های نظامی ای که تا پیش از این در اشغال 
ائتلاف سعودی بوده، به 10 کیلومتری شهر مأرب، پایتخت استان 
راهبردی و نفت خیز مأرب برسد. در این شرایط منابع محلی خبر 
می دهند قبایل مأرب یکی پس از دیگری اقدام به امضای توافق 
صلح با مقاومت یمن و دولت نجات ملی در صنعا کرده و از جنگ 
کنار می کشند. در همین راستا روزنامه الاخبار در گزارشی نوشت: 
سیستم قبیله ای - عشیره ای اصلی ترین نهاد اجتماعی در یمن به 
شمار می رود و هر اقدام و فعالیتی باید با هماهنگی بزرگان این 
قبایل باشد. اهمیت این قبایل بویژه در زمان درگیری ها و جنگ 
بیش از پیش خود را نشان می دهد و از آنجا که هر قبیله منطقه 
وسیعی را در کنترل خود دارد، صلح و توافق با شیخ قبیله به معنای 
تسلط بر آن منطقه است. در گزارش این روزنامه آمده است: با این 
شرایط، استان مأرب شاهد کودتای واقعی علیه عربستان سعودی 

است و با گذشت 6 سال از تسلط شبه نظامیان همسو با ریاض بر 
این استان، دیگر ابزارهای قدیمی سعودی ها برای فرمانبری گروه ها 
و قبایل کارساز نیست و قبایل یکی پس از دیگری در حال امضای 
توافق صلح با نیروهای ارتش و انصارالله هستند و این یک ضربه 
کاری به عربس��تان سعودی است. این در حالی است که ائتلاف 
سعودی اخیرا سطح تهدیدات خود علیه قبایل را افزایش داده و 
سران قبایل را برای نقض توافقات امضا شده با ارتش و کمیته های 
مردمی تحت فش��ار گذاشته است. الاخبار در ادامه نوشت دولت 
نجات ملی یمن توانسته معادلات را علیه ائتلاف سعودی و دولت 
مستعفی منصور هادی از درون خودشان تغییر دهد، بویژه اینکه 
قبایل مأرب به درخواس��ت صنعا پاسخ مثبت داده اند. دلیل این 

واکنش قبایل به دلیل اش��تباهات متعدد حزب اخوانی الاصلاح 
در 6 سال گذشته علیه آنهاست. اخوانی ها در این سال ها با زور و 
تهدید بر منابع درآمدی استان مسلط شدند و تلاش کردند قبایل 
را تحت فرمان خود درآورند؛ قبایلی که در طول دوران گذش��ته 
هیچ وقت اجازه نداده بودند هیچ قدرتی بر آنها مسلط شود. بنابراین 
تهدیدات کنونی قبایل از سوی ائتلاف سعودی فایده چندانی برای 

ریاض نخواهد داشت. 
اهمیت بیعت سران قبایل مأرب با مقاومت ■

رهبران انصارالله و مقاومت یمن سپتامبر 2020 توانستند طی 
توافق با قبیله »مراد« از برنامه ریزی برای اجرای عملیات در بخش 
بزرگی از استان مأرب از جمله شهر های »رحبه«، »الجوبه«، »جبل 

م��راد«، »المأهلیه« و »حریب« که در اختیار این قبیله بود فارغ 
شوند. از این رو امضای توافق میان قبیله مراد و دولت صنعا، یکی 
از اصلی ترین دلایل میدانی برای پیشروی مقاومت یمن به سمت 
شهر مأرب به شمار می رود. امضای قراردادهای صلح و کنار زدن 
مانع قبایل، تجربه جدیدی برای دولت صنعا نیس��ت و در طول 
س��ال های گذشته توانس��ته  توافقات متعددی در مناطق شرقی 
صنعا با قبایل مختلف امضا کند. اکنون درگیری ها به اراضی قبیله 
»عبیده« رسیده است. این اراضی از اطراف شهر مأرب تا منطقه 
»وادی عبی��ده« و مناطق »صاف��ر« و »الرویک« در نزدیکی مرز 
عربستان را در بر می گیرد و دولت صنعا تمام کانال های ارتباطی 
خود را با قبیله عبیده برای امضای توافق صلح فعال کرده است. 
گفتنی است »شیخ محسن بن علی بن معیلی« رئیس فقید قبیله 
عبیده قبل از فوتش در سال 201۸، قصیده ای برای »عبدالملک 
الحوثی« سروده و او را مدح و اعلام کرده بود آماده استقبال از ارتش 
و کمیته های مردمی است و همچنین آماده است در کنار نیروهای 
صنعا برای آزادی شهر مأرب بجنگد. منابع محلی می گویند دولت 
صنعا در روزهای گذشته توانسته با تعدادی از بزرگان قبیله عبیده 
به توافق برسد و به علت حفظ جان آنها، این توافقات علنی نشده 
و قرار بر این ش��ده است هنگام پیشروی ارتش و انصارالله یمن، 
افراد این عشیره ها مانع نشوند. همزمان ارتباط گیری با بزرگان سایر 
قبایل نیز از طریق شیوخ مورد وثوق منطقه در حال انجام است.

آخرین تحولات میدانی در جبهه مأرب ■
مقاومت یمن در حال برداشتن آخرین گام ها برای پایان دادن 
به اشغال شهر مأرب از سوی مزدوران و ائتلاف سعودی است.  این 
در ش��رایطی است که عربستان سعودی با گسیل صدها نیروی 
نظامی خود به مأرب در صدد اس��ت به وضعیت شکست خورده 
مزدوران و تروریست های هم پیمان خود در این شهر سر و سامان 
دهد. با این حال، یک منبع میدانی وابسته به نیروهای مقاومت 
در گفت وگو با خبرگزاری اسپوتنیک اعلام کرد: »مقاومت مردمی 
یمن پس از گذشت حدود 2 هفته عملیات نظامی مستمر علیه 
نیروهای متجاوز در استان مأرب، محاصره این شهر از تمام جهت ها 
را به اتمام رساند؛ از جمله خط ارتباطی میان شرق شهر مأرب که 
به استان حضرموت )شرق استان مأرب( منتهی می شود؛ خطی 
ک��ه اکنون زیر آتش اس��ت«. این منبع در ادام��ه افزود: »پس از 
سیطره کامل بر تمام بلندی های مشرف بر شهر مأرب آن هم از 
همه جهت ها،  عملیات پاکسازی مأرب از عناصر سازمان القاعده 
و مزدوران متجاوز دیگر تنها مس��اله زمان است«. در حال حاضر 
عملیات انصارالله برای آزادسازی کامل استان مأرب از سیطره ائتلاف 
سعودی در جبهه های غربی و جنوبی جریان دارد. در طول هفته 
دوم عملیات انصارالله در استان مأرب، عمده درگیری های زمینی 
در جبهه های شرق صرواح، رغوان و شرق مدغل متمرکز بوده است. 
بر این اساس، در جبهه شرق صرواح درگیری ها به مناطق طلعه  
الحمرا، الزور و الحماجره و ارتفاعات جنوبی سد مأرب رسیده است 
و به نظر می رسد تاکتیک انصارالله در این محور همچنان انجام 
حملات پیوسته ایذایی و پیشروی گام به گام به سوی سد مأرب 
و ارتفاعات جنوب غربی شهر مأرب است. در جبهه غرب در رغوان، 
پیشروی های قابل توجهی برای آزادسازی شهرک اسداس صورت 
گرفته است. عملیات های ایذایی انصارالله در شرق مدغل و سایر 
جبهه ها منجر به تحمیل تلفات سنگینی به خط هجومی ائتلاف 
سعودی شده است که منجر به کشته شدن ۴ فرمانده رده بالای 
سعودی شد. علاوه بر نبرد در جبهه زمینی، نیروهای مقاومت و 
یگان موشکی – پهپادی آن در این مدت، 11 عملیات پهپادی و 
موشکی علیه مواضع ائتلاف سعودی اجرا کرده اند. بر این اساس 
حملات پهپادی ۳ بار در خمیس - مشیط، یک بار فرودگاه أبها، 
یک بار در فرودگاه جده، یک بار در جبل النضود در شرق الجوف 
و یک بار در مواضع ائتلاف س��عودی در جنوب عربستان صورت 
گرفت. حملات موشکی نیز شامل ۴ حمله به مواضع مختلف ائتلاف 

سعودی در مأرب بود. 

نیروهای مقاومت یمن با استقرار  در ۱۰ کیلومتری شهر مأرب در آستانه فتح این شهر هستند

مزدوران سعودی در محاصره مقاومت
ابتکار عمل انصارالله در انعقاد توافق با سران قبایل مأرب  نقش مهمی در پیشبرد عملیات های مقاومت در مأرب داشت

 تنش جدید در روابط آمریکا
 با سعودی

خانواده ه��ای ۳ نظام��ی آمریکایی ک��ه در جریان 
تیراندازی سال 2019 در پایگاه دریایی پنساکولا کشته 
و زخمی شدند، روز دوشنبه شکایتی را علیه عربستان 
سعودی مطرح و مقام های ریاض را به تسهیل و کمک 

به انجام این حمله متهم کردند. 
روزنامه واشنگتن پست نوشته است: خانواده های ۳ 
نظامی آمریکایی که در این تیراندازی کشته و زخمی 
ش��دند، این شکایت را مطرح کرده اند که احمدمحمد 
الشمرانی، س��رهنگ نیروی هوایی عربستان سعودی 
برای انجام این حمله همدس��تانی داشته است. اشاره 
خانواده های نظامیان آمریکایی، به سایر اعضای نیروی 
هوایی عربس��تان سعودی است که در زمان وقوع این 
تیراندازی در پایگاه دریایی پنس��اکولا حضور داشتند. 
در این ش��کایت آمده است: الشمرانی حداقل 2 بار به 
همدستانش درباره طرح و برنامه این حمله اطلاع رسانی 
کرده است. خانواده های نظامیان آمریکایی همچنین 
مقام های عربستانی را متهم کرده اند که از دیدگاه های 
تند و افراطی الش��مرانی و اظهارات ضدآمریکایی وی 
که در فضای مجازی منتش��ر ش��ده، اطلاع داشته اند. 
خانواده ه��ای نظامی��ان آمریکای��ی همچنی��ن اعلام 
کرده ان��د دولت ترامپ و دولت س��عودی به وعده های 
خود ب��رای حمایت از خانواده های قربانیان این حمله 

عمل نکرده اند. 

 مخالفت کشاورزان هندی 
با اصلاحات دولت

بی��ش از یکص��د هزار کش��اورز هندی ب��ا اجتماع 
در ایال��ت پنجاب )قطب کش��اورزی هند(، تصویب ۳ 
اصلاحیه قانون کشاورزی را به ضرر کشاورزان دانسته 
و خواستار لغو این اصلاحات شدند. کشاورزان هندی 
از 2 م��اه پی��ش اعتراض ه��ای خود را ب��ه اصلاحات 
پارلم��ان به قانون کش��اورزی با برپای��ی اردوگاه های 
اعتراضی از حوم��ه دهلی نو پایتخت آغاز کرده بودند. 
کشاورزان هندی اصلاحات قانون کشاورزی را به ضرر 
کشاورزان و به نفع شرکت های بزرگ می دانند. دولت 
»نارندرا مودی« نخست وزیر هند که ماه سپتامبر سال 
گذش��ته این قوانین را پس از تصوی��ب پارلمان برای 
اجرا ابلاغ کرد به دلیل مخالفت کش��اورزان بدون لغو 
آن فق��ط اجرای آن را به تعویق انداخت. دولت معتقد 
اس��ت اصلاحات این قانون به نفع کش��اورزان اس��ت. 
روزنامه »هندوستان تایمز« در این باره نوشت: رهبران 
اتحادیه های کشاورزی در اعتراض های روز دوشنبه در 
ی��ک بازار غلات در ایالت پنج��اب اعلام کردند تعداد 
بیشتری از کش��اورزان را به اردوگاه های اعتراضی در 
حومه دهلی اع��زام خواهند کرد. پلیس ایالت پنجاب 
تخمی��ن می زند 120 تا 1۳0 هزار کش��اورز از جمله 
ه��زاران زن در ش��هر بارن��الا اجتم��اع کرده اند و این 
بزرگ ترین اعتراض به اصلاحات قانون کشاورزی است. 

 حمایت کامل آلمان
 از »نورد استریم ۲«

وزارت خارجه آمریکا طی گزارشی به کنگره از خروج 
حدود 1۸ شرکت اروپایی از پروژه گازی نورد استریم 2 
تحت فشارهای آمریکا خبر داده و در عین حال اذعان 
کرد برلین کاملا تحریم های آمریکا را رد کرده و از این 
پروژه گازی حمای��ت می کند. به گزارش »ان تی وی« 
آلمان، کمی قبل از آغاز به کار دولت جدید در آمریکا به 
ریاست جمهوری »جو بایدن«، دولت ترامپ تحریم هایی 
را علیه پروژه گازی نورد استریم 2 تصویب کرد. دولت 
جدید آمریکا تحت ریاس��ت جمهوری بایدن هم البته 
کاملا مخالف این پروژه گازی است اما فعلا از اقدامات 
تنبیهی جدید علیه این پروژه انصراف داده است. با این 
وجود 1۸ شرکت اروپایی از ترس تهدیدهای آمریکا، از 
این پروژه گازی خارج شده و به مشارکت خود خاتمه 
داده اند. به این ترتیب تهدیدهای تحریمی آمریکا علیه 
این پروژه گازی تاثیر خود را نشان داده است. این خبر 
را وزارت خارجه آمریکا در گزارش��ی به کنگره در این 
باره منتش��ر کرده است. 2 شرکت آلمانی از مانهایم و 
مونیخ هم جزو ش��رکت هایی هستند که از این پروژه 
گازی خارج شده اند. آمریکا تا به حال تنها یک شرکت 
روس��ی را در این ارتباط تحریم کرده و ش��رکت های 
اروپایی مشارکت کننده در این پروژه را تنها به تحریم 
تهدید کرده اس��ت. جمهوری خواهان آمریکایی انتقاد 
شدیدی به این رویکرد دولت بایدن در قبال این پروژه 
گازی وارد کرده اند. سناتور تد کروز اواخر هفته گذشته 
اعلام کرد: دولت بایدن این سیگنال را ارسال کرده که 
آماده اس��ت این پ��روژه گازی با همه عواقب فاجعه بار 
آن برای امنیت مل��ی آمریکا و امنیت انرژی متحدان 

اروپایی ما تکمیل شود. 

 بوئینگ هواپیماهای ۷۷۷ را 
زمینگیر کرد

به گزارش خبرگزاری فرانسه، شرکت بوئینگ اعلام 
کرده است پس از آتش سوزی موتور یکی از هواپیماهای 
777 در کلرادو، ده ها فروند هواپیمای خود در سراس��ر 
جهان را زمینگیر کرده اس��ت. بریتانیا نیز از ممنوعیت 
موقت پرواز هواپیماهای بوئینگ 777 خبر داده است. 
بر  اس��اس این گزارش، حادثه ای که اخیرا برای یکی از 
هواپیماه��ای بوئینگ 777 متعلق به ش��رکت یونایتد 
ایرلاین��ز در دنور رخ داد، موجب آتش س��وزی موتور و 
جدا شدن بخش هایی از آن شد ولی خلبان توانست این 
هواپیما را به س��لامت فرود آورد. اگر چه کسی در این 
حادثه آسیب ندید ولی این اتفاق یک چالش بزرگ دیگر 
برای بوئینگ به شمار می رود. این در حالی است که پس 
از 2 سقوط مرگبار، بوئینگ به تازگی تحویل هواپیماهای 
7۳7 مکس خود را از  سر گرفته است. این حادثه  بار دیگر 
موجب کاهش شدید ارزش سهام بوئینگ در بازار بورس 
آمریکا ش��ده است. بوئینگ اعلام کرده است همه 12۸ 
 Pratt & فروند هواپیمای 777 که مجهز به موتورهای

Whitney است، در سراسر جهان زمینگیر شده اند. 

دور دنیا

بین الملل
واکنش مقاومت عراق به حمله راکتی به منطقه سبز بغداد

»جعفر الحسینی« سخنگوی نظامی کتائب حزب الله عراق در گفت و گو با پایگاه خبری »رووداو«، گفت:  حمله راکتی )دوشنبه شب( به منطقه 
سبز کار دست های پلیدی بود که می خواهند اوضاع را برهم بزنند. پیش از این »هادی العامری« رئیس ائتلاف الفتح عراق حمله راکتی به 

منطقه سبز بغداد را محکوم کرد. »شیخ قیس الخزعلی« دبیرکل جنبش عصائب اهل الحق عراق نیز این حمله را مشکوک توصیف کرد. 

چهارشنبه 6 اسفند ۱399
وطن امروز     شماره 3۱56

او یک هنرمند متفکر مبارز بود که مبارزه 
را نیز به یک هنر و تفکر بدل کرد. »أنیس 
النقاش« دوشنبه ۴ اسفند 1۳99)22 فوریه 2021( در حالی در 
دمشق چشم از جهان فرو بست که سال های عمر پربارش را به 

همان اندازه لبنان و سوریه، در ایران سپری کرده بود. 
با این حال همواره به خاطر آرمان فلسطین نفس می کشید و 
تا روز آخر یک ضدصهیونیست باقی ماند. خودش می گفت:»اگر 
چه خودم لبنانی هستم اما همواره به مساله فلسطین پرداختم«.

نقاش جزو منتقدان همیشگی کشورهای عربی سازشکار با 
رژیم صهیونیستی و یکی از نخستین متفکرانی بود که نظریه 
»فروپاشی اسرائیل از درون« را مطرح کرد.  این انقلابی لبنانی 
سرشناس، جزو سابقون و قادمون انقلاب اسلامی حتی پیش از 
به ثمر رسیدن آن در ایران محسوب می شود؛ مردی که استعداد 
و توانی شگرف در عرصه های مختلف داشت اما تمام روزهای عمر 
خود را در راه مبارزه با صهیونیسم، چه در قالب رژیم منحوس 
اسرائیل و چه دیگر اشکالش در جهان سلطه مصروف ساخت. 

او ک��ه متول��د 19۵1 بیروت بود، در هم��ان کودکی وقتی 
هنوز شاگرد مدرسه »المقاصد الاسلامیه« به حساب می آمد، 
در تظاهراتی ضدفرانس��وی برای حمایت از »جمیله بوحیرد« 
)معروف به بوپاشا( زن انقلابی سرشناس الجزایری شرکت کرد. 
سال 196۴ به طور مخفیانه به جنبش آزادی بخش فلسطین 
موسوم به»فتح« پیوست و گروه »خلیه المقاصد« را تأسیس کرد. 
۵ سال بعد در اعتراض به سکوت دولت لبنان و کشورهای عربی 
درباره حمله نیروهای کماندوی رژیم صهیونیستی به فرودگاه 
بیروت، دست به اعتصاب غذا زد، تا جایی که کارش به بیمارستان 

کشید. دوران دانشجویی نقاش 
با جنگ 197۳ )جنگ رمضان( 
کش��ورهای عربی علیه رژیم 
صهیونیستی مصادف شد که 
او جزو نخس��تین گروه هایی 
بود که به سمت شهرک های 
صهیونیست نشین راکت پرتاب 
کردند. با آغ��از جنگ داخلی 
لبنان در 197۵ او هوشمندانه 

در کنار امام موس��ی صدر ایس��تاد و در نامه ای به رهبران فتح 
درب��اره فجایع این جنگ هش��دار داد. او ی��ک طرح راهبردی 
واحد برای مبارزه همه مس��لمانان عالم با امپریالیسم جهانی 
ارائه داد و در همین رابطه 2 بار با امام موسی صدر دیدار کرد.  
نخس��تین بار نام نقاش در میان مبارزان بزرگ ضد اسرائیلی در 
ماجرای گروگانگیری وزرای اوپک در سال 1۳۵۴ به میان آمد. 
این عملیات در واکنش به دومین »توافقنامه جداسازی نیروها« 
میان مصر و »رژیم صهیونیستی« موسوم به »قرارداد سینای 2« 
انجام شد که بر اساس آن، مصر به عنوان یکی از قدرتمندترین 
کشورهای عربی، امتیازات ویژه ای را در ازای بازپس گیری بخشی 

از صحرای سینا از صهیونیست ها، به اسرائیل داده بود.
گروگانگی��ران وزی��ران حاضر در نشس��ت اوپک که تحت 
رهبری فردی به نام »ایلیچ رامیرز سانچز« )با اصالت ونزوئلایی( 

معروف ب��ه »کارلوس« بودند، 
در بیانیه ای ۸ ماده ای که تمام 
آرمان های اعراب را در آن ایام 
در خود داشت، خواستار شعار 
»سه نه« شدند: نه »معاهده«، 
نه »مذاکره« و نه »شناس��ایی 
)مصوب  رژیم صهیونیستی« 
اجلاس سران عرب در خارطوم 
/1967(. همچنی��ن خواهان 
تقبیح هر عملی ش��دند که به اش��غال هر قسمتی از سرزمین 
فلس��طین مشروعیت ببخشد. نقاش نقش پررنگی در جذب و 
آموزش جوانان لبنانی برای مبارزه با اشغالگری رژیم صهیونیستی 
داشت، هر چند دایره جذب او صرفا نیروهای اسلام گرا و شیعه 
را شامل نمی شد و به گفته خودش در اردوگاه های جنوب لبنان 
گروه های زیادی از مارکسیست ها، مائوئیست ها، ملی گرایان و 
حتی اخوانی ها را آموزش داد. با این حال در بزرگ ترین رویش 

مقاومت اسلامی نقشی مهم ایفا کرد. 
او در رابطه با آشنایی با نوجوان مومنی که سال 197۵ نزدش 
آمد، گفته است: »از من پرسید آیا شما می توانید به من آموزش 
بدهید بدون اینکه عضو فتح باشم؟ گفتم چرا که نه! من به شما 
آموزش می دهم و به هر کسی که می خواهد با اسرائیل مبارزه 
کند هم آموزش می دهم. در این پادگان من با شهید عماد مغنیه 

آشنا شدم. آن زمان ملاحظه کردم که این بچه 16 ساله خیلی 
جدی است. بعضی ها فقط می خواستند تیراندازی یاد بگیرند اما 
شهید عماد مغنیه مرتب از من سوال می کرد و در کاغذ یادداشت 

می کرد و من فهمیدم که این جوان آینده مهمی دارد«.
از همان دوران بود که دوستی انیس و عماد سر گرفت. نقاش 
در کمپی در جنوب لبنان به عماد مغنیه نوجوان که به فرمانده 
درخشان مقاومت در دهه های آتی تبدیل شد، آموزش نظامی 
و چریکی داد. ارتباط اس��تاد و شاگرد به مثابه 2 همرزم تا روز 
شهادت فرمانده ارشد حزب الله در دمشق به دست تروریست های 
اسرائیلی ادامه یافت.  انیس بعدها در مصاحبه ای گفته بود: »اگر 
کس��ی به من می گفت همه جان و وجودم را برای یک ساعت 

از عمر او بدهم، این کار را برای کسی جز عماد نمی کردم«.
۳ سال بعد این دو سلاح به دست گرفته و با تاسیس یک گروه 
مبارز در جنوب لبنان مقابل ماشین جنگی اسرائیل ایستادند. 
نخستین کارزار مشترک این دو در»کفرشوما« و »بنت جبیل« 
بود. از همان جا نقاش ایده تش��کیل مقاومت اسلامی لبنان یا 
ح��زب الله را مطرح ک��رد و آن مبارزانی که در این 2 جبهه به 
ش��هادت نرسیده بودند، بعدها کادر فرماندهی جبهه مقاومت 

لبنان را تشکیل دادند. 
ب��ا این وجود مبارزات انی��س نقاش صرفا در بخش نظامی 
محدود نشد و او مقاله های بسیاری در دفاع از جبهه مقاومت 
نوش��ت و به عنوان تحلیلگر سیاسی در بسیاری از برنامه های 
تلویزیونی منطقه ای و جهانی حضور یافت و در همین راس��تا 
در س��ال 2009 »اندیشکده پژوهش های استراتژیک امان« را 

راه اندازی کرد. 

هر دقیقه دس��ت کم 2 آمریکایی بر اثر 
ابت��لا به ویروس کرونا ج��ان خود را از 
دست می دهند و در این میان عبور تلفات آمریکا در جنگ با 
کرونا از مرز نیم میلیون نفر، بالاخره رئیس جمهور 7۸ ساله 
این کشور را مجبور به واکنش کرد. جو بایدن دستور داد به 
احترام بیش از ۵00 هزار شهروندی که بر اثر ابتلا به بیماری 
»کووی��د-19« و انواع جهش یافته آن جان خود را از دس��ت 
داده اند، پرچم آمریکا به مدت ۴ روز به حالت نیمه افراشته در 
آید. او ش��امگاه دوشنبه در مراسمی با حضور معاونش کاملا 
هریس در کاخ سفید پس از یک دقیقه سکوت نمادین گفت 
شمار قربانیان کرونا در آمریکا بیشتر از آمریکایی هایی است 
که مجموعا در جنگ اول جهانی، جنگ دوم جهانی و جنگ 

ویتنام کشته شده اند. 
بایدن همچنین اعلام کرد از زمان ش��یوع ویروس کرونا در 
این کشور، ۴00 هزار کسب وکار کوچک تعطیل شده است و 

میلیون ها کسب و کار کوچک دیگر نیز در معرض خطر هستند. 
آمریکا که بسیار دیرتر از کشورهای دیگر به انجام آزمایش های 
تشخیص ابتلا به ویروس کرونا رو آورد، در حال حاضر به دلیل 
شمار زیاد افراد بیمار، با کمبود شدید تجهیزات پزشکی مواجه 

است. 
ش��مار مبتلایان به »کووی��د-19« در آمریکا طی 1۳ ماه 
اخیر از 29 میلیون تن )۸/۸ درصد جمعیت( فراتر رفته که در 
این بین ۵1۳ هزار تن جان باخته اند تا ایالات متحده همانند 
اغلب ماه های گذشته در هر 2 زمینه در میان کشورهای جهان 

صدرنشین باشد. 
مرکز پیشگیری و کنترل بیماری های ایالات متحده اخیرا 
اعلام کرده بود مرگ و میر بر اثر کرونا باعث کاهش امید به زندگی 
در آمریکا شده است. بدین ترتیب برآورد می شود با ادامه نرخ 
وحش��تناک فعلی، تا پایان س��ال 2021 بیش از یک میلیون 

آمریکایی به خاطر کرونا بمیرند!

انیس نقاش، متفکری مبارز

برآورد می شود  با ادامه نرخ فعلی مرگ و میر بر اثر کرونا، تا پایان سال ۲۰۲۱ بیش از یک میلیون آمریکایی از بین بروند

ونا نیم میلیون آمریکایی دیگر قربانی کر

مقاومت

آمریکا

وی مقاومت          تقلای متحدان سعودی برای ممانعت از  پیشر
پیشروی های مقاومت یمن در جبهه مأرب وحشت زیادی در وجود عربستان سعودی و شرکای آن پدید آورده است. در همین 
راس�تا، علاوه بر کش�ورهای غربی و برخی نهادهای بین المللی همسو با این جریان، »نایف الحجرف« دبیر کل شورای همکاری 
خلیج فارس نیز خواستار توقف حملات ارتش و کمیته های مردمی یمن به شهر مأرب شده است. وی بدون اظهارنظر درباره جنایات 
ائتلاف متجاوز سعودی و عناصر »الاصلاح« در مأرب، ادعا کرد این شورا از یمن و برقراری امنیت و ثبات در آن حمایت می کند. 
علاوه بر وی، دفتر سخنگوی وزارت خارجه آمریکا با انتشار بیانیه ای اعلام کرد تیموتی لیندرکینگ از روز سه شنبه )دیروز( تا ۱3 
اسفندماه به چندین کشور خلیج فارس سفر خواهد کرد. بر اساس اطلاعیه منتشر شده، قرار است او در این سفر با مقامات ارشد 
منطقه ای و مارتین گریفیتس نماینده ویژه سازمان ملل متحد در امور یمن دیدار و گفت وگو کند. هر چند به گفته دفتر سخنگوی 
وزارت خارجه آمریکا او در این سفر بر رویکرد دوطرفه پایان درگیری در یمن یعنی راه حل سیاسی پایدار و برطرف کردن مشکل 
امکانات اولیه زندگی برای مردم یمن تمرکز خواهد داشت اما واقعیت امر این است که این سفر تلاشی در جهت ایجاد محدودیت 
در اجرای عملیات های مقاومت در مأرب خواهد بود. سفرای اتحادیه اروپایی در یمن نیز روز دوشنبه در نشست مشترکی با تیموتی 
لیندرکینگ، فرستاده ویژه آمریکا به یمن از پایبندی جدی آمریکا به توقف جنگ یمن که از 6 سال قبل ادامه دارد، استقبال 
کردند. در همین حال روزنامه فرامنطقه ای القدس العربی، نوشت استفان دوجاریک، سخنگوی سازمان ملل در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: مارتین گریفیتس، فرستاده ویژه سازمان ملل به یمن در چارچوب تلاش ها برای برقراری آتش بس در یمن وارد ریاض 
شد. دوجاریک بدون ارائه جزئیات بیشتر اظهار کرد: پیش بینی می شود گریفیتس در روزهای آینده دیدارهایی با مسؤولان دولت 

مستعفی یمن و عربستان داشته باشد. گریفیتس پیش از این از لزوم توقف عملیات های انصارالله در مأرب صحبت کرده بود.
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ديوارنگارهميدانوليعصر)عج(
رنگمهربانىپدربهخودگرفت

همزمان با میلاد حضرت علی)ع( و روز پدر، دیوارنگاره 
میدان ولیعصر)عج( با عنوان »قهرمان مهربان« رونمایی 
شد. به گزارش »وطن امروز«، جدیدترین دیوارنگاره میدان 
ولیعصر)عج( در آس��تانه میلاد حض��رت امیرالمومنین 
علیه السلام و روز پدر، صبح سه شنبه ۵ اسفند با عنوان 
»قهرمان مهربان« رونمایی شد. این دیوارنگاره توسط خانه 
طراحان انقلاب اسلامی طراحی، تهیه و نصب شده است. 
پیش از این، دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( در آستانه میلاد 
حضرت زهرا)سلام الله علیها( و روز مادر با شعار »نگاهی به 

دستان مادر کنیم« رونمایی شده بود. 

تلویزیون

مستند»ازچکمهتافراك«
آمادهنمايششد

مس��تند »از چکمه تا ف��راک« به 
تهیه کنندگی محمدرضا کریمی راد 
و کارگردانی محمد سمیع پور روی 
آنتن ش��بکه افق می رود. به گزارش 
»وطن امروز«، نخس��تین قسمت 
مستند »از چکمه تا فراک« به تهیه کنندگی محمدرضا 
کریم��ی راد و کارگردانی محمد س��میع پور از امش��ب 
)چهارشنبه( ساعت 20 از شبکه افق پخش می شود. این 
مستند 3 قسمتی سعی دارد از زبان شخص رضاخان و 
عناصر اصلی حکومت پهلوی اول روایتی ملموس و تصویری 
واقع گرایانه از اتفاقات اسفند ۱2۹۹ تا شهریور ۱320 ارائه 
دهد. پژوهش مستند »از چکمه تا فراک« بیش از 3 سال 
به طول انجامیده و چهارمین اثر محمد سمیع پور در مقام 

کارگردان است. 

»نوروزرنگى«سريالنوروز1400
شبکه5سيماشد

مجموعه  تلویزیونی »نوروز رنگی« به 
نگارش و کارگردانی علی مسعودی 
و تهیه کنندگی علی اکبر تحویلیان 
نوروز ۱۴00 روی آنتن شبکه ۵ سیما 
می رود. به گ��زارش »وطن امروز«، 
مجموع��ه تلویزیونی »نوروز رنگ��ی« به کارگردانی علی 
مسعودی در ژانر کمدی و اجتماعی و با گویش مشهدی 
به سفارش گروه فیلم و سریال شبکه ۵ سیما تولید می شود. 
»نوروز رنگی« در 20 قس��مت، داس��تان روزهای پایانی 
اسفندماه یکی از سال های دهه ۶0 را روایت می کند که 
در عین طنز و س��رگرمی، قرار اس��ت به سنت ها و آداب 
ایرانی در شهر مشهد مقدس بپردازد. رابعه اسکوبی، جواد 
خواج��وی، یوس��ف تیموری و علی مس��عودی از جمله 
بازیگرانی هستند که در این مجموعه تلویزیونی ایفای نقش 

می کنند. 

کتاب

روايتخواندنى
ازرنجوتلاشمردمانروستا

 رمان »برُ ش��کن« نوش��ته حمید 
علیدوستی شهرکی از سوی انتشارات 
سوره مهر منتشر ش��د. به گزارش 
»وطن امروز«، رمان »برُ ش��کن« به 
برهه ای از تاریخ که تاثیر فراوانی در 
زندگی مردم استان چهارمحال و بختیاری داشته، می پردازد 
و با نمایش دادن سبک زندگی مردم آن زمان، برخی از 
مناسبت های نادرست و پیامدهای منفی اقدامات حکومت 

پهلوی در زندگی مردم را روایت می کند. 
این رمان در ۱۵۶ صفحه با شمارگان ۱2۵0 نسخه از 

سوی انتشارات سوره مهر منتشر شده است. 

سینما

رونقسينمایچين
درمقابلگيشهبىرمقآمريکا

چین پس از کسب عنوان بزرگ ترین 
بازار سینمایی جهان در سال 2020، 
سال جدید میلادی نیز فاصله خود 
را ب��ا فروش گیش��ه آمریکا هر روز 
بیشتر و بیشتر می کند. به گزارش 
»وطن امروز«، قس��مت دوم انیمیشن »غارنشین ها« با 
فروش ۱/7 میلیون دلاری از محل بیش از ۱۹00 سالن 
در حالی در صدر جدول گیشه هفتگی سینمای آمریکا 
قرار گرفت که این فروش همچنان از روزهای ناامیدکننده 
 س��ینمای آمریکا در گیش��ه دوران کرونا حکایت دارد.

از آن سو سینمای چین به روزهای خوب بازگشته و 2 
فیلم »محله چینی ها 3« و »سلام مامان« همزمان با سال 
نوی چینی در دومین هفته اکران به فروشی بالغ بر ۶00 

میلیون دلار رسیده اند. 
چشم انداز سینمای آمریکا به طور کلی با شرایط از آن 
 سوی سینمای چین در سال جاری متفاوت است و فروش 
بلیت در سینمای چین امسال به رکورد جدید دست یافته 
و همچنین فروش گیشه سال نوی چین، رکورد جدید 

۱/2 میلیارد دلار را به ثبت رسانده است. 
از س��وی دیگر، تصور اینکه س��ینمای آمریکا بتواند 
بزودی از بحران ناشی از شیوع ویروس کرونا خارج شود، 
کمی دور از ذهن به نظر می رس��د. س��ینمای آمریکا در 
سال 2020 برای نخستین بار رقابت را به چینی ها باخت 
و عنوان بزرگ ترین بازار سینمایی جهان را تقدیم حریف 

آسیایی کرد.

خبر

مصطفىپوركيانى: س��ریال »دادستان« به کارگردانی مسعود 
ده نمکی و تهیه کنندگی محمد خزاعی این ش��ب ها از ش��بکه 
سوم سیما میهمان خانه های مخاطبان تلویزیون است؛ سریالی 
پلیسی- امنیتی که تقریبا دو سوم آن پخش شده و در این مدت 
توانسته موافقان و مخالفان خود را پیدا کند. معمولا آثار ده نمکی از 
مستند گرفته تا فیلم و سریال، حواشی خاصی با امضای اختصاصی 
آقای کارگردان دارند و همین باعث می شود سریال از منظر عده 

زیادی نقد و بررسی شود. 
این بار ده نمکی س��راغ سوژه ای سیاسی- اجتماعی در قالب 
داستانی پلیسی رفته تا حرف های تند و تیز خود را در لابه لای 
قصه ای جذاب برای مخاطب به تصویر بکش��د. داستان کانالی 
تلگرامی به نام »دادس��تان« که توس��ط تعدادی دانشجو اداره 
می شود و کشف جدید این گروه دانشجویی از اسناد و مدارک 
فساد سیاسی و اقتصادی یکی از نمایندگان مجلس که حالا قرار 
است رأی اعتماد نمایندگان را برای وزارت بگیرد، شروع ماجراهای 

امنیتی این سریال می شود. 
مسعود ده نمکی سعی کرده در این سریال حرف ها و انتقادات 
خود را که به نظر برخی، خط قرمزهای تلویزیون هستند، از زبان 
دانشجویان سریالش بازگو کند و البته برای اینکه این حرف ها و 
شعارهای دانشجویان مسیر درست و عاقلانه و ساختارمندی را 
طی کند، در کنار آنها برزو ارجمند در نقش استاد دانشگاه قرار 

گرفته تا سوپاپ اطمینانی برای این کار باشد. 

نف��وذی که از طرف س��رویس های امنیتی معاند تا کنار 
نماین��ده مجلس و وزیر پیش م��ی رود، حرف هایی که این 
روزها از زبان مردم کوچه و خیابان ش��نیده می ش��ود و ... با 
روایتی که ده نمکی داشته، در سریال »دادستان« به نمایش 
گذاشته شده است. این حرف ها شاید برای نخستین بار است 

از تلویزیون پخش می شود ولی اگر در فرم درست خود قرار 
نگیرد، تبدیل به شعارهای گل درشتی می شود که قدرت نفوذ 
خود را در اذهان مخاطب از دست می دهد. شاید اگر ده نمکی 
با ظرافتی هنرمندانه تر این حرف ها را در دل قصه خود جای 
می داد تا در نهایت سریال »دادستان« ماندگاری بیشتری در 

قاب تلویزیون و مخاطبان آن داشته باشد. جدا از انتقاداتی که 
به لحاظ فرم و کارگردانی و دوربین رو دست های بی جایی که 
مخاطب را در میانه سریال آزار می دهد، به این مجموعه وارد 
است، قصه پلیسی- امنیتی »دادستان« با کمترین سکته و 
وقفه، با ریتمی درست هر شب مخاطب را وادار می کند پای 
این سریال بنشیند و آن را دنبال کند؛ قصه ای با بازی متفاوت 
هومن برق نورد و علی سلیمانی که هر 2 در ایفای نقش شان 
بدرستی در جای خود قرار گرفته اند و از آنها متفاوت تر، این بار 
با سحر قریشی دیگری مواجهیم که برخلاف بازی های نچسب 
گذش��ته اش، در »دادستان« یک بازی به اندازه و باورپذیر از 
خود به نمایش گذاشته است. هر قدر از فرم و قاب بندی های 
نادرست ده نمکی در این سریال ایراد بگیریم اما باید قبول کنیم 
او نبض مخاطب تلویزیون را بخوبی در دست دارد و می داند 
چگونه او را ناخواسته اسیر سریال خود کند. مخاطب معمولی 
تلویزیون، نه کارشناس است و نه منتقد حرفه ای رسانه، در 
واقع کاری به فرم و دکوپاژ سریال ندارد و برای او بیشتر قصه 
سر راست و بازی های باورپذیر مهم است که علاوه بر اینها، 
حرف های این روز های کوچه و بازار هم به آنها اضافه شده تا 
هر شب مخاطبان بسیاری منتظر تماشای »دادستان« باشند؛ 
 حرف هایی که برخ��ی آن را عدالت خواهانه تلقی می کنند،
هر چند در مفهوم عدالت مناقش��ه است و بهتر است از این 

منظر خیلی به آن پرداخته نشود.

نگاه»وطنامروز«بهجديدترينسريالمسعوددهنمکى

خوب و بد دادستان

سيدحسينموسویانور*:از مهم ترین خصایص آموزه های 
ارزش��مند دین اسلام که از صدر اسلام تاکنون در تئوری 
دینی و س��یره عملی پیامبر و اهل بیت)ع( بویژه پیشوای 
نخست شیعیان حضرت علی)ع( که اینک در آستانه سالروز 
ولادت با سعادت ایشان قرار داریم مشاهده می شود، توجه 
به دیگران و تلاش برای رفع نیازهای اجتماعی و فردی در 
جامعه اس��لامی است و در حوزه های متعدد، این امر قابل 
ملاحظه است. مثلا فقه اسلامی صراحت دارد که جان و مال 
مسلمان محترم است، یعنی بر مسلمان واجب است از هدر 
رفتن یا پایمال شدن حق مسلمان جلوگیری کند. بنابراین 

توجه اسلام به مسؤولیت اجتماعی بسیار پررنگ است.
یک��ی از م��واردی که در همین حیط��ه می توان به آن 
اش��اره کرد عنایت به وضع معیشتی جامعه است که این 
امر از 2 جهت  قابل بررسی است: یکی مسؤولیت مسؤولان 
نسبت به فقرا و سرپرستی ایتام و امثال آنهاست و دیگری 
مس��ؤولیت آحاد جامعه به عنوان وظیفه شرعی نسبت به 

اشخاص آس��یب پذیر که در 
احکام اس��لامی ب��ه صورت 
وجوب و مستحب مطرح شده 
و آیات و روایات فراوانی در این 
زمینه وجود دارد و همچنین 
در حوزه اخلاق، رسیدگی به 
فقرا و مس��اکین در اولویت و 

کمال انسانی قرار دارد.
امام علی)ع( در توصیه به 

مالک اشتر فرمودند:
ولاتکَوننََّ علیَهِم سَبُعا ضاریِا تغَتَنِمُ أکلهَُم؛ فإنَّهُم صِنفانِ: 

ینِ، أو نظَیرٌ لکََ في الخَلقِ إمّا أخٌ لکََ في الدِّ
ای مالک! مبادا هرگز مانند حیوان درنده باشی که خوردن 
آنها را غنیمت بدانی. چون مردم دو دسته اند؛ یا برادر دینی 

تو یا مانند تو آفریده خدا هستند.
نکته مهم در سخن امیر المومنین این است که علاوه بر 

تأکید بر همیاری و مساعدت 
با مسلمانان، بر توجه و یاری 
به همه انسان ها ولو هم دین 

نباشند تاکید دارد.
علاوه بر اینه��ا، فطرت و 
طبیعت و عقل انسان به این 
امر ارزشمند مهر تایید می زند 
و آن را یکی از بهترین صفات 
بشری قلمداد می کند و حتی 
وجه تمایز انس��ان و شرافت بش��ری را در گرو این صفت 
می داند. در س��یره عملی، پیامبر)ص( قبل از نبوت ش��ان 
گروهی  را در مکه ایجاد کردند که فقط برای رسیدگی به 
وضع مردم فقیر و نیازمند بوده اس��ت و یکی از جلوه های 
بزرگ تاریخی در این زمینه جریان اخوت مهاجران و انصار 
در مدینه بود که بنا به فرمایش پیامبر به صورت داوطلبانه 
اهال��ی مدینه که انصار نامیده می ش��دند، اموال خود را با 

مهاجران )کس��انی که همراه پیامبر از مکه مهاجرت کرده 
بودند( تقسیم کردند.

ق��رآن کریم می فرماید: وَالذَِّینَ فيِ أمَْوَالهِِمْ حَقٌّ مَعْلُومٌ، 
ائلِِ وَالمَْحْرُومِ للِسَّ

نمازگزاران واقعی کس��انی هس��تند که سائل و محروم 
نصیبی در اموال آنها دارد.یاری رس��اندن و کمک مومنانه 
که در کلام رهبر معظم انقلاب در این ایام به خاطر سختی 
معیشت برای اقشار مختلف مردم مطرح شده است برکات 
فراوانی به وجود آورده و ضمن احیای یک فرهنگ ارزشمند 
دین��ی، دل های مؤمنین را به س��وی ه��م حرکت داده و 
رزمایش های متعدد موجب رفع محرومیت در جامعه شده 
اس��ت. لازم است ضمن ش��ناختن و شناساندن این عمل 
مومنانه، مسؤولان برای فرهنگ سازی این امر مهم تلاش 
مجدانه ای انجام دهند، چرا که مردم به واسطه عقاید دینی 
و امور فطری خود آمادگی ذاتی برای این عمل مومنانه دارند. 
*نويسندهوپژوهشگرحوزهعلميهقم

ولایت پذیری با  مؤمنانه

محمدتقی فهیم، منتقد سینما و تلویزیون درباره نقدهای 
متفاوتی که این روزها به س��ریال »دادس��تان« می ش��ود به 
»وطن امروز« گفت: متاسفانه درباره نقد آثار مسعود ده نمکی 
یک پیش فرض برای برخی منتقدان وجود دارد و این عده سراغ 
خود آقای ده نمکی و نقد شخص وی می روند و با او برخورد 
می کنند که این اشکال اساسی ای محسوب می شود که به نقد 
و تحلیل وارد است و همین مانع نقد درست درباره اثر می شود. 

وی ادامه داد: اما نکته قابل تأمل اینکه، شخص ده نمکی پدیده سینمای بعد 
از انقلاب است که ساختن اثر توسط ایشان موجی می آفریند و بحث درمی گیرد 

و کارکرد اثر همین است که بحثی در بیندازد و گفتمانی رواج بدهد. 
فهیم گفت: همین س��ال های گذشته س��ریال های زیادی تولید و پخش 
شده که نه کسی متوجه آن شده و نه دیده شده است، چرا که سازندگان آثار 
اساسا با مسائل روز جامعه و مشکلات مردم بیگانه بودند و به نوعی سریال ها 
آنتن پرکن بودند. این ویژگی سریال »دادستان« است که از ویژگی حاکم بر 
تلویزیون فاصله دارد و به منظور رس��اندن یک پیام و درگیر کردن گفتمانی 

متفاوت تولید شده است. 
این منتقد درباره موضوع این سریال و تفاوت آن با سایر کارهای ده نمکی 
گفت: از ویژگی های این سریال، موضوع مهم و مبتلا به جامعه است که آن را 
ده نمکی انتخاب کرده و به نظر من بعد از »اخراجی ها« این سریال به لحاظ 
دربرگیری و گستره مخاطب، به لحاظ اهمیت موضوعی، شاخص ترین کار این 

کارگردان محسوب می شود. 
وی ادامه داد: ساخت چند کار قبلی مسعود ده نمکی را می توان نوعی تمرین 
تلق��ی کرد که خودش را پی��دا کند و بتواند با لحن دیگر و موضوع مهم تری 
وارد میدان شود و با این نگاه، »دادستان« یک کار ویژه تر نسبت به سایر آثار 
ده نمکی تلقی می شود و البته ناگفته نماند روایت اینچنین موضوعاتی کار هر 
فیلمسازی نیست، طبعا نیاز به تسلط بر موضوع و اطلاعات جامع و اشراف بر 
فضای زیست این افراد دارد و به نوعی باید سلوک زندگی آدم ها را بشناسد. به 
هر حال در این سریال موضوع درباره نماینده مجلس، وزیر و فضای سیاسی 
حاکم بر کشور است و به لحاظ ژانر این سریال کار سیاسی محسوب می شود. 

منتقد سینما و تلویزیون درباره کارگردانی این کار و نکات 
فنی سریال گفت: یکی از نکاتی که اگر ده نمکی دقت بیشتری 
به خرج می داد سریال آسیب نمی دید، انتخاب دقیق قاب و 
دوربین بود. این مورد به سریال آسیب جدی وارد کرده است. 
تکنیک دوربین روی دس��ت الزاما مناسب همه روایت ها در 
سینما و تلویزیون نیست. فهیم تصریح کرد: در سریالی که قرار 
است در باب عدالت خواهی ساخته شود قطعا کارکرد حسی 
را نباید نادیده بگیرد. هیچ وقت فیلم هایی که دوربین روی دست است ایجاد 
حس نمی کنند زیرا مخاطب فرصتی پیدا نمی کند که با چهره کاراکتر ارتباط 
برقرار و همزاد پنداری کند. اینقدر دوربین حرکت می کند و جابه جا می شود که 
باعث لطمه به ایجاد حس می شود. اگر بشود ضعفی برای سریال »دادستان« 
برشمرد همین انتخاب تکنیک دوربین روی دست برای روایت قصه است. در 
بیشتر موارد باید دوربین روی پایه قرار می گرفت و ثابت می بود. در برخی جاها 
که نیاز حس می شد باید دوربین روی دست استفاده می شد. در فیلم »موصل« 
که اخیرا درباره عراق ساخته شده، تنها در جایی که ضرورت ایجاب می کند 
و اجتناب ناپذیر اس��ت از تکنیک دوربین روی دست استفاده شده است. وی 
در ادامه اهمیت دادن به نقش دانشجویان در اتفاقات سیاسی و اجتماعی روز 
کشور را که در این سریال به آن اشاره شده از نکات مهم »دادستان« خواند و 
افزود: ما در حال حاضر با سریالی روبه رو هستیم که از همه نظر در این سال های 
اخیر کاری است که می شود یک »اتفاق« قلمداد کرد. جسارت تحلیل شرایط و 
بیان اینکه مفاسدی جاری و حاکم است و مردم با آن دست به گریبان هستند 
که مردم را اذیت می کند با اهمیت است. نکته دیگر اینکه بالاخره مسؤولان 
باید بتوانند با طیف دانش��جو با سعه صدر برخورد کنند و تاکید مقام معظم 
رهبری، که بر ایجاد کرسی های آزاداندیشی در دانشگاه تاکید دارند، عملیاتی 
و اجرایی شود. این تاکیدات متاسفانه از سوی مسؤولان در این سال ها نادیده 
گرفته شده و این فرصت ها محدود شده است اما سریال »دادستان« وارد این 
عرصه شده و برای دانشجوها حقی قائل است که نفس دانشجو بودن ایجاب 
می کند اهل چالش سیاسی- اجتماعی باشند و مسؤولان را به چالش بکشند. 
سریال وارد این فضاها شده و نقبی به دل جریان های کلان تر جامعه می زند.

جای قصه »دادستان« در تلویزیون خالی بود
جب��ار آذین، منتق��د س��ینما و تلویزیون درباره س��ریال 
»دادستان« که آخرین ساخته کارگردان »اخراجی ها« است 
به »وطن امروز« گفت: مسعود ده نمکی به عنوان هنرمندی 
متعهد، بر مبنای پایبندی به اعتقادات خود در عرصه هنر 
در مجموع خ��وب عمل می کند. از همین رو در فیلم های 
س��ینمایی و سریال های تلویزیونی آنچه را به آن در عرصه 
فرهنگ و سیاست باور دارد، به تصویر می کشد. اگرچه تصویر 
هنرمندانه این سینماگر و کارگردان تلویزیونی ممکن است در جاهایی با سلایق مخاطب و 
حتی منتقدان همراه نباشد اما در هر حال در ارائه و انتقال مفاهیم و حرف های خود موفق 
بوده است. وی افزود: دادستان ده نمکی اثری سیاسی - اجتماعی - انتقادی است که با نگاه 
امنیتی به مسائل و رخدادهای جامعه ساخته شده است. این سریال اگرچه حرف های زیادی 
برای مخاطب مطرح کرده به گونه ای که مخاطبان فراوانی را می تواند با خود همراه کند اما به 
دلیل تنوع و گستردگی موضوعات از کنار بسیاری از آنها به سرعت عبور کرده و حادثه سازی 
و حادثه پردازی در آن به صورت یک معیار مشخص درآمده است. آذین در ادامه گفت: در 
واقع دادستان یک اثر پلیسی - امنیتی است که ده نمکی کوشیده با نگاه منتقدانه به مسائل 
سیاسی و اجتماعی بعضی رویدادها و شخصیت ها را به نقد و تصویر بکشد. با این حال، صرفا 
طرح مسائل اینچنینی و بازی با برخی شعارها به صورت گل درشت در سریال، پاسخگوی نیاز 
مخاطب نیست. آذین در پاسخ به این سوال که ده نمکی برای گفتن این شعارها اتفاقا آنها را 
در دل داستان و قصه خود قرار داده و اشکال این کار در کجاست، گفت: کار هنری با شعار 
دادن متفاوت است. کار هنرمند جدا از نشان دادن واقعیت های جامعه به صورت منتقدانه، 
محققانه و صحیح و کامل، نشان دادن هنرمندانه اینها به مخاطب است. در یک اثر هنری 
همه اینها باید در دل داستان جای بگیرد، شخصیت ها با اعمال و رفتارشان واقعیت خودشان 
را نشان دهند، در غیر این صورت همه اینها نهایتا به شعار ختم می شود که کارهای اینچنینی 
نیز تاریخ مصرف خودشان را دارند و مانا و ماندگار نخواهند شد. این منتقد سینما و تلویزیون 
با انتقاد از اینکه ده نمکی این بار بر خلاف همه فیلم ها و سریال ها که به سراغ آقازاده های بد 
می رود، خواسته یک آقازاده خوب را معرفی کند، گفت: شما در یک اثر هنری موقعی موفق 
می شوید قهرمان خود را به مخاطب به درستی معرفی کنید که در کنار آن ضدقهرمان را نشان 
داده باشید. استاد دانشگاه سریال که نماد آقازاده خوب است، وقتی تک و تنها در برابر پدر 
می ایستد و ضدقهرمانی در کنار او وجود ندارد، باز همه حرف هایش تبدیل به شعار می شود. 

شعار های گل درشت »دادستان«

علی نصیریان گفت: اگر واکسن ایرانی 
کرونا بیاید و واکسیناسیون آغاز شود من 
هم مثل همه مردم، نوع ایرانی واکس��ن را 
تزریق می کنم.  به گزارش »وطن امروز«، 
علی نصیریان، پیشکسوت سینما و تلویزیون 
پیرامون آخرین وضعیت جس��مانی خود 
گف��ت: خدا را ش��کر حالم خوب اس��ت و 
وضعیت عمومی ام هم مشکل خاصی ندارد، 
سعی می  کنم با رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی و خانه نشینی کاری کنم که مبادا به بیماری کرونا مبتلا 
شوم. وی در همین راستا به میزان گفت: نزدیک به یک سال است 
خانه نشین هستم، البته با شرایط سنی من و شیوع بیماری کرونا این 
بهترین کار است، زیرا این بیماری به هیچ وجه شوخی ندارد و ممکن 
است خیلی راحت فرد را مبتلا کند. این بازیگر از رد کردن پیشنهادات 

بازی گفت و افزود: امسال پیشنهادات زیادی 
برای بازی داشتم اما فارغ از کیفیت آثار، همه 
را ب��ه خاطر بیماری کرونا رد کردم. مثل هر 
بازیگری دوست دارم جلوی دوربین بروم اما 

ترجیحم کار در شرایط ایده آل  است. 
نصیریان با اش��اره به تزریق واکسن کرونا 
اضاف��ه کرد: هنوز که واکس��ن داخلی کرونا 
نیامده اس��ت اما شخصا به خارجی و ایرانی 
بودن تعصب ندارم، اگر واکسن ایرانی کرونا 
بیاید و واکسیناسیون آغاز شود، من هم مثل همه مردم نوع ایرانی 
واکسن را تزریق می کنم. وی در همین رابطه خاطرنشان کرد: وقتی 
یک واکسن به صورت عمومی  زده می شود بدون شک آزمون و خطای 
خود را پشت سر گذاشته است، از سویی ما پزشکان خوبی داریم که 

به نظرم باید به آنها اعتماد کنیم. 

استادعلىنصيريان:

ونا می زنم ونایی   من هم مثل همه مردم واکسن ایرانی کر     انتقاد بنیامین از خود تحقیری کر
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توانستهاندواكسنبزنند.بهگزارش»وطنامروز«،اينخوانندهدربارهواكسن
كروناگفت:واقعيتايناستكهدرخيلىازكشورهایدنيااصلاواكسنكرونا
بهدستشاننرسيدهاست،حتىمرفهترينكشورهایدنياهمشاملاين
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هرچنداينجوسازیهاديگربرایاغلبمردمنخنماست.


